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روایت آیت ا... غرویان از واقعیت های توبه نامه خود

ماجرای  زیرزمین
تفتیش  عقاید
مرا تهدید کردند که ماشینت را آتش می زنیم 

این ها توبه نامه ای اجباری از من منتشر کردند

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد :

بلاتکلیفی بخشی از پروژه های کلان شهری 

هر چه سریعتر نسبت به اخذ مجوز ساخت و احداث بنا اقدام کنید

هشدار به دریافت کنندگان زمین
 از راه و شهرسازی

مدیر کل بیمه سلامت استان قم گفت: در حال حاضر 460 هزار نفر در 
قم تحت پوشش بیمه سلامت هستند که از این تعداد 270 هزار نفر در 
دولت تدبیر و امید و درقالب طرح بیمه سلامت همگانی بدون پرداخت 

هیچ هزینه ای بیمه شده اند.
دکتر محمد رضا فخاریان قمی در گفت و گو با ایمان  اظهار داشت: 
استان قم با وجود حرم مطهر حضرت معصومه )س( ، مسجد مقدس 
جمکران ، حوزه مقدسه علمیه، از ویژگی های خاص فرهنگی ، 
اجتماعی ، اقتصادی و سیاسی برخوردار گردیده است که در جهت 

رسیدن به توسعه پایدار و دانایی محور نیازمند ...
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دلواپسان دست بردار نیستند 

طرح جدید جبهه 
پایداری علیه توافق 
هسته ای چیست؟

پژو به دنبال 
افشای چه اسنادی 

است؟

 پس از تصویب جنجالی و با حاشیه برجام در مجلس، تایید آن 
در شورای عالی امنیت ملی کشور و نامه مقام معظم رهبری دیگر 
هیچ مانع قانونی بر سر راه اجرای این توافق هسته ای وجود ندارد 
و حتی دولت های غربی- آمریکایی اجرایی شدن برجام را از سوی 

ایران پذیرفتند و تحریم های خود را لغو کردند.
با این وجود در حالی که پیش بینی می شد که طیف تندرو 
دیگر مشکلی بر سر راه اجرای این توافقنامه ایجاد نخواهد کرد 
اما این روزها زمزمه هایی از طرحی جدید از سوی جبهه پایداری 
در لابی مجلس شنیده می شود که اسم آن را طرح نظارت بر 

برجام گذاشته اند...

همان گونه که تصور می شد و از مدتها پیش انتظار آن 
می رفت، اکنون ماجرای درگیری های خودروساز فرانسوی و 
ایران خودرو به اوج و نقطه های حساس خود نزدیک می شود. 
دو خودروسازی که طی سالیان دراز با هماهنگی و زد و بند 
کاسبی خوبی در بازار خودروی ایران دست و پا کرده بودند، اکنون 
مدتی است، میانه ایشان شکرآب شده و کار به جایی می رسد که 
سخن از افشاگری به میان آمده و دو طرف در حال شاخ و شانه 
کشیدن برای هم هستند. آنچه پژو به دنبال افشاسازی آن است، 

احتمالا به همین مورد بازمی گردد...
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اجرای برجام 
مطابق با خواسته های رهبری باشد

روزنامه

از روزی که آخرین سخنرانی احمدی نژاد در سازمان ملل پایانی انتخاباتی داشت و از تریبون سازمان ملل برای 70 
میلیون ایرانی پیام "زنده باد بهار" فرستاد و یا آن روز که در کسوت رییس دولت دهم، دست مشایی را در وزارت کشور 
بالا برد  و گفت" مشایی یعنی احمدی نژاد و احمدی نژاد یعنی مشایی" تا بلکه صندلی اش در پاستور را به اسفندیار تحویل 
بدهد . احمدی نژادی ها فراز و فرودهای زیادی داشته اند. در این مدت دو معاون او به دلیل پرونده های مالی راهی اوین 
شده اند و  خودش هم پرونده هایی مفتوحی در قوه قضاییه دارد که شکات آن برخی نمایندگان و اشخصاص حقیقی و 
حقوقی را شامل می شود. با اوضاع پیش آمده هر وقت از احمدی نژاد درباره بازگشتش به سیاست سوال شد او سکوت 
کرد و لبخند زد. اما این تنها یک سوی ماجرای فعالیت های تشکیلاتی احمدی نژاد و یارانش است. در سوی دیگر این 

فعالیت ها دست کم سه تشکیلات مجزا تا این لحظه تشکیل شده اند که با توجه به نزدیکی به انتخابات مجلس بعید به 
نظر می رسد اهداف سیاسی و انتخاباتی نداشته باشند. اولین تشکیلات رسمی نزدیک به احمدی نژاد که رسما در 25 
خردادماه امسال اعلام موجودیت کرد، تشکیلات "جهه یکتا" بود.  نشست سراسری یاران کارآمدی و تحول ایران اسلامی 
)یکتا( با عنوان گفتمان انقلاب و به منظور تلاش برای تحقق گفتمان رهبری و کارآمدی و اهداف اقتصادی و اجتماعی 
کشور خردادماه برگزار شد. از جمله افراد حاضر در این تشکیلات چهره هایی همچون سیدمحمد حسینی، ناظمی اردکانی، 
مهدی زاهدی، کامران دانشجو، محمد عباسی، طریقت منفرد، مسعود زریبافان، سیدمهدی هاشمی، مصطفی محمدنجار، 

حمیدرضا حاجی بابایی، محمد شیخان، اسدالله عباسی، مهرداد بذرپاش و حجت الاسلام و المسلمین شریعتی بودند. ..

سه سال از خیز انتخاباتی نافرجام احمدی نژاد و یارانش گذشت؛

سه گام احمدی نژادی ها به سوی مجلس دهم
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سرمقاله : محمد تقی فاضل میبدی

برخورد رسمی پیدا و پنهان 
هر یک از ارکان و یا بخش هایی 
برای عدم دسترسی  از حکومت 
به  یا  به صورت محدود  افراد چه 
شبکه های  کامل  انسداد  شکل 
اطلاع رسانی و شبکه های اجتماعی، 
موجب تبعاتی می شود که جدای 

مناسب یا مضر بودن ...

فیلترینگ  شبکه های
 اجتماعی خوب یا بد؟

علی اکبر ولایتی:
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مدیر کل بیمه سلامت استان قم  در گفت و گو با ایمان: 

462 هزار نفر در قم تحت پوشش 
بیمه سلامت هستند

در نظر دارد از بین موسسات خیریه و افراد حقیقی واجد شرایط نسبت 
به صدور پروانه مرکز شبانه روزی وتوانبخشی معلولین ایزوله زیر 15سال  
اقدام نماید. لذا واجدین شرایط )طبق شرایط اعلام شده ذیل(با مراجعه به دفتر 
حقوقی بهزیستی استان قم جهت دریافت فرمهای فراخوان از تاریخ نشر آگهی 
به مدت 10 روز کاری به آدرس : خیابان 75متری عماریاسر، بلوار تعاون، اداره 

کل بهزیستی استان قم، مراجعه نمایند:
شرایط :

1-دارا بودن تحصیلات کارشناسی وبالاتر در رشته های مرتبط با امور توانبخشی 
)روانشناس، فیزیوتراپ،کاردرمان،گفتاردرمان، پرستار، مددکار اجتماعی، علوم 
تربیتی ،  مدیریت خدمات بهداشتی ودرمانی، بینایی سنجی، ارتوپدی فنی، 

شنوایی شناسی، مدیریت توانبخشی و پزشک(
- اعتقاد به دین مبین اسلام یا یکی از ادیان رسمی تصریح شده در قانون 

اساسی جمهوری اسلامی ایران
- تابعیت جمهوری اسلامی ایران

- کارت پایان خدمت و یا معافیت دائم از خدمت وظیفه برای آقایان
- دارا بودن حداقل 25 سال سن

- آورده مناسب داشته باشد
- ارائه گواهی سوئ پیشینه و عدم اعتیاد

- سکونت در استان قم
2- در صورتیکه موسس شخصیت حقوقی باشد باید حداقل یکی از اعضای 
هیئت مدیره دارای شرایط عمومی و اختصاصی متقاضی دریافت موافقت اصولی 

بالا باشد.
- هزینه آگهی ازبرنده متقاضی دریافت خواهدشد.

اداره کل بهزیستی استان قم 

روابط عمومی بهزیستی استان قم

وزارت صنعت، معدن و تجارتآگهی فراخوان
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم

کمیسیون نظارت

در اجرای ماده 11 آئین نامه اجرائی انتخابات 

هیئت مدیره اتحادیه های صنفی بدینوسیله از کلیه اعضاء دارای پروانه 

کسب دعوت بعمل می آید تا در

با در دست داشتن

جهت انتخاب 5 نفر از بین کاندیداهای عضویت در

هیئت مدیره و 1 نفر از بین کاندیداهای بازرس آن اتحادیه حضور یابند.

محل برگزاری انتخابات

روز یک شنبه مورخ 94/8/10 از ساعت 9 الی 12

بلوار 15 خرداد ، جنب سازمان حج و زیارت، مجتمع اداری اصناف

حضور شما برادر عزیز در پای صندوق انتخابات اتحادیه 
و رای به کاندیداهای مورد نظر در تاریخ مشخص شده نشانگر رشد شخصیت و 

احساس مسئولیت در سرنوشت صنفی شما می باشد. 

اصل پروانه کسب و یا کارت عضویت

هیات اجرائی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهر قم

آگهی شرکت در انتخابات اتحادیه کوره پزان و صنوف وابسته قم

ضمنا بر اساس تبصره ماده 13 آئین نامه اجرائی
اعطای وکالت و یا نمایندگی جهت دادن رای ممنوع است.

1 - آقای نقی اراضی جمکرانی

2 - اقای غلامرضا اسمعیلی

3 - آقای محمد حسین اسمعیلی جمکرانی

4 - آقای مهدی اکبری جمکرانی

5 - آقای محسن رستمی قمی

6 - آقای غلام رستمی نیا

7 - آقای کریم رضایی جمکرانی

8 - آقایان علی کرمانی جمکرانی

9 - آقای هادی کرمانی زاد

10 - آقای اکبر هدایت نیا

1 - آقای عباس آفرین

2 - آقای اکبر عسگری جمکرانی

3 - آقای مهدی کرمانی زاد

4 - آقای رضا کرمانی زاد

اسامی داوطلبین بازرس اسامی داوطلبین عضویت در هیات مدیره
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فیلترینگ شبکه های
 اجتماعی خوب یا بد؟

برخورد رسمی پیدا و پنهان هر یک از ارکان و یا بخش هایی 
از حکومت برای عدم دسترسی افراد چه به صورت محدود یا 
به شکل انسداد کامل شبکه های اطلاع رسانی و شبکه های 

اجتماعی، موجب تبعاتی می شود که جدای مناسب یا مضر بودن محتوای آن شبکه ها، روندی 
خاص خود را در جامعه و حوزه مخاطبان گسترده اش پدید می آورد. معتقدم نمی توان نگاه 
یکسانی به تمام شبکه های اطلاع رسانی، شبکه های اجتماعی، شبکه های ماهواره ای و هر شبکه 
و سیستم ارائه دهنده محتوای خارجی داشت؛ زیرا برخی از آن ها در تضاد مشخص بافرهنگ 

ملی و بومی جامعه ما هستند.
باید توجه داشت که تمام مجموعه های ارائه دهنده محتوا و اطلاعات در فضاهای عمومی 
و اجتماعی دارای رویکردی یکسان و بدون جهت گیری خاص نیستند، برخی از آن ها موجب 
وارد آمدن آسیب هایی به ساختارهای فرهنگی می شوند. البته گاهی شبکه ها و سیستم های 
اطلاع رسانی مورد برخورد فیلترینگ قرار می گیرند که ذاتاً برای ارائه محتوای ضد فرهنگی یا 
خلاف مصالح عمومی ایجاد نشده اند، بلکه ماهیتی ارتباطی با بستر باز ارائه هرگونه محتوا را 
برای استفاده کنندگان و مخاطبان خود فراهم کرده اند. از سوی دیگر، سابقه سالیان برخورد با 
این دست از ابزارهای نوین ارتباطی، نشان داده است که به سبب سرعت رشد فناوری و به بازار 
آمدن گزینه های متعدد برای جایگزینی، هیچ گاه با صرف فیلترینگ یا مسدود کردن دسترسی 
به شبکه ای اجتماعی، موجب حذف آن از چرخه استفاده کاربران ایرانی نشده است؛ از بهترین 
شاهد مثال های این موضوع شبکه هایی همچون فیس بوک، توییتر، یوتیوب و... است که به رغم 
مسدود شدن راه های دسترسی به آن ها و یا ساخت جایگزین هایی مانند فیس نما، آپارات و... 

کاربران ایرانی در آن ها حضوری فعال و قابل توجه دارند.
هیچ شکی وجود ندارد که میان کاربران خواستگاهی وجود دارد و این خواستگاه و 
نیازهاست که آن ها را به سوی استفاده یا مخاطب چنین شبکه هایی شدن، سوق می دهد؛ پس 
نمی توان به سادگی با حرکتی یک طرفه آن ها را از این مسیر منقطع کرد و انتظار داشت به 

سمت جایگزین یا مورد مشابه نروند.
انسان به ویژه قشر جوان به دلیل وجود ویژگی های خاص سن و روحیات متناسب به 
دوره ای که در آن قرار دارد، نسبت به آنچه ممنوع می شود، حریص تر می شود؛ به ویژه آنکه این 
ممنوعیت از موضوعی باشد که پیش تر از آن استفاده کرده و لذت برده است و اکنون سیستم 

اعمال کننده محدودیت، جایگزینی با همان قابلیت ها را برایش فراهم نکرده باشد.
به نظر من تنها راه ورود صحیح به این مقوله در دنیای پر از اطلاعات و شبکه های گوناگون 
ارتباطی، ارائه جایگزین های درست است. به هر عنوان و به هر دلیلی که جایگزین مناسبی 
برای شبکه اجتماعی یا ارتباطی که فرد از آن محروم شده ارائه نشود؛ خطایی فاحش صورت 
گرفته است، زیرا هم فرد به سمت دیگری رانده شده و هم اعتمادش به سیستم کم شده است.

جلوی تکنولوژی را نمی توان گرفت؛ باید نگاه واقع بینانه به آن داشت و راهکارهای معقول 
و دارای پذیرش عمومی را مقابل آن اتخاذ کرد تا به گونه ای نشود که افراد برای اطلاع از برخی 
اخبار که در رسانه هایی همچون صداوسیما منتشر نمی شوند، به ساختار اطلاع رسانی رسمی 
کشور بی اعتماد شده و به محتواهای درون این شبکه ها دارای اعتمادی کامل شوند؛ این برای 

جامعه و امنیت ملی مضر است.
* عضو هیئت علمی دانشگاه مفید قم

استاندار عنوان کرد:

اهتمام دولت بر تکمیل  پروژه انتقال آب 
از سرشاخه های دز به قم

استاندار در سفر یک روزه به استان های مرکزی و لرستان, با بازدید از سد 15 خرداد, 
تصفیه خانه, سرشاخه های دز و سد کوچری از مسیر انتقال آب به قم بازدید کرد.

سید مهدی صادقی در پایان بازدید از این مسیر در محل کارگاه احداث سد کوچری از 
پیگیری های پرداخت مطالبات پیمانکار پروژه خبر داد و اهتمام دولت در تسریع در اتمام 

این پروژه را خواستار شد.
وی اتمام این پروژه را از اولویت های مجموعه وزارت نیرو دانست و افزود: تأمین اعتبار از 

محل های مختلف منابع مالی در این پروژه هم نشان از این موضوع است.
استاندار قم اتمام پروژه آبرسانی توسط نیروهای بومی و پتانسیل های فنی کشور را 

نشان از حرکت جهادی و همت والای دست اندرکاران این پروژه دانست.
صادقی با یادآوری اهمیت این پروژه, اجرای این پروژه و انتقال آب را یک پروژه ملی 

دانست و قول مساعدت وزارت نیرو در تأمین اعتبار باقیمانده پروژه خبر داد.

کارشناس هواشناسی استان قم :

هوای قم 6 درجه سرد می شود
کارشناس هواشناسی استان قم از کاهش ۶ درجه ای هوا طی روزهای پایانی هفته 

جاری خبر داد. 
محمدجواد ترابیان د اظهار داشت: هوای امروز قم ابری همراه با بارش باران پراکنده و 

وزش باد متوسط خواهد بود.
کارشناس هواشناسی استان قم عنوان کرد: در روز جمعه هوای قم ابری همراه با بارش 

باران و وزش باد متوسط پیش بینی می شود.
وی با بیان اینکه دمای هوای قم در روزهای پایانی هفته ۶ درجه  کاهش خواهد داشت، 
افزود: حداقل دمای هوای امروز 17 درجه و حداکثر 22 درجه و حداقل دمای هوای جمعه 

17درجه و حداکثر 21 درجه خواهد بود.
ترابیان بیان کرد: سرعت وزش باد طی دوروز آینده بین ۳0 تا ۴5 کیلومتر بر ساعت 

با جهت غربی است.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:

صرف 200 میلیون تومان برای تئاتر 
ضرورت نداشت

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: صرف 200 میلیون تومان برای اجرای تئاتر 
ضرورت نداشته است. 

نعمت الله عواطف رستمی با اشاره به اینکه اخیرا توسط رسانه ها حاشیه هایی برای تئاتر 
مردان سرزمین من که در هفته دفاع مقدس به اجرا در آمد ایجاد شده بود، اظهار داشت: در 
جلسه کمیسیون مطلع شدم که 200 میلیون تومان برای این تئاتر هزینه شده و روزنامه ها 

به حاشیه سازی در این خصوص پرداخته اند.
وی ادامه داد: در جلسه کمیسیون سئوالاتی مطرح شد که سرپرست سازمان فرهنگی، 

هنری و ورزشی به همه آنها پاسخ داد.
وی با بیان اینکه در وضعیت موجود و کمبود بودجه این سازمان چنین هزینه ای در 
اولویت نبود عنوان کرد: با توجه به وضعیت موجود صرف این هزینه ضرورت نداشت البته 

نمی توان از ابعاد مختلف این اثر ارزشمند و فاخر نیز چشم پوشی کرد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: بر اساس حاشیه هایی که در رسانه ها 
دیدم از آقای موسوی نژادیان خواستم تا مدارک این قرار داد را برای بررسی ارائه دهد 
و راجع به کل فرایند مطالعات لازم را انجام دادم و هیچ ایراد قانونی در آن نبود. حتی 
امضای شهردار هم پای این کار بود در حالی که در رسانه ها در این زمینه حاشیه سازی 

شده بود.

با سخنرانی نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران برگزار می شود؛

تجمع بزرگ یوم الله 13 آبان در حرم مطهر
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: تجمع بزرگ یوم الله 1۳ 
آبان از بیت امام خمینی)ره( در قم شروع و پس از آن به سمت حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( راهپیمایی برگزار می شود.
نصرت الله لطفی در جلسه ستاد بزرگداشت یوم الله 1۳ آبان که ظهر چهارشنبه 
به مناسبت روز ملی مبارزه با استکبار جهانی برگزار شد، اظهار داشت: طبق سال های 
گذشته تجمع بزرگ یوم الله 1۳ آبان ساعت ۹ صبح چهارشنبه هفته آینده در بیت امام 
راحل در قم شروع می شود و پس از ادای احترام به مقام شامخ رهبر کبیر انقلاب، ساعت 

۹ و ۳0 دقیقه به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( حرکت آغاز می شود.
فاطمه  در حرم مطهر حضرت  و ۳0  اصلی ساعت 10  مراسم  عنوان کرد:  وی 
معصومه)س( با سخنرانی حجت الاسلام علی سعیدی نماینده ولی فقیه در سپاه 

پاسداران اسلامی برگزار می شود.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به چگونگی حرکت 
دانش آموزان در روز 1۳ آبان اظهار کرد: حرکت خانم ها از پل حجتیه به سمت چهارراه 

شهدا و حرکت آقایان در بلوار معلم خواهد بود.
لطفی با بیان این که انقلاب اسلامی دارای سه ویژگی دینی، مردمی بودن و 
استکبارستیزی است، افزود: یوم الله 1۳ آبان از هرگونه نگاه سیاسی و گروه ها به 
دور است و هرکسی که به امام راحل و انقلاب دلبسته است در این روز وارد عرصه 

می شود.
وی با بیان این که ما تابع ولی امر مسلمین هستیم، عنوان داشت: رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در بیانات خود عنوان کرده اند که استکبارستیزی تعطیل پذیر نیست و از این 
رو ما باید تابع ولی فقیه خود باشیم و برای مأیوس کردن شیطان در روز 1۳ آبان به 

میدان می آییم.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم ابراز کرد: عده ای ساده لوح در 
کشور تصور می کنند باید با آمریکا کنار آمد. حضور ما در میدان می تواند ترفندهای 

سیاسی و به خصوص فرهنگی عده ای که طمع کرده اند را از بین ببرد.
وی یادآور شد: ما از امروز تبلیغات خود را آغاز می کنیم و همه ارگان ها نیز در این امر 

سهیم خواهند بود و تجلی آن در روز چهارشنبه دیده خواهد شد.

اخبار
فرمانده انتظامی استان قم :

بخش های امنیتی در زلزله
 از اهمیت بالایی برخوردار است

فرمانده انتظامی استان قم گفت: رزمایش مقابله با آسیب های زلزله در بخش امنیتی 
از اهمیت بالایی برخوردار است.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، تمرین رزمایش مقابله با آسیب های زلزله 
با حضور سردار مجتبایی فرمانده انتظامی استان قم و کلیه یگان های نمونه تخصصی و 

ستادی در ستاد این فرماندهی با رمز"یا حسین مظلوم)ع("برگزار شد. 
پیش از آغاز مراسم سردار"کاظم مجتبایی"در سخنانی با بیان اینکه هر کدام از یگان ها 
بر اساس مسئولیت واگذار شده در این رزمایش حضور دارند تا یک تمرین را تجربه کنند، 

گفت:تمرین رزمایش نسخه بدل رزمایش اصلی است که قرار است بزودی برگزار شود.
وی با بیان اینکه رزمایش مقابله با آسیب های زلزله در بخش امنیتی از اهمیت بالایی 
برخوردار است، گفت:یکی از ره یافت های این رزمایش انجام تمرینات مربوط به پدافند غیر 
عامل است. سردار مجتبایی با اشاره به اینکه در اکثر کشورها این رزمایش برگزار می شود، 
اضافه کرد:رزمایش مذکور برای ما خیلی مهم است و با تلاش معاونت عملیات فرماندهی 
انتظامی استان سعی شده تا سهم هر بخش ضمن تعیین، ابلاغ شده انتظارات این است تا با 
جدیت اجرا شود. فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه رزمایش موصوف می بایست 
از ۴محور برنامه ریزی،آموزش، ارزیابی و نتایج مطلوب تبعیت کند، حاصل آن را شناسایی 

ضعف ها و قدرت ها و همچنین افزایش آمادگی در برخورد و مقابله با آسیب ها برشمرد.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم: 

وانت بار ها در خیابان های انسجام 
و بلوار زائر متمرکز می شوند 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهری شهرداری 
قم از ساماندهی وانت بارها برای جلوگیری از بروز مشکلات اجتماعی خبر داد.

علیرضا مظفری با اشاره به تردد وانت بار ها در سطح شهر و ایجاد سد معبر توسط آن ها 
گفت: متاسفانه وانت بارها با حضور خود موجب تبعات اجتماعی می شوند و دستگاه های 
مختلف در پی ساماندهی آن ها هستند تا از این مشکلات جلوگیری شود. مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهری شهرداری قم با اشاره به 
اینکه کار وانت بارها کاملا غیر قانونی است بیان کرد: مسئولان استان همواره پیگیر بودند تا 
راه حلی برای این موضوع پیدا کنند و کسانی که هزینه زیادی کردند تا پروانه بگیرند و مغازه 
میوه فروشی ایجاد کنند نیز به وجود وانت بارها معترض هستند. وی با اشاره به اقدامات 
انجام شده در راستای ساماندهی وانت بار ها تصریح کرد: دو منطقه پیش بینی شده تا وانت 
بار ها برای ادامه فعالیت در آن جا متمرکز شوند و دیگر در هسته مرکزی شهر و خیابان های 
پر تردد توقف نکنند. مظفری ادامه داد: مقرر شده فضایی موقت در اختیار آن ها بگذاریم که 
در بلوار پیامبر اعظم، خیابان انسجام و در بلوار زائر جنب پل امیرکبیر توقف کنند. مدیرعامل 
سازمان میادین میوه تره و بار و ساماندهی مشاغل شهری شهری شهرداری قم خواستار 
همکاری وانت بار ها شد و بیان کرد: همه وانت بارها باید همکاری لازم را داشته باشند تا 

مشکلی به وجود نیاید و در صورت تخلف پلیس راهور باید با آن ها برخورد کند.

مدیرکل بهزیستی استان  قم خبر داد: 

بیش از 20 هزار معلول 
تحت پوشش بهزیستی

مدیر کل بهزیستی استان قم  گفت : بیش از 20 هزار معلول تحت پوشش بهزیستی 
استان قم  هستند.

دکتر رضا سلیقه  اظهار داشت : به منظور ایجاد فضای رشد معنوی جامعه هدف سازمان 
تلاش شده با راه اندازی هیئت های مذهبی زمینه رشد و تعالی فرهنگی و معنوی جامعه 
هدف فراهم شود و علاوه برخدمات رفاهی به آنها در خصوص مباحث فرهنگی نیز اقدامات 

گسترده صورت پذیرد.
مدیر کل بهزیستی استان قم افزود: به مناسبت  ماه محرم الحرام و ایام سوگواری سرور 
و سالار شهیدان حضرت امام حسین )ع( و یاران باوفایش معلولین بهزیستی استان قم با 
برپائی هیئت عزاداری که با حضور  بیش از 1500نفر از معلولین قم شرکت داشتند با اجرای 
مراسم مداحی و سینه زنی  عشق و ارادت قلبی خود را به امام حسین )ع( و اهل بیت 
عصمت و طهارت درحرم کریمه اهل بیت حضرت فاطمه سلام وعلیها به نمایش گذاشتند. 
این مراسم باهمکاری هئیت معلولین متوسلین به ائمه اطهار وجمعی از خیرین ونیکوکاران 
بهزیستی قم برپا گردید . مدیرکل بهزیستی  درحاشیه مراسم گفت، تعدادکل معلولین 
که درسطح استان شناسای شدند تعداد 2010۴ نفر می باشد که از این تعداد 11هزارو 

ششصدوبیست وشش نفر مرد وتعداد8هزاروچهارصدو هفتادو شش نفر زن می باشند.
وی افزود: ازاین تعداد 12520نفر مستمری بگیر می باشند و بهزیستی کلیه خدمات 
توانبخشی و وسایل آن،اشتغال ،هزینه درمان،ورزش،مناسب سازی ،کمک های موردی 

درمان و دارو و پیشگیری از معلولیتها،تحصیلی و آموزشی به این عزیزان ارائه می نماید. 
سلیقه درپایان گفت، عشق به حسین)ع( بینا و نابینا، شنوا و ناشنوا، سالم و معلول و 
پیر و جوان نمی شناسد و چقدر شاعر خوب گفته است  که “این حسین کیست که عالم 

همه دیوانه اوست.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  خبرداد: 

رشد 80 درصدی بستری جراحی 
در بیمارستان تامین اجتماعی قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  گفت :خدمات بستری جراحی بیمارستان تامین 
اجتماعی قم در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 80 

درصد رشد داشته است
دکتر داود علیمحمدی اظهارداشت : خدمات بستری جراحی بیمارستان امام رضا 
)ع( در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 80 درصدی 
داشته است. وی با اشاره به جذب نیروی متخصص وافزایش امکانات وتجهیزات مناسب 
بیان داشت: هدف ما در مدیریت درمان استان قم افزایش رضایتمندی، استفاده مطلوب 
از امکانات موجود ،افزایش کارایی واثر بخشی در خدمت رسانی به بیمه شدگان تامین 
اجتماعی است. دکتر علیمحمدی افزود: در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته در بخش مراجعه  بیمه شدگان در مراکز ملکی به پزشکان 10 درصد ،مراجعه 
به بخش پاراکلینیک 10 درصد،مراجعه برای جراحی سرپایی ۳0 درصد، مراجعه برای 
بستری غیر جراحی 58 درصد  رشد داشته است. وی در پایان خاطر نشان کرد: از تعداد 
عمل های انجام شده در شش ماهه نخست امسال 15۴1 عمل جراحی کوچک،127۶ 

عمل جراحی متوسطو۴71 عمل جراحی بزرگ انجام شده است.

معاون بنیاد مسکن استان قم  خبرداد:

 تهیه طرح هادی برای 
تمام روستاهای بالای 20 خانوار

عاون عمران روستایی بنیاد مسکن استان قم از تهیه طرح هادی برای تمامی روستاهای 
بالای 20 خانوار این استان خبر داد. 

ولی رحمانی با اشاره به تهیه طرح هادی برای تمامی روستاهای بالای 20 خانوار در قم 
اظهار داشت: طرح هادی برای 1۳0 روستای بالای 20 خانوار تهیه شده است.

وی با بیان اینکه طرح هادی در یک افق ده ساله بازنگری می شود، افزود: طرح هادی 
در ۶ روستای قم طی سال جاری مورد بازنگری قرار خواهد گرفت.

وی بیان کرد: در 28 روستای قم طی امسال بهسازی معابر انجام می گیرد به این صورت 
که خیابان های اصلی انتخاب شده و جدول گذاری و آسفالت می شوند.

معاون عمران روستایی بنیاد مسکن استان قم گفت: تاکنون طرح هادی در 117 
روستای قم در فازهای مختلف اجرایی شده است.

وی افزود: ساخت و سازها در روستاها باید بر اساس ضوابط طرح هادی انجام گیرد و در 
صورت تخلف پس از گزارش دهیار برخورد لازم انجام می گیرد.

شهردار منطقه چهار قم خبر داد: 

اجرای عملیات اصلاح جداول و ترمیم آسفالت 
در شهرک قدس 

بلوار  انتهای  از اجرای عملیات اصلاح و ترمیم آسفالت  شهردار منطقه چهار قم 
ولیعصر)عج( در شهرك قدس با هزینه ای بالغ بر ۶ میلیارد ریال خبر داد.

مجید متین فر با اشاره به اینکه یکی از اهداف مهم شهرداری ارائه خدمات مطلوب به 
شهروندان است گفت: با توجه به تردد ماشین آلات سنگین از بلوار ولیعصر )عج( شهرك 

قدس به مسیر جمکران و کاشان آسفالت این قسمت تخریب شده بود.
شهردار منطقه چهار قم با بیان اینکه شهروندان در خصوص اصلاح آسفالت این قسمت 
درخواست هایی داشتند خاطرنشان کرد: شهروندان در این راستا درخواست های متعددی 
داشتند بنابراین بهسازی جداول و آسفالت بلوار مذکور در دستور کار این منطقه قرار گرفت.

وی با بیان اینکه بخشی از کار سال گذشته انجام شده بود اظهار داشت: قسمتی از 
عملیات عمرانی آن )حدفاصل میدان عطار نیشابوری تا نظامی گنجوی( در سال گذشته 
انجام شد و بهسازی جداول و آسفالت از میدان نظامی گنجوی در شهرك قدس تا انتهای 
شهرك در دستور کار امسال واحد فنی منطقه قرار گرفت. متین فر درباره مشخصات فنی این 
پروژه تصریح کرد: طول پروژه 1000  متر، جدول گذاری نهر۴7۳ متر، جدول تك 1000 
متر و 11000 متر مربع زیر سازی و آسفالت این پروژه بوده است که هزینه اجرایی کل 

عملیات مذکور شش میلیارد ریال بوده است.

شهردار قم با اشاره به حساسیت  کار 
شهرداری ها در کسب رضایت مندی مردم 
فعالیت  بالای  حجم  به  توجه  با  گفت: 
شهرداری ها برای بهبود کمیت و کیفیت 
خدمات رسانی به شهروندان نیازمند توجه 
بیش از پیش دولت به شهرداری ها هستیم.

دکتر سقائیان نژاد در دیدار با مدیرکل 
امور مالیاتی استان قم با بیان اینکه تنها 
درآمدی که شهرداری ها می توانند به عنوان 
یك منبع درآمد پایدار روی آن حساب کنند 
ابراز داشت:  افزوده است  مالیات بر ارزش 
متاسفانه شهرداری ها تك محصولی شده اند 
و از نظر درآمدی وابستگی زیادی به فروش 
باعث می شود  این موضوع  تراکم دارند و 
دردوره های زمانی مانند دوره حاضر دچار 

خشکسالی مالی شوند.
وی در ادامه به مسئولیت های گسترده 
مباحث  افزود:  و  کرد  اشاره  شهرداری  ها 
فرهنگی، عمرانی و... هرچند متولیانی در 
آن  واقعی  مسئولیت  اما  دارند  استان ها 

برعهده شهرداری هااست.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به هزینه های 

دوش  بر  پردیسان  شهرك  که  سنگینی 
داشت:  ابراز  است  گذاشته  قم  شهرداری 
تنها در بحث رفت و آمد و امور ترافیکی 
احداث  برای  بالایی  بسیار  هزینه های 
مسیرهای مختلف دسترسی به این شهرك 

بر دوش شهرداری گذاشته شده است.
دولت  اینکه  بیان  با  ادامه  در  وی 
می بایستی سالانه ۴ هزار میلیارد در بخش 
حمل و نقل عمومی کمك می کرده است 

خاطر نشان کرد: متاسفانه دولت در این 
موضوع چندان به تعهدات خود پایبند نبوده 

است.
شهرداری ها در خط مقدم 

خدمت رسانی به مردم قرار دارند
مدیرکل امور مالیاتی استان قم نیز در 
این دیدار گفت: شهرداری ها در خط مقدم 

خدمت رسانی به مردم قرار دارند.
میان  تعامل  بر  تاکید  ضمن  حسنی 

سازمان ها گفت: تمامی مجموعه ها یك هدف 
را دنبال می کنند و آن هم خدمت صادقانه 
هدف  این  امیدواریم  که  است  مردم  به 

مشترك باعث کاهش اختلاف نظرها شود.
همکاری های  افزایش  ادامه  در  وی 
و  استان  مالیاتی  امور  اداره کل  فی مابین 
شهرداری را مورد توجه قرار داد و اظهار 
دو  میان  تعاملات  سطح  افزایش  داشت: 
نهایت  در  و  مردم  رضایت  باعث  سازمان 

رضایت خداوند می شود.
مدیرکل امور مالیاتی استان قم ضمن 
والا دانستن مقام خدمت گزاری در شهر قم 
خاطر نشان کرد: خدمت در شهر قم علیرغم 
حساسیت های بالا و سختی هایی که دارد 

سعادت دنیوی و اخروی را در پی دارد.
در  سقائیان نژاد  دکتر  حضور  حسنی 
برای  مغتنمی  فرصت  را  قم  شهرداری 
مدیریت شهری قم دانست و تصریح کرد: 
با حضور شهردار جدید سطح  امیدواریم 
تا  دهیم  ارتقا  پیش  از  بیش  را  تعاملات 
خدمات مناسب تری نسبت به گذشته به 

شهروندان شهر کریمه اهل بیت ارائه شود.

دردیدار سقاییان نژاد با مدیرکل امور مالیاتی استان:

هزینه های سنگین پردیسان صدای شهردار قم را درآورد

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
قم بابیان اینکه بخشی از پروژه های کلان به دلیل عدم 
تعریف ارتباط مشخص میان سازمان عمران و نوسازی و 
شهرداری بلاتکلیف است گفت : با توجه به اینکه بخشی 
از پروژه ها از خارج از منابع داخلی شهرداری در حال اجرا 
است، شهرداری باید 50 درصد سهم خود را به صورتی 
ساماندهی کند که بتواند به وظایف خود در این زمینه به 

درستی عمل کند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر با اشاره به تحقق 20 
درصدی بودجه سال جاری شهرداری، گفت: قرار است طی 
قراردادی 100 میلیارد ملك به بانك تجارت واگذار کنیم و 
در حدود ۳00 یا ۴00 میلیارد تومان هم ملك به بانك ملی 

واگذار کنیم.
وی  با اشاره وضعیت بودجه امسال شهرداری، اظهار 
داشت: بررسی ۶ ماهه کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی قم نشان داد که تنها 20 درصد بودجه شهرداری در 

۶ ماهه نخست امسال محقق شده است.
وی ادامه داد: درزمینه صدور پروانه های ساختمانی در 
۶ ماهه اول امسال 8۶ درصد از پیش بینی صورت گرفته در 

بودجه محقق شده است.
 آتش زر رقم بودجه امسال را 1100 میلیارد اعلام کرد 
و گفت: بر اساس کل بودجه 20 درصد محقق شده است و 
برای الباقی آن راهکارهایی در برنامه بودجه مشخص شده 

است.
وی ادامه داد: بخش عمده ای از بودجه امسال از فروش 
اموال تأمین خواهد شد که اقدامات مربوط به آن هم در 

حال انجام است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
قم افزود: قرار است طی قراردادی 100 میلیارد ملك به بانك 
تجارت واگذار کنیم و در حدود ۳00 یا ۴00 میلیارد تومان 

هم ملك به بانك ملی واگذار کنیم.
 وی تحقق بودجه امسال را دور از دسترس ندانست 
و خاطرنشان کرد: اگر فروش املاك صورت بگیرد مشکلی 
از بابت بودجه نخواهیم داشت و قطعاً 100 درصد بودجه 

محقق خواهد است.
وی میزان وصول مالیات بر ارزش افزوده شهرداری را در 
نیمه نخست سال جاری 28 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: 
در این مدت ۴۳ درصد بودجه در این بخش محقق شده 

است و علاوه بر این بسیاری از ادارات و سازمان ها بدهی های 
زیادی به شهرداری دارند که تاکنون برای پرداخت آن اقدامی 
صورت نداده اند و همین موضوع اعتراض شهردار قم را نیز 

در پی داشت.
وی در ادامه به تشریح گزارشی از هزینه های عمرانی 
شهرداری پرداخت و بابیان اینکه 8۶۳ میلیارد تومان بودجه 
عمرانی شهرداری برای سال ۹۴ بوده است، خاطرنشان کرد: 
ما در پروژه های عمرانی 15 درصد پیشرفت ریالی و ۳0 

درصد پیشرفت فیزیکی داریم.
آتش زر اظهار کرد: در شش ماهه نخست سال جاری 
جمعاً  که  است  تصویب شده  و  تنظیم  توافق نامه   102
این توافق نامه ها 105 میلیارد تومان است که از نظر عقد 
توافق نامه ۳7 درصد و از نظر ریالی تنها 1۴ درصد پیشرفت 
ریالی داشتیم که دلیل اصلی عدم پیشرفت در این زمینه هم 

عدم تحقق نقدینگی شهرداری است.
وی با اشاره به تصویب ۶0 طرح مطالعاتی در بودجه سال 
۹۴ شهرداری گفت: در 50 درصد این طرح ها هنوز هیچ 
اقدامی صورت نگرفته و در 50 درصد مابقی نیز تنها 10 

درصد بودجه ریالی محقق شده است.

قم  استان  های صنعتی  عامل شرکت شهرك  مدیر 
بر ضرورت اتصال وبهره مندی کلیه واحدهای صنعتی 
مستقر در شهرك صنعتی شکوهیه از شبکه فاضلاب تاکید 

کرد.
های  پروژه  از  بازدید  حاشیه  در  نژاد  امیرطیبی 
عمرانی در شهرك صنعتی شکوهیه با اعلام این مطلب 
محیطی  زیست  های  فعالیت  راستای  در  اظهارداشت: 
شرکت شهرك های صنعتی اقدامات مناسبی برای جمع 

آوری پساب واحدهای تولیدی صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه شهرك صنعتی شکوهیه قم در حال 
آوری  جمع  شبکه  کیلومتر   ۶0 از  بیش  دارای  حاضر 
در  فاضلاب  شبکه  خوشبختانه  افزود:  است  فاضلاب 
فازهای اول، دوم و توسعه این شهرك اجرایی شده است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم یادآور شد: 
در همین راستا مدول اول و دوم تصیه خانه این شهرك 
صنعتی نیز به ظرفیت ورودی روزانه دو هزارو500 متر 

مکعب به بهره برداری رسیده است.
آوری  جمع  در  تسهیل  منظور  به  کرد:  اضافه  وی 
فاز  شبکه  اتصال  محل  در  تولیدی  واحدهای  فاضلاب 
دوم شهرك به فاز یك نیازمند تجهیزات جدید و استقرار 
ایستگاه پمپاژ بودیم که خوشبختانه با تلاش های صورت 
گرفته تجهیزات مورد نیاز نیز خریداری شده است که به 
زودی با راه اندازی آن توان جمع آور فاضلاب و تعداد 
افزایش  نیز  شهرك  خدمت  این  از  برخوردار  واحدهای 

خواهد یافت.
طیبی نژاد در ادامه با اعلام اینکه در ۶ ماهه نخست 

آوری  جمع  شبکه  به  صنعتی  واحد   50 جاری  سال 
این تعداد آمار  اتصال  با  فاضلاب متصل شدند گفت:  
واحدهای برخوردار از شبکه فاضلاب در شهرك صنعتی 

شکوهیه به ۴52 واحد افزایش یافته است.
و  زیست  محیط  حفظ  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
همچنین رعایت حال و نیاز سایر واحد های صنعتی 
تاکید کرد: حجم بالای استقرار واحدهای صنعتی در 
این شهرك  و با توجه به حجم بالای سرمایه گذاری 
در این بخش و حائز اهمیت بودم حفظ محیط زیست 
واحدهای صنعتی  کلیه  است  این شرکت، لازم  برای 
پسماند  و  فاضلاب  استاندارد  دفع  رعایت  به  نسبت 
ایشان  با  صورت  این  غیر  در  کنند  اقدام  خود  واحد 

برخورد خواهد شد.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم :

بخشی از پروژه های کلان شهری بلاتکلیف است 

مدیر عامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  اعلام کرد:

اتصال 452 واحد صنعتی در شکوهیه به شبکه فاضلاب

سرمقاله

اخبار

زیربنایی  امور  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر با اشاره به اینکه 
نما در قم جایگاه مناسبی ندارد گفت: 
نماهای امروزی جنبه ظاهری و ریاکارانه 
دارد در حالی که در معماری اسلامی 

صرفا به کار کرد توجه می شود.
اشاره  با  طلب  سعادت  مصطفی 
قم  شهر  اقلیم  با  مناسب  نمای  به 
زمینه  در  اطلاعات  کسب  برای  گفت: 
مناسب ترین نما برای اقلیم گرم و خشك 
و  پرداخت  گذشته  بررسی  به  باید  قم 
دید که چه نماهایی برای ساختمان ها 

به کارگرفته می شدند.
رئیس  و  رئیسه  هیئت  عضو 
کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی 
شهر قم افزود: اگر به گذشته برگردیم 
می بینیم که نمایی مناسب با آب و هوا 
در نظر گرفته می شود و قدیمی ترها این 

مهم را مورد توجه قرار می دادند.
وی با بیان اینکه در راستای توجه به 

نمای مناسب اقدامات لازم انجام شده 
حوزه  این  در  کرد:  خاطرنشان  است، 
و  سیما  ضوابط  تدوین  و  برنامه ریزی 
منظر شهری طراحی و یك سال است که 
ابلاغ شده و امیدواریم در ماه های آینده 

شاهد اجرایی شدن این طرح باشیم.
در  نماسازی  بحث  به  سعادت طلب 

شهر قم اشاره کرد و گفت: بحث نما در 
قم جایگاه مناسبی ندارد، چه در اجرا، 
طراحی و چه در بخش مصالح آن طور 

که باید به استاندارد ها توجه نمی شود.
رئیس  و  رئیسه  هیئت  عضو 
شورای  زیربنایی  امور  کمیسیون 
رفتار  داد:  ادامه  قم  شهر  اسلامی 

اجتماعی،  امور  همه  نتیجه  مردم 
اقتصادی، فرهنگی و ... در شهر است 
نام  عمومی  فرهنگ  این ها  همه  و 
دارد و در حوزه معماری و شهرسازی 
تاثیر  موضوعات  بقیه  از  فرهنگ  این 

می گیرد.
نما های  مقایسه  خصوص  در  وی 
امروزی و نماهای قدیمی تصریح کرد: 
نماهای امروزی جنبه ظاهری و ریاکارانه 
دارد در حالی که در معماری اسلامی 
صرفا به کار کرد توجه می شود نه ریا 
و  ریا  از  اثری  هیچ  قدیمی  آثار  در  و 

تجمل گرایی وجود ندارد.
در  کرد:  عنوان  طلب  سعادت 
گذشته امامزاده ها، مساجد، آب انبارها 
کار  سنتی  نمای  با  حسینیه ها  و 
می شدند و توجه عموم در آن بود چون 
داخل  در  و  نبود  خاصی  برای شخص 
مناسب  نمایی  طراحی  به  نیز  منازل 

می پرداختند.

سرپرست دفتر فنی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
از تخصیص  10 میلیارد  ریال برای توسعه 
زیرساخت های گردشگری قم طی شش 

ماهه نخست سال 1۳۹۴ خبر داد.
اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  کل 
گردشگری قم، کاظم فدائیان با اشاره به 
اینکه این رقم از اعتبارات ملی سال گذشته 
تخصیص یافته است، اظهار داشت: این 
مبلغ برای پنج طرح عمرانی توسط این 

اداره کل انجام شده است.
سرپرست دفتر فنی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
افزود: گاز رسانی و آب رسانی به منطقه 
نمونه گردشگری خلجستان، گاز رسانی 
و برق رسانی به پارک آبی غدیر، احداث 
سکوی آبخوری و آلاچیق های در بوستان 
فدک از جمله طرح های عمرانی است 

که برای توسعه گردشگری در این استان 
هزینه شده است.

صنعت  اینکه  به  اشاره  با  فدائیان 
توسعه  اول  های  اولویت  از  گردشگری 
تقویت  راستای  در  گفت:  است  استان 
گردشگری  تاسیسات  های  زیرساخت 

در این استان، اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم از سرمایه 
گذاران حمایت می کند. وی افزود: در سال 
های گذشته گردشگری به عنوان گسترده 
ترین صنعت در استان قم مورد توجه قرار 
گرفت از این رو این اداره کل نیز در کنار 

سرمایه گذاران بخش خصوصی، با تعریف 
طرح های عمرانی متعدد اقدام به تکمیل 
این  نیاز  و اصلاح زیرساخت های مورد 
صنعت در استان کرده است. سرپرست 
دفتر فنی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم بیان داشت: در 
سال جاری با پیگیری های اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
طرح  ملی  و  استانی  اعتبارات  محل  از 
تاسیسات  توسعه  جهت  جدیدی  های 
گردشگری تعریف شده است که در دست 
اقدام است. وی همچنین از سرمایه گذاری 
بخش  ریالی  میلیارد   208 و  هزار   20
قم  گردشگری  تاسیسات  در  خصوصی 
خبر داد و گفت: این مبلغ برای ساخت 25 
هتل، هتل آپارتمان، مهمانپذیر و مراکز 
اقامتی و 2۳ مجتمع بین راهی و پذیرایی 
اختصاص یافته است که با پیشرفت 15 

الی 80 درصدی در حال احداث است.

مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: آن دسته از 
افرادی که دارای اراضی با کاربری مسکونی بوده و طی سنوات گذشته جهت احداث 
بنا اقدامی ننموده و مهلت قانونی قرارداد واگذاری به پایان رسیده، نسبت به اخذ 

پروانه و ساخت وساز بنای خود اقدام نمایند.
ابوالفضل علیخانی اظهار داشت: در راستای سیاست های وزارت راه و شهرسازی 
در خصوص تأمین مسکن و رونق هرچه بیشتر صنعت ساختمان و همچنین رفع 
پاره ای از مشکلات شهری، مالکان اراضی با کاربری مسکونی موظف هستند نسبت 

به تعیین تکلیف زمین های دریافتی از این اداره کل، در اسرع وقت اقدام نمایند.
محضری  تعهد  اخذ  با  مسکونی  اراضی  قراردادهای  داشت:  بیان  ادامه  در  وی 
در  و  تمدید  بنا،  احداث  عملیات  شروع  و  پروانه  دریافت  جهت  بار  آخرین  برای 

مهلت مندرج، می بایست ساخته و با ارائه گواهی پایان کار، سند به نام افراد منتقل 
می گردد.

استان قم در خصوص زمان  راه و شهرسازی  اداره کل  املاک و حقوقی  مدیر 
مراجعه متقاضیان توضیح داد: این افراد جهت تعیین تکلیف قرارداد اراضی مسکونی 
خود از روز شنبه ۹ آبان ماه با در دست داشتن اصل قرارداد و مدارک شناسایی 
)کارت ملی، شناسنامه و یا اصل وکالت رسمی( به اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم )ساختمان شماره یک( واقع در 75 متری عمار یاسر، مجتمع ادارات مراجعه 
نمایند. وی در پایان گفت: پس از مراجعه متقاضیان به این اداره کل طی مدت یک 
ماه به درخواست واصله بر اساس اولویت های قانونی رسیدگی و در صورت احراز 

شرایط، با اخذ تعهد محضری نسبت به تمدید قرارداد اقدام خواهد شد.

از سوی مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان صورت گرفت:

هشدار به دریافت کنندگان زمین از راه و شهرسازی

محمد تقی فاضل میبدی *

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم:

نمای ساختمان های قم ریاکارانه است

طی شش ماهه نخست امسال:

10 میلیارد ریال برای توسعه زیرساخت های گردشگری قم هزینه شد



3 اقتصادی

رییس کمیسیون بازرگانی داخلی مدعی شد
تخلف در برخی کارخانه های لبنی برای 

کاهش هزینه ها
رییس کمیسیون بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران ادعا کرد که برخی کارخانه های لبنی 
در سال های گذشته به دلیل بالا رفتن هزینه های تولیدشان کمیت و کیفیت محصولات 
خود را کاهش دادند و در مواردی از شیر هایی استفاده کردند که درجه میکروبی شان بالا 

بوده است.
خسرو فروغان گران سایه گفت: درسال های گذشته بعضی از کارخانه های لبنی از شیر هایی 

که درجه میکروبی شان بالا بوده یا شیر خشک های نامعتبر استفاده کرده اند.
وی افزود: زمانی که قیمت تمام شده تولیدکنندگان افزایش می یابد و به بیش از قیمت 
عرضه آن می رسد چند اقدام انجام می شود. یک راه این است که کارخانه، تولید خود را 
تعطیل می کند اما اگر این کار را انجام ندهد کمیت یا کیفیت محصول را کاهش می دهد 

که البته کاهش کیفیت، کار خطرناکی است و به سلامتی مصرف کنندگان بستگی دارد.
رییس کمیسیون بازرگانی داخلی ادامه داد: صنایع و تولیدکنندگان لبنیات مشکلات 
خاص خود را دارند، یکی از این مشکلات نوسازی و مدرن شدن دستگاه های تولید لبنی 
است و در سال های گذشته وقتی کار خانه های لبنی به قطعه نیاز داشتند با مشکل تعویض 
قطعه روبرو می شدند و هزینه های تمام شده شان بالا می رفت.فروغان ادامه داد: همچنین 
در زمینه دامداری، تولید شیر و تهیه مواد اولیه لبنیات زیرساخت های مناسبی نداریم. اگر 
بخواهیم ثباتی در وضعیت لبنیات داشته باشیم باید بازنگری اساسی در نحوه تولید مواد 
لبنی داشته باشیم. این تغییر و نوسازی باید هم در زمینه فیزیکی و هم در زمینه نرم افزاری 
صورت بگیرد تا بتوانیم با صنایع لبنی سایر کشور ها رقابت کنیم.وی تصریح کرد: با تهیه 
زیرساخت های مناسب، می توانی هزینه های تولید را کاهش داد و قدرت رقابت پذیری را 
با رقبای خارجی ایجاد کرد.رییس کمیسیون بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران گفت: 
ارائه بسته جدید اقتصاد و حجم  پول هایی که قرار است به عنوان های مختلف تزریق شود 

می تواند باعث افزایش قیمت محصولات مختلف از جمله لبنیات در آینده شود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,159,000یک مثقال طلا

960,110یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,450,000سکه بهار آزاد ی

9,450,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,490,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 34,452,000 206 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,000,000پژو پارس 

 36,770,000 پژو پارس سال

E2 90 39,000,000تند ر 

LX 33,233,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,134,000 سمند 

LX EF7 29,974,000 سمند 

ELX 36,123,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 58,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,140,000 سایپا 111

 21,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

530 MVM 44,510,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM110 22,410,000 چهار سیلند ر

لجبازی با ایران کار دست سعودی ها داد!

کاهش قیمت نفت دربازارهای جهانی ،عربستان سعودی را از نظر تامین بودجه با مشکل 
جدی مواجه کرده است.

 بر اس��اس اعلام صندوق بین المللی پول ؛ عربستان سعودی وبرخی دیگر از کشورای 
منطقه به علت افت شدید درآمدهای نفتی شان ممکن است مجبور شوند ا ز ذخایر ارزی 

شان برداشت کنندو حتی برخی آنها با خطر ورشکستگی مواجه هستند.
صندوق بین المللی پول،به عنوان یکی از معتبرترین نهادهای ارزیابی و پیش بینی وضع 
اقتصادی جهان و به عنوان س��ازمانی که مسئولیت تنظیم نظام پولی و مالی جهانی را 
برعه�ده دارد روز چهارش��نبه گذشته گزارشی درباره چش��م انداز اقتصادی کشورهای 
خاورمیانه منتشر کرد . بر اساس آخرین آمار و ارقامی که این نهاد پولی بین المللی ارائه 
کرده اس��ت کاهش قیمت نفت در بازار جهانی باعث شده است از در آمدهای نفتی این 
کشورها تنها در سال 2015 حدود 360 میلیارد دلار کاسته شود. صندوق بین المللی پول 
در این گزارش خاطر نشان کرد صادر کنندگان نفت با توجه به وضعی که اکنون بازار نفت 
پیدا کرده است تصمیم گرفته اند رویکرد خود درباره چگونه هزینه کردن و درآمدهای 
بودجه ای را به منظور تثبیت اوضاع مالی شان تغییر دهند. مسعود احمد رئیس بخش 
خاورمیانه صندوق بین المللی پول در این باره می گوید با رسیدن قیمت نفت به حدود 50 
دلار در هر بشکه ،کشورهای صادر کننده نفت مشکل می توانند کمبود منابع مالی بودجه 
شان را تامین کنند. پایین بودن قیمت نفت بیش از همه عربستان سعودی و بحرین را 
نگران کرده است . چون این دو کشور برای آنکه بودجه عمومی کشورشان کسری نداشته 
باشد باید برای هر کدام از آنها قیمت هر بشکه نفت به ترتیب به 106 دلار و 107 دلار 
برسد.دیگر کشورها از این نظر شرایط بهتری ندارند. کویت نیز برای آنکه با کسری بودجه 
مواجه نشود باید قیمت هر بشکه نفت برای آن به 49 دلار ،برای ایران باید هر بشکه نفت 
به 72 دلار و برای امارات عربی متحده باید هر بش��که نفت به 73 دلار برس��د. صندوق 
بین المللی پول در این گزارش توضیح می دهد اگر این ش��رایط همین گونه باقی بماند 
،ریاض مجبور است برای تامین کسری بودجه خود از ذخایر ارزی خود برداشت کند و در 
پنج سال آینده ورشکسته خواهد شد. عربستان سعودی هم اکنون حدود 700 میلیارد 
دلار ذخیره ارزی دارد. دولت عربستان سعودی با توجه به آنکه تلاش می کند به ذخایر 
ارزی خود دست نزنداکنون روند برخی پرداخت های خود را به تاخیر انداخته است. دولت 
این کشور همچنین در نظر دارد با بازنگری در ساختار برخی قراردادها که با شرکت ها و 
نهادهای مالی بسته است رقم مبلغ تعیین شده در آنها را کاهش دهد. با این حال آژانس 
پولی عربستان تاکنون به علت افت شدید درآمدها مجبور شده است حدود 70 میلیارد دلار 
از صندوق ذخایر ارزی کشور برداشت کند. صندوق ذخایر ارزی عربستان توسط نهادهای 
مدیریت سرمایه در خارج از کشور اداره می شود. بر اساس برخی گزارش ،میزان ذخایر 
ارزی عربستان سعودی با 73 میلیارد دلار کاهش به 654 میلیارد دلار رسید. عربستان 
سعودی که میزان بدهی هایش به دو درصد کل تولید ناخالص داخلی اش رسیده است 
احتمال دارد روند اجرای برخی طرح های آبادانی و زیرساختی از جمله راه اندازی مترو 

ریاض و استخدام شمار زیادی کارمند را برای ادارات دولتی به تاخیر اندازد. 

چند درصد تماس های موبایلی موفق است؟ 
قطع شدن نیمه کاره تماس های موبایلی برای مشترکان تلفن همراه امری نسبتا عادی و 
رایج به شمار می رود و این موضوعی است که حتی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هم 

بارها نسبت به آن گلایه کرده است. 
در بررسیهای صورت گرفته از سوی وزارت ارتباطات آماری از موفقیت اپراتورهای تلفن 
همراه در زمینه برقراری تماس و مکالمات موفق منتشر شده و درصد موفقیت اپراتورها تا 
پایان سه ماهه اول سال جاری منتشر شده است.  بر این اساس میزان موفقیت اپراتور اول یا 
همراه اول در برقراری مکالمات )ASR( به میزان 49 درصد بوده است. همچنین در زمینه 
برقراری موفقیت آمیز مکالمه به میزان )CSSR( به میزان 99.02 درصد اعلام شده است.  
در شبکه اپراتور دوم یا ایرانسل، بر اساس آنچه اعلام شده متوسط میزان مکالمات موفق 
47.45 درصد و میزان برقراری موفقیت آمیز مکالمه )CSSR( در شبکه 97 درصد اعلام 
شده است.  درباره اپراتور سوم یا رایتل هم متوسط میزان برقراری موفقیت آمیز مکالمه 
)CSSR( در شبکه 97.14 درصد است که این رقم در زمینه درصد مکالمات قطع شده 
در شبکه سیار)CDR( به 0.96 درصد و در ارتباط با میزان مکالمات موفقیت آمیز حین 

جابجایی )HOSR( به 99.85 درصد می رسد. 

قائم مقام وزیر صنعت از هدف گذاری دستیابی به صادرات 30 میلیارد دلاری در نیمه دوم 
امسال خبرداد و گفت: وزیر صنعت در حال رایزنی برای کاهش سود تسهیلات صادراتی از 20 

درصد به 14 تا 16 درصد است.
مجتبی خسروتاج گفت: سال گذشته صادرات غیرنفتی کشور به 50 میلیارد دلار رسید 
که متاسفانه امسال به دلیل پاره ای از شرایطی که در بازارهای صادراتی ایران در دنیا رخ داده 
بود، صادرات در نیمه اول با افت مواجه بود اما با توجه به پیش بینی های صورت گرفته، امید 
می رود بتوان افت صادرات در نیمه اول را جبران و به رقم 50 میلیارد دلاری صادرات در سال 

گذشته دست یابیم.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: صادرات غیرنفتی کشور در نیمه اول سال جاری 
به 20.5 میلیارد دلار رسید که امیدواریم در نیمه دوم این رقم به 30 میلیارد دلار برسد، این در 
شرایطی است که امسال پیش بینی شده بود صادرات با 20 درصد رشد نسبت به سال گذشته، 
به 60 میلیارد دلار برسد اما کار به دلیل کاهش قیمت نفت، شرایط خاص برخی بازارهای 

صادراتی و کاهش قیمت برخی مواد معدنی در بازارهای جهانی سخت شد.

وی در خصوص نرخ سود تسهیلات صادراتی تصریح کرد: در دولت هشتم، میزان نرخ سود 
تسهیلات صادراتی 6 درصد پایین تر از سود بانکی بود که همین امر، تاثیر زیادی بر رونق 
صادرات غیرنفتی گذاشت؛ اما در مقاطعی با تصمیم دولت، این نرخ به صورت یکسان با سایر 
تسهیلات بانکی اعمال می شود. در این میان، نظر وزیر صنعت، معدن و تجارت این است که 
برای صادرات باید حداکثر نرخ تسهیلات صادراتی بین 14 تا 16 درصد باشد تا بتوان صادرات 

را تشویق کرد.
به گفته خسروتاج، البته بانک مرکزی معتقد است که باید منابع لازم برای پرداخت 
مابه التفاوت نرخ سود ترجیحی تسهیلات صادراتی را با نرخ سود بانکی در نظر گرفت و تامین 
کرد؛ بنابراین اکنون که سرمایه بانک توسعه صادرات افزایش نداشته است، نمی توان این نرخ 
را برای صادرکنندگان در نظر گرفت. البته در قانون رفع موانع تولید، افزایش سرمایه این بانک 
لحاظ شده است.  وی اظهار داشت: به دنبال این هستیم تا بتوانیم با تامین منابعی اختصاص 
یافته به یارانه تولید نیز استفاده کرد، این در حالی است که هم اکنون استفاده از تسهیلات بانکی 

با نرخ 20 درصدی برای صادرکنندگان توجیه ندارد.  

گزارش/زهرا علي اكبري 

  نرخ مالکیت خودرو در ایران در 10 سال گذشته 17 
درصد افزایش یافت . 

بررسي ها نشان مي دهد در پایان سال گذشته کمتر از 
نیمي از خانوارهاي ایراني داراي خودروي شخصي بوده اند 
به این ترتیب نرخ مالکیت خودرو در کشور در سال 1393 

به 45.8 درصد رسید . 
بررسي ها نشان مي دهد هر چند بازار خودرو در دو سال 
گذشته راکد بوده و افزایش قابل توجه قیمت این کالا مانع 
از خرید آن توسط مردم شده است اما در همین دوره زماني 
نرخ مالکیت خودرو افزایشي در حدود 2.7 درصد را تجربه 
کرده است.    بر اساس این گزارش در حالي که نرخ مالکیت 
خودرو در اولین سال فعالیت دولت نهم 28.8 درصد بود، 
نرخ مالکیت این کالاي بادوام در سال گذشته به 45.8 

درصد رسد . 
 هر چند تعداد خودروهاي سواري در ایران طي دو دهه 
اخیر افزایش محسوسي را تجربه کرده است،اما برآوردها 
نشان مي دهد آهنگ رشد نرخ مالکیت از سال 1389، 
که سال تشدید تحریم هاي بین المللي علیه ایران بود، کند 
شده است . بررسي آمارهاي ارائه شده زا سوي بانک مرکزي 
نشان مي دهد در برخي سال ها نرخ رشد مالکیت خودرو 
حتي به 3 درصد نیز مي رسید رد حالي که در اوایل دهه نود 

نرخ رشد به یک تا دو درصد محدود شده است.
کندي آهنگ رشد خودرو ریشه در گراني قابل توجه 
قیمت این کالا دارد . با افزایش نرخ دلار ، هزینه تولید 
خودرو به دلیل وابستگي قابل توجه تولید خودرو به واردات 
افزایش یافت . در دو سال اخیر انتظار براي کاهش قیمت 
خودرو به دلیل بهبود شرایط اقتصادي  بین المللي سبب 
نشان  بازار خودرو  به  روي خوشي  خریداران  است  شده 

ندهند . تداوم رکود و کسادي بازار از یک سو و نارضایتي 
مردم از کیفیت و قیمت خودروي داخلي از سوي دیگر 
نامساعدي  سبب شده است صنعت خودرو در موقعیت 

گرفتار آید . 
 برآوردهاي بانک مرکزي نشان مي دهد هر چند 45.8 
درصد خانوارهاي شهري ایران خودرو دارند اما با توجه به 
برخورداري برخي خانوارها از بیش از یک اتومبیل ، نمي 
توان رقم دقیقي را در خصوص تعداد خودروهاي تحت 
مالکیت شهري ها ارائه داد .    هر چند نرخ مالکیت خودرو 
در سال هاي اخیر افزایشي محسوس را تجربه کرده است 
اما برآوردها نشان مي دهد نرخ مالکیت موتوسیکلت در 
این سال ها تغییر چنداني نکرده است . نکته مهم در این 
میان کاهش نرخ مالکیت موتورسیکلت در میان خانوارهاي 
شهري است . آخرین برا.ردها نشان مي دهد 17.2 درصد 

خانوارهاي شهري ایران موتورسیکلت دارند . 

از 31 تیرماه 1387 که قانون سیاست هاي کلي اصل 44 ابلاغ شد، نزدیک به 7 سال مي 
گذرد.اگرچه پیش از اجرای قانون خصوصی براساس قوانین بودجه سنواتی واگذاری هایی 
صورت می گرفت،اما قانون مستندی وجود نداشت.از همین رو برخی ها می گویند عمر 
خصوصی سازی در ایران بیش از یک دهه و برخی نیز دو دهه را ارزیابی می کنند.آنچه مهم 
است اینکه اگر همین 7 سال را هم ملاک بررسی قرار بدهیم،عملکردها نشان می دهد علی رقم 
واگذاری های انجام شده که باید حجم دولت را کوچک می کرد و به عبارتی بار مالی بودجه های 

سنواتی کم می شد،در عمل چنین اتفاقی نیفتاده است.
گزارش ها حاکی است از سال 1380 تا تیرماه 1392 در مجموع حدود 140 هزار میلیارد 
تومان از سهام شرکت های دولتی به تفکیک 32 درصد سهام عدالت، 46 درصد بخش 
غیردولتی و 22 درصد سهام های عمومی غیردولتی واگذار شده است. از این رقم 67 درصد 
از طریق بازار سرمایه )بورس - فرابورس( و 33 درصد از طریق مزایده واگذار شده است. 94 
درصد کل واگذاری ها به صورت بلوکی و 6 درصد به صورت تدریجی و ترجیحی انجام شده است.

همچنین مجموع واگذاری های ده ساله براساس گزارش سازمان سازمان خصوصی سازی 
136 هزار میلیارد تومان معادل 105 میلیارد دلار گزارش شده که 29 هزار میلیارد تومان آن 
برای پرداخت به طلبکارانش از دولت و 30 هزار میلیارد تومان هم به سهام عدالت تخصیص 

یافته است.
 این اعداد نشان می دهد که دولت باید با این میزان سهامی که واگذار کرده،باید دولت 
چابکتری به لحاظ بودجه شرکت های دولتی شده باشد،این درحالی است که گزارش ها نشان 
می دهد حجم بودجه در سالهای 90 تا 94 به طور متوسط رشد 18.6 درصدی داشته است 

که بخشی از این رشد مربوط به بودجه شرکت های دولتی است. 
آمارها نشان می دهد، بودجه کل کشور در سال 90 به مبلغ 508 هزار میلیاردتومان،سال 
91 به مبلغ566 هزار میلیارد تومان،سال 92 بودجه کشور 701 هزار میلیارد تومان،سال 93 
به میزان 803 هزار میلیارد تومان و در سال 94 بودجه کل کشور به 845 هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
 این اعداد حکایت از آن دارد که طی 4 سال به طور متوسط 69 درصد از رشد بودجه های 
کشور به شرکت های دولتی،موسسات بانکی،بانک ها و بیمه اختصاص یافته است.این درحالی 
است که برنامه چهارم وپنجم توسعه بر اجرای سیاست های کلی اصل 44 و واگذاری شرکت 

های دولتی تاکید کرده بود،اما عملا این اتفاق نیفتاده است.
 بنابراین گزارش،اگر سیاست های کلی اصل 44 و واگذاری ها درست اجرا می شد،قاعدتا باید 

سهم بودجه شرکت های دولتی در بودجه کل کشور کاهش می یافت، در حالی که این نسبت 
از 67 درصد در سال 90 به 72 درصد در سال 93 و 69 درصد در سال 94 افزایش یافته است.

 منابع عمومی دولت که شامل درآمدها،واگذاری دارایی های سرمایه ای و واگذاری دارایی 
های مالی است،در سالهای 90 تا 92 به طور متوسط سالانه 16.9 درصد رشد داشته است. 
این منابع درسال 90 به میزان 76 درصد،در سال91 به میزان 73.85  و در سال 92 به میزان 

84 رشد را نشان می دهد. 
سهم اعتبارات هزینه ای در سال 90 معادل 74 درصد گزارش شده که این رقم درسال 91 
به 86 درصد ، در سال 92 به 81.5 درصد و در سال 93 به میزان 82.2 درصد کل مصارف 

عمومی دولت است که نشان دهنده بزرگ بودن اندازه دولت است.
 در واقع ناکامی سیاست های اصل 44 در دولت های نهم و دهم محمود احمدی نژاد سبب 

شد تا علاوه بر افزایش حجم منابع عمومی، اعتبارات هزینه ای بودجه نیز افزایش یابد. 
 کارشناسان اقتصادی می گویند، افزایش اعتبارات هزینه ای موجب فساد اقتصادی و بی 
انضباطی مالی می شود،هرچند که دولت یازدهم در این زمینه اقداماتی را انجام داده اما به نظر 

می رسد هنوز تا نقطه مطلوب فاصله وجود دارد.

قائم مقام نعمت زاده خبرداد:

رایزنی نعمت زاده برای کاهش حداقل ۴ درصدی نرخ سود صادراتی

نیمی از خانوارهای شهری خودروی شخصی ندارند؛

نرخ مالکیت خودرو درایران طی 10 سال گذشته چه تغییری کرده؟ 

شکست خصوصی سازی در دولت احمدی نژاد 

چرا برخی ترجیح می دهند بیکار بمانند؛

روایت وزیر کار از کرسی های خالی شغلی
وزیر کار می گوید سال گذشته 100 هزار نفر پیشنهاد شغلی خود 
را رد کرده و همچنان ترجیح دادند بیکار بمانند در حالی که کشور به 
مشاغل بزرگ و کوچک نیازمند است و باید نگاه کلاس کاری درباره 

شغل تغییر یابد.
می گویند کار عار نیست و جوانان باید در مشاغل گوناگون وارد شده 
تا به تدریج بتوانند به سمت کسب و کار مورد علاقه خود بروند. باید 
افراد یک پایه ای برای پرش به سمت آینده شغلی مورد علاقه خود 
ایجاد کرده و از آنجا برنامه ریزی ها را انجام دهند. نمی توان همینطور 
یکجا نشست و تنها به آرزوها و علایق قلبی خود درباره شغل اندیشید.

 همچنین معتقدند جوانان امروز با جوانان دیروز تفاوت های دیدگاهی 
فراوانی دارند و به سختی می توان آنها را در مشاغلی که اسم و رسم 
چندانی ندارد، وارد کرد. نام شغل برای آنها مهم است و می خواهند 
درباره شغل شان با افتخار سخن بگویند و دیگران آنها را تحسین کنند.

 اینکه افراد گرایش به تحسین دیگران درباره شغل و جایگاه اجتماعی 
خود داشته باشند قطعا خالی از اشکال و خوب است و تقریبا می توان 
گفت هر انسانی اینگونه می اندیشد اما اگر تحصیلات دانشگاهی باعث 
شود تا فرد در برداشتن قدم های اول و ابتدایی در بازار کار مُردد شود 
و مرتبا به این فکر کند که هر شغلی در خور شان وی نیست، قطعا 

یک آسیب خواهد بود. 
در عین حال، برخی کارشناسان عقیده دارند آن روزی که دولت ها 
برای ورود سیل آسای جوانان به دانشگاه ها برنامه ریزی می کردند باید 
به امروز می اندیشیدند که تحصیلات می تواند منجر به بالا رفتن توقعات 
جامعه نسبت به شغل شود. دیگر نمی توان فردی که چند سالی را در 

پشت میزهای دانشگاه گذرانده را به هر کاری گمارد.
 بازار كار تشنه رشته های فنی

 از سویی عده ای بر این موضوع تاکید دارند که این خیلی اتفاق 
خوبی است که سطح سواد جامعه بالا برود چون افراد در آینده چه 
شغلی مناسب نصیب شان شود و چه نشود با تحصیلات عالی جامعه 

بهتری را تشکیل خواهند داد تا اینکه سطح سواد جامعه پایین باشد.
 البته در نگاه این گروه هم نکته درست وجود دارد و هم اشتباه. 
درست اینکه به هر حال سواد برای هر جامعه ای لازم است و می تواند 
منجر به ارتقاء سطح زندگی شود. اشتباه از این بابت که کسی مخالف 
تحصیل فرزندان این مرز و بوم نیست، بلکه حرف این است که در 
رشته های دانشگاهی باید بازنگری شوند و به جای سوق دادن جوانان 
به سمت رشته های اشباع شده در بازار کار و ایجاد انبوه رشته های علوم 
انسانی، رشته های فنی، تخصصی، مهارتی، مهندسی و رشته هایی که 
می تواند چرخ های صنعت خوابیده این مملکت را به حرکت در آورد 

ترویج و آموزش داده شود.
  لازم نیست دیدگاه جوانان درباره تحصیلات عالی و کسب علم و 
مدارج دانشگاهی تغییر داده شود بلکه باید آنها را به سمت رشته های 
مورد نیاز امروز اقتصاد کشور و حتی بازارهای بین المللی کار هدایت 
کرد. چرا سال ها عمر و سرمایه خود را صرف تحصیل در رشته ای کنیم 

که آینده شغلی آن تاریک و مبهم است.
 از سویی، جایی باید درباره نیازهای روز بازار کار کشور مطالعه و 
تحقیق به روز صورت گیرد و نتایج آن هر ساله پایه عمل و ملاک 
جذب دانشجو در دانشگاه ها باشد، نه اینکه بازار کار به راه خود برود، 
صنعت با چالش نیروی تخصصی و مهارتی روبرو باشد و دانشگاه ها نیز 
بدون توجه به هر دوی این مباحث تنها واحد دانشگاهی ایجاد کنند و 

با یکدیگر در رقابت جذب دانشجو قرار گیرند.
 کارشناسان می گویند بالاخره باید از یک جایی کار را آغاز کرد. دیگر 
حرف بس است و بیش از این نباید عمر گرانبهای جوانان این کشور 
در راه تحصیلات بیهوده در رشته های نامناسب دانشگاهی تلف کرد، 

در حالی که تنها با هدایت آنها از دوران دبیرستان می توان فرصت های 
بهتری برای کار ایجاد کرد. این کار درست مانند چیدن قطعات یک 
پازل در کنار هم است که باید از مدرسه تا دنیای واقعی کار شکل بگیرد 

و یک شبه امکانپذیر نیست.
 چرا 100 هزار نفر ترجیح دادند بیکار بمانند؟

 چرا فکر می کنیم حتی تا زمان اتمام تحصیلات دانشگاهی هم 
می توانیم هیچ هدف روشن و برنامه ای برای آینده نداشته باشیم و 
تازه آن موقع به دنبال شغل بگردیم؟ می توانیم در اطراف خود جوانان 
موفقی را بیابیم که خیلی زودتر از بقیه راه آینده خود را انتخاب و در 
آن گام برداشته و امروز فرسنگ ها از بقیه فاصله گرفته و پیشرفت 

کرده اند. 
بالاخره چه خوشمان بیاید و چه خوشمان نیاید، دانشگاه باعث تغییر 
دیدگاه ها جامعه درباره اشتغال شده و به قول وزیر کار ذائقه بازار کار را 
تغییر داده است. کارشناسان و مقامات دولتی می گویند تغییر ذائقه بازار 
کار به قدری تاثیرگذار است که امروز شاهد خالی ماندن هزاران رشته 
شغلی، نابودی برخی مشاغل قدیمی و همچنین تشکیل صف های 

کاذب تقاضا برای ورود به برخی مشاغل هستیم.
 نه اینکه همه جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی امروز کشور 
اینگونه بیاندیشند، بلکه یک دیدگاه قوی و قابل لمسی در اغلب دانشگاه 
رفته ها شکل گرفته که در مواردی حاضر می شوند مدت ها بیکار بمانند، 
اما حتی برخی مشاغل را تجربه هم نکنند. این است که وزیر کار 
می گوید از 300 هزار نفری که در سال گذشته از طریق کاریابی ها 
برای اشتغال معرفی شده بودند، 100 هزار نفر شغلشان را نپذیرفتند و 

ترجیح دادند بیکار بمانند. 
بسیاری دوست دارند پشت میزنشین باشند و برای کسب یک 
موقعیت شغلی در این بخش رقابت شدیدی بین کارجویان شکل 

می گیرد. سیاست گذاران می گویند باید دیدگاه مان را درباره شغل 
تغییر دهیم چون پشت میزنشینی چاره حل مسائل امروز اقتصادی 

کشور نیست.
 البته اینکه جوانان دچار دیدگاه های جدیدی درباره اشتغال شده 
اند، یک مطلب است و ناتوانی دولت ها در عمل به وظایف خود درباره 
اشتغال جوانان یک مطلب مهم تر، چون سیاست گذار، برنامه ریز، 
هدایت گر و خلاصه دارای قدرت تاثیرگذاری در هدایت جامعه به 
سمت حِرَف و مشاغل گوناگون، آموزش نیرو برای آن رشته ها و تقسیم 
جوانان برای فعالیت در رشته های شغلی دولت ها هستند نه مردم و 

جوانان.
 بیشتر از اینکه طرف انتقاد وزیر کار در شرایط امروز جامعه جوانان 
و فارغ التحصیلان دانشگاه ها باشند و بیان شود که چرا آنها 100 هزار 
شغل را نپذیرفتند که البته کیفیت و نوع این 100 هزارشغل هم معلوم 
نیست، دولت ها و سیاست گذاران باید مورد انتقاد واقع شوند چون آنها 
هستند که دیدگاه پشت میزنشینی، اشتغال دولتی و ایجاد توقعات 
شغلی را در بین جوانان ایجاد کرده اند و امروز توان حل آن وجود ندارد. 

انتقاد وزیر كار از كارجویان درباره دیدگاه كلاس كاری
 در عین حال، علی ربیعی وزیر کار درباره تغییر نگرش جوانان 
درباره شغل، به نادرست بودن نگرش مردم نسبت به اشتغال اشاره 
کرد و اظهارداشت: مردم ایران کاری را به عنوان شغل قبول دارند که 

استخدامی باشد.
 وزیر کار با بیان اینکه از مجموع 300 هزار شغلی که سال گذشته 
ایجاد شد، 100 هزار نفر از پذیرش شغل پیشنهادی سر باز زدند، 
تصریح کرد: علت این موضوع را نگرش آنان نسبت به شغل و کلاس 

کاری است.
 ربیعی بر لزوم انجام کار فرهنگی برای تغییر نگرش مردم نسبت به 

اشتغال تاکید کرد و گفت: در 7 استان به صورت آزمایشی، رسته های 
شغلی شناسایی شده و از این پس بر اساس آن رسته ها اشتغال زایی 

خواهد شد.
 وی تاکید کرد: شعار دولت در اشتغال رایی مشاغل بزرگ در 
بنگاه های کوچک است و مردم باید متوجه باشند که کشور به مشاغل 

بزرگ و کوچک مختلف برای پیشرفت نیاز دارد.
 در همین حال، رحمت الله پورموسی در خصوص تغییرات شدید و 
سریعی که طی یکی دو دهه در دیدگاه جامعه درباره شغل ایجاد شده 
است، گفت: اینکه وزیر کار می گویند 100 هزار نفر شغل معرفی شده 
را نپذیرفتند شاید به این دلیل باشد که کاریابی ها معمولا افراد را بدون 
توجه به علایق، خواسته ها و توانمندی ها؛ همچنین میزان تحصیلات 

شان به هر شغلی که کارفرما بخواهد معرفی می کنند. 
دبیرکل کانون عالی شوراهی اسلامی کار کشور اظهارداشت: این 
مسئله باعث می شود تا فرد آن شغل پیشنهاد شده را نپذیرد و 
همچنان ترجیح دهد که بیکار بماند. افراد معمولا در چنین مواقعی 
می گویند سال ها درس خوانده اند، هزینه کرده و عمرش را برای درس 
خواندن گذاشته است، بنابراین در پذیرش برخی پیشنهادهای شغلی 

تعلل می کند.
 این کارشناس بازار کار کشور بیان داشت: نمی توان خیلی به 
جوانان ایراد گرفت، چون به هر حال فرد درس خوانده و خیلی سخت 
است آنها را به مشاغل ساده بگمارند. اینگونه هم نیست که همه فارغ 
التحصیلان به دنبال مشاغل با کلاس باشند چون بسیاری از افراد 

لیسانسیه نیز امروز دنبال کار در خطوط تولید و بنگاه ها هستند.
 وی این مطلب را نیز افزود که اشتغال باید با امنیت شغلی برای 
جامعه همراه باشد و دولت زمینه های اشتغال شرافتمندانه را برای همه 

فراهم کند.
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کری های سنتی از پیشکسوتان سرخابی
هشتاد و یکمین دربی پایتخت روز جمعه برگزار می شود و کری خوانی های سنتی بین 
دو تیم استقلال و پرسپولیس از جمله اتفاقات جالب و پرهیجان این مسابقه محسوب 

می شود که در ذیل صحبت های پیشکسوتان سرخابی ها را می خوانیم.
عابدینی: پرسپولیس از تمامی جهات برتر از استقلال است

امیر عابدینی در خصوص دربی 81 گفت: اعتقاد من این است که پرسپولیس با دلایلی 
که خواهم گفت برنده دربی می شود. 

 مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس در ادامه افزود: پرسپولیس در خط حمله تیمی 
چالاک و سرحال است و می تواند دفاع کند و کم تحرک استقلال را با مشکل روبرو کند 
در صورتی که مهاجمان در درون محوطه جریمه سراسیمه  کار نکنند و از موقعیت ها 

استفاده کنند می تواند کف ترازو را در این زمینه به سود پرسپولیس دانست. 
 وی در ادامه خاطر نشان کرد: تیم استقلال بیشتر از جناحین حمله می کندو با توجه 

به شناختی که از برانکو دارم شاید بتوانند سرخپوشان روزنه های دفاعی خود را ببندند. 
 وی در پاسخ به این پرسش که فوتبالی ها در آستانه دربی فقط به آن بپردازند پاسخ داد: 
طبیعت فوتبال این است که با توجه به هواداران زیادی که این دو تیم دارند باید به این دو 

تیم پرداخته شود باید سراغ آقایانی رفت که منتقدین این موضوع هستند. 
  محرمی: امیدوارم دربی پرگل شود

پیشکسوت پرسپولیس گفت: امیدوارم مسابقه روز جمعه پرسپولیس و استقلال پر گل 
و تماشاگرپسند شود.

مجتبی محرمی درباره دربی روز جمعه گفت: امیدوارم مسابقه جمعه یک بازی خوب 
و تماشاگرپسند و جوانمردانه باشد و در پایان هم نتیجه به نفع پرسپولیس رقم بخورد.

وی درباره حاشیه ها و کری های دربی بیان کرد: من فکر می کنم در این دربی به علت 
فوت هادی نوروزی و تشویق هایی که در دقیقه 24 می شود، حاشیه های دربی کمتر باشد. 

البته اگر داور در مسابقه حاشیه ایجاد نکند. 
داورها معمولاً ناخواسته باعث به وجود آمدن حاشیه در مسابقه می شوند. وی افزود: البته 
کری خواندن همیشه هست و باعث جذابیت مسابقه می شود، در زمان ما هم همیشه 
برای یکدیگر کری می خواندیم ولی بیرون زمین با یکدیگر رفاقت داشتیم. پیشکسوت 
پرس��پولیس ادامه داد: تیم پرسپولیس در چند بازی اخیرش خوب بازی کرده است و 
توانسته بازی هایش را ببرد. در اوایل فصل پرسپولیس بازی های سختی را داشته و به 
حاشیه رفت، اما به مرور زمان حاشیه ها کم شده است و بازیکنان جوان تیم، با تجربه 

شدند و نتایج خوبی را گرفتند.
وی درباره نتیجه بازی جمعه گفت: امیدوارم که نتیجه بازی جمعه پر گل باشد، ولی فکر 
نمی کنم که این اتفاق بیفتد و معمولاً تیم ها در دربی با احتیاط بازی می کنند. در گذشته 

این طور نبود و آن قدر با احتیاط بازی نمی کردند و بازی های پر گل را شاهد بودیم.
محرمی در پایان درباره حضور در استادیوم در بازی دربی بیان کرد: ما را بدون بلیت در 
استادیوم راه نمی دهند و اگر بلیت بدهند به استادیوم می روم ولی تا به حال این اتفاق 

نیفتاده است.
 كاشانی: بازی جوانمردانه باید سرلوحه سرخابی ها باشد

رئیس هیات مدیره پرس��پولیس  گفت: دربی یک بازی سنتی بین دو باشگاه بزرگ 
است و بازیکنان این دو تیم الگوهای جامعه هستند و بازی جوانمردانه باید سرلوحه هر 

دو تیم باشد.
کاشانی در ادامه عنوان کرد: هر تیمی که از موقعیت ها استفاده  کند برنده این بازی 
خواهد بود. همچنین امیدوارم تیم پرسپولیس با یک بازی خردمندانه همراه با داوری 

عادلانه بتواند روز خوبی برای هوادارانش رقم بزند. 
وی در مورد برنامه های هیات مدیره باشگاه پرسپولیس برای دربی 81 گفت: وظیفه 
هیات مدیره این است که روحیه بازیکنان را برای این بازی بالا برند تاکنون این کار انجام 
شده است. کاشانی در مورد پرداخت مطالبات بازیکنان قبل از دربی بیان کرد: تنها پول 
باعث بالا بردن روحیه بازیکنان نمی شود بلکه آموزش سجایای اخلاقی هم در این امر 

موثر است.
وی درباره برگزاری دربی بدون حضور هادی نوروزی بیان کرد: نوروزی عمرش به دنیا  
کفاف نداد و از بین ما رفت اما امیدوارم دیگر بازیکنان از لحاظ جسمی و روحی سالم 

باشند تا بتوانند با ارائه بازی خوب و کسب سه امتیاز روح هادی را شاد کنند.
رئیس هیات مدیره پرسپولیس درباره احتمال قضاوت ترکی در این بازی گفت: داوران 
ایرانی می توانند جزئی از بهترین داوران باشند در صورتیکه بتوانند خوب قضاوت کنند. 

امیدوارم داور دربی با آگاهی کامل و در روز روشن به دور از تاریکی ها قضاوت کند.
وی درباره خاطره اش از دربی سرخابی ها بیان کرد: تمام دربی ها خاطره انگیز هستند به 
هر حال برد و باخت در دربی یک ساعت بعد تمام می شود اما عملکرد بازیکنان در جامعه 
انعکاس دارد. آنچه که اهمیت دارد این است که بازیکنان با فرهنگ بالا بازی کنند و این 
بازی سه امتیاز بیشتر ندارد. وی در پایان خاطر نشان کرد: هر تیمی که از لحاظ فرهنگی 

آمادگی بالایی داشته باشد برنده این بازی خواهد بود.
 نکیسا: امیدوارم پرسپولیس برنده دربی باشد

نیما نکیس��ا درخصوص دربی پایتخت گفت: خوش��بختانه هر دو تیم پرسپولیس و  
استقلال در بازی های آخر خود عملکرد بسیار خوبی داشتند و این مسئله می تواند زمینه 
ساز یک دربی زیبا باشد قبل از هر چیز امیدوارم دربی مساوی نشود چون نتیجه مساوی 
به هواداران دو تیم حس خوبی نمی دهد. البته من چون خودم یک پرسپولیسی هستم 

دوست دارم برنده ی دربی هم تیم پرسپولیس باشد. 
دروازه بان سابق پرسپولیس افزود: حضور هر چه بیشتر بازیکنان جوان در ترکیب دو تیم 
باعث بالاتر رفتن ضریب خطا و در نتیجه کمتر شدن احتمال نیتجه ی مساوی می شود و 

این چیزی است که من می پسندم. 
وی که سابقه حضور در دروازه تیم پرسپولیس در شهر آورد پایتخت را یدک می کشد 
درباره دروازه بان های دو تیم اظهار داش��ت: سوش��ا در مقابل  ملوان روز خوبی داشت و 
رحمتی هم چند عکس العمل خوب در برابر سپاهان از خود نشان داد. به نظرم هر دو 
دروازه بان آماده این بازی هستند و ثبات و آرامش آنها در طول بازی می تواند یک عامل 

تعیین  کننده باشد.
فکری: شجاعت كلید برد دربی خواهد بود

محمود فکری در خصوص دربی 81 اظهار کرد: دربی یک رقابت کاملا متفاوت است 
و نمی توان گفت کدام تیم ش��انس بیشتری برای پیروزی دارد چرا که در حال  حاضر 
شانس هر دو تیم برابر است و به نظر  من در این دیدار هر تیمی که جدی تر، محکم تر، 
شجاع تر باشد و با ترس بازی نکند و از طرفی دیگر آرامش خود را در جریان بازی حفظ 

کند می تواند برنده باشد. 
وی ادامه داد: به طور کلی رتبه در جدول و یا بازیکن ملی پوش بیشتر داشتن و یا اسم 
و رسم تیم تعیین کننده برنده دربی نیست بلکه فقط وجود آرامش و شجاعت در بازی  
می تواند باعث برد یک تیم باشد. فکری عنوان کرد: هر دو تیم از شرایط خوبی برخوردار 
هستند اما استقلال با توجه به شرایط موجود در جدول شانس بیشتری دارد. البته با 
توجه به دو برد اخیری که تیم پرسپولیس کسب کرده فکر می کنم بازی خوبی را روز 

جمعه نظاره  گر باشیم. 
وی در مورد پیش بینی دربی 81 گفت: پیش بینی این دیدار تا حدودی سخت خواهد 
بود و نمی توان پیش بینی کرد که کدام تیم برنده میدان می شود اما هر تیمی که در 

میدان آرامش داشته باشد و شجاعانه بازی کند می تواند برنده دربی شود.
 مربی س��ابق تیم استقلال در خصوص اینکه آیا دربی 81 همانند دربی های گذشته 
جذاب خواهد بود یا خیر گفت: به طور کلی در حال حاضر سبک بازیکنان جدید با قدیم 
فرق می کند و فکر  نمی کنم این دربی با دربی های گذشته فرقی داشته باشد. از همین 
دربی 81 با وجود برد و باخت هم نسبت به قبل تفاوتی نخواهد داشت اما در هر صورت 

امیدوارم بازی زیبایی را نظاره گر باشیم و تماشاگران نیز از این بازی لذت ببرند.
  برومند: امیدوارم استقلال برنده شود

پرویز برومند در خصوص دربی 81 اظهار کرد: به نظر من دو تیم استقلال و پرسپولیس 
در مقابل حریفان خود توانستند بازی خوبی را به نمایش بگذارند و امیدوارم با توجه به این 

شرایط شاهد یک دربی خوب و پر گل باشیم.
وی ادامه داد: به  نظر من استقلال از لحاظ روانی و روحی در شرایط مناسب تری قرار 
دارد چرا  که در صدر  جدول قرار دارد و اختلاف زیادی با تیم های دیگر دارد. پرسپولیس 
نیز بازی های خوبی را به نمایش گذاشته و فکر می کنم روز جمعه بازی قشنگی از آب 

در بیاید. 
برومند در خصوص پیش بینی نتیجه دربی  گفت: پیش بینی نتیجه دربی خیلی سخت 
است اما امیدوارم استقلال برنده میدان شود. وی ادامه داد: امیدوارم بازی خوب و به دور 
از هیاهو، جذاب، دیدنی و تماشاگر را نظاره گر باشیم و امیدوار هستم که استقلال بازی 

را به نفع خود به اتمام برساند. 
دروازه بان سابق استقلال در خصوص اینکه بهتر است جوانان یا با تجربه در دربی حضور 
داشته باشند عنوان کرد: فکر می کنم با تجربه ترها در دربی بهتر جواب دهند چرا که در 
این بازی تجربه ارجعیت دارد بر بازیکن جوان و بی تجربه و نکته قابل توجه این است که 

دربی بازی سنگینی است و باید همه جوانب در نظر گرفته شود. 
برومند بیان کرد: البته باید بگویم طی چندین سال اخیر دربی ها  جذابیت خود را از 
دست داده و همانند گذشته جذابیتی ندارد اما امیدوارم طبق سنوات گذشته و با توجه به 

اینکه دربی یک بازی سخت است بازی  خوبی را  نظاره گر باشیم.
سبک دست: امیدوارم استقلال برنده دربی باشد

ش��اهرخ سبک دست، عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در خصوص بازی استقلال 
مقابل پرسپولیس گفت: امیدوارم هر دو تیم بازی خوب و تماشاگرپسندی را به نمایش 

بگذارند و در نهایت نتیجه بازی به نفع استقلال تمام شود.
وی ادامه داد: تمام تلاشمان این است که با ارایه یک بازی خوب و جوانمردانه 3 امتیاز 

دیدار را کسب کنیم و امیدوارم بازی پر گلی را در روز جمعه نظاره گر باشیم.
س��بک دست افزود: برای هر دو تیم آرزوی موفقیت می کنم اما امیدوارم در این بازی 

سخت استقلال برنده دربی باشد و بتواند با دست پر از میدان خارج شود.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در خصوص پاداش برای برد در دربی توضیح داد: با 
توجه به اینکه دربی یک بازی خاص است بر همین  اساس به طور حتم مسئولان پاداشی 

را نیز در نظر خواهند گرفت.
وی در خص��وص پیش بینی نتیج��ه دربی گفت: قبل از دربی نتیجه را پیش بینی 

نمی کنم.

شهرآورد پایتخت ازنگاه آمار
 معرفی ترین ها 

تیم های پرطرفدار استقلال و پرسپولیس تهران، عصر جمعه این هفته هشتاد و یکمین 
دیدار سنتی خود را برگزار خواهند کرد. 

در مجموع 80 دیدار گذشته، 24 پیروزی برای استقلال، 20 برد برای پرسپولیس و 36 
بازی دو تیم نیز به تساوی انجامیده است.

در هشتاد دیدار گذشته، 94 بازیکن دو تیم موفق به گلزنی شدند که سهم استقلال 46 
بازیکن و سهم پرسپولیس 48 بازیکن است. 

 دو تیم سرخآبی پایتخت تاکنون 6 بار در آبان ماه مقابل یکدیگر صف آرایی کرده اند که 
سهم هر دو تیم دو پیروزی، دو تساوی و دو شکست بوده است.

در تیم استقلال، علی جباری و غلامحسین مظلومی هر کدام با 5 گل، عباس مژدهی و 
فرهاد مجیدی هر کدام 4 گل و حسن روشن، صمد مرفاوی، صادق ورمزیار، آرش برهانی و 

مجتبی جباری هر کدام با 3 گل به ترتیب در صدر گلزنان این باشگاه قرار دارند.
 در تیم پرسپولیس تهران نیز مرحوم صفر ایرانپاک با 7 گل، حسین کلانی 6 گل، همایون 
بهزادی و مهدی هاشمی نسب هر کدام با 4گل و فرشاد پیوس، ایمون زاید و مرحوم هادی 

نوروزی هر کدام با 3 گل، گلزنان برتر پرسپولیس به استقلال محسوب می شوند.
همایون بهزادی و ایمون زاید از پرسپولیس، تنها بازیکنانی هستند که توانسته اند در یک 

بازی سه گل وارد دروازه تیم حریف کنند.
 غلامرضا فتح آبادی، شاهرخ بیانی و مهدی هاشمی نسب از بازیکنانی هستند که در هر دو 

تیم بازی کرده اند و موفق به گلزنی شدند.
 همچنین فتح آبادی 2 گل به پرسپولیس و یک گل به استقلال، بیانی 2 گل به استقلال 
و یک گل به پرسپولیس و هاشمی نسب وقتی در تیم پرسپولیس بود 4 گل به استقلال زد 

و زمانی که عضو تیم استقلال بود، یک گل برای این تیم به ثمر رساند.
* پرگل ترین دیدار این دو تیم؛ شهرآورد 16 شهریور ماه سال 1352 است که با نتیجه 6 

بر صفر به سود تیم پرسپولیس به اتمام رسید.
 در طول 46 سال گذشته، دیدارهای چهارم، ششم و سی و هشتم دو تیم ناتمام ماند که 

فدراسیون فوتبال هر سه دیدار را به سود تیم استقلال اعلام کرد.
تاکنون 155گل درهفتاد و هفت دیدار تیم های استقلال و پرسپولیس رد و بدل شده است 

که سهم استقلال 81 گل و سهم پرسپولیس 74 گل است.
دیدار سی ام دو تیم که در روز 19 اسفندماه سال 1367 برگزار شد، ضربات پنالتی تعیین 

کننده تیم پیروز میدان بود که پرسپولیس با نتیجه 4 بر 2 استقلال را پشت سر گذاشت.
از نظر سرعت در زدن گل، تیم استقلال رکورددار است. علی سامره در دیدار پنجاه و سوم 
در دقیقه اول بازی، رضا عادل خانی و داوود سیدعباسی به ترتیب در شهرآوردهای یازدهم 
و پنجاه و ششم در دقیقه سوم و امید روانخواه در دقیقه چهارم دیدار شصت و چهارم برای 
استقلال تهران گل زدند، حسین کلانی مهاجم سرخ پوشان در دقیقه دوم دیدار ششم برای 
پرسپولیسی ها گلزنی کرد.   تیم پرسپولیس تهران از نظر گل زدن در دقایق پایانی بازی 
رکورد دار این دیدارهاس��ت. مازیار زارع در دقیقه 4+90 دیدار شصت و ششم گل تساوی 
بخش تیمش را به ثمر رساند. همچنین صفر ایرانپاک در دیدار هفتم، حسین کلانی در دیدار 
هشتم و همایون بهزادی در شهرآورد دوازدهم در دقیقه 90 و ایمون زاید در دیدار هفتاد و 
چهارم در دقیقه 2+90 بازی برای تیم پرسپولیس گلزنی کردند. پیروز قربانی مدافع استقلال 
نیز در دقیقه 2+90 در دیدار پنجاه و هشتم گل پیروزی بخش آبی پوشان را به ثمر رساند. 
تیم استقلال تهران از شهرآورد چهل و دوم در روز 27 مهر ماه سال 1375 تا دیدار چهل 
و نهم در نهم دی ماه 1379 در هشت دیدار متوالی موفق به شکست پرسپولیس نشد. آبی 
پوشان در پنج دیدار )69 تا 73( که با هدایت پرویز مظلومی برگزار کردند به رکورد چهار 
پیروزی و یک تساوی دست یافتند.   شش دیدار سرخ آبی پایتخت )بازی 62 تا 67( با نتیجه 

مشابه یک بر یک مساوی به پایان رسید.
 ترین های شهرآورد پایتخت:

 اولین بازی : شانزدهم فروردین ماه 1346
اولین داور : عبدالرّضا موزون

اولین گل : احمد منشی زاده )استقلال( دقیقه 8 روز سی و یکم مردادماه 1348
اولین کاپیتان ها : کامبیز جمالی )استقلال( و همایون بهزادی )پرسپولیس(

اولین بازیکن اخراجی : رضا وطنخواه )پرسپولیس(
اولین داور خارجی : بهادرخان از پاکستان
اولین بازیکن سرخابی: داریوش مصطفوی

اولین بازیکن خارجی گلزن : عیسی ترائوره )پرسپولیس(
 ركورد حضور در میدان:

1 - علی پروین )پرسپولیس( 20 2- علیرضا نیکبخت واحدی 19 3 - افشین پیروانی 
)پرسپولیس( 18 4 - علی جباری و حق وردیان )استقلال( 17

5- ناصر حجازی ، اکبر کارگر جم ، جواد زرینچه و محمود فکری )استقلال( 16
6- ابراهیم آشیانی و اصغر ادیبی )پرسپولیس( 15

7 – صادق ورمزیار )استقلال( 15
* بهترین گلزنان

1- صفر ایرانپاک )پرسپولیس( 7 2 - حسین کلانی )پرسپولیس( 6
3- مهدی هاشمی نسب )پرسپولیس 4 و استقلال 1 (

4- غلامحسین مظلومی و علی جباری)استقلال( 5
هشتاد و یکمین شهرآورد پایتخت میان تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس تهران 

ساعت 15 روز جمعه ) هشتم آبان ماه ( در ورزشگاه آزادی تهران برگزار می شود.

شهرآورد 81 پایتخت به یاد »24 ابدی«

 داربی داغ  دیده ها، »هادی« حاضرترین غایب

شهرآورد هشتاد و یکم پایتخت، بین تیم های جوان و با انگیزه 
استقلال و پرسپولیس و در غیاب تلخ یک "سرخ پوش" برگزار می شود. 
درگذشت هادی نوروزی، قلب بازیکنان دو تیم رقیب را به هم نزدیک 

کرده و این مساله انجام یک بازی دوستانه و جذاب را نوید می دهد.
هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال، جمعه هشتم آبان با انجام مهمترین و 
حساس ترین دیدار فصل آغاز می شود. استقلال و پرسپولیس این هفته 
در حالی به مصاف هم می روند که شرایط هر دو تیم خوب است و این 

مساله انجام یک بازی جذاب و تماشایی را نوید می دهد.
 استقلال؛ ببر زخمی

 از وقتی آبی های تهران در چهار داربی پشت سر هم پیروز شدند، 
عدد چهار به نمادی برای این تیم تبدیل شد تا آبی ها هم مقابل "شش" 
سرخ ها نمادی داشته باشند. هرچه چهار برد پیاپی برای استقلالی ها 
خاطره شیرینی است، باخت دراماتیک آنها در بازی پنجم آن خاطرات 

شیرین را در تیرگی فرو برد.
 استقلال با پشتوانه چهار پیروزی پی درپی وارد میدان شد و دو گل 
هم پیش افتاد. مهرداد اولادی، مهاجم پرسپولیس اخراج شد و همه 
چیز می رفت تا پیروزی پنجم برای آبی ها رقم بخورد. شادی زایدالوصف 

پرویز مظلومی در آن دقایق و شال  تکان دادن هایش دیری نپایید چون 
ایمون زاید پرسپولیسی ها مانند جرقه ای به زمین آمد و توفان به پا کرد 

و کاخ آرزوهای مظلومی را بر باد داد.
 آن شکست تلخ در خاطره استقلالی ها باقی مانده بود تا این که 
فصل چهاردهم لیگ برتر هم دو شکست در داربی های رفت و برگشت 
باعث شد عطش استقلالی ها برای پیروزی در داربی بسیار بیشتر از هر 

زمان دیگری بشود. 
با پرسپولیس روبرو  بار دیگر استقلال  جمعه هشتم آبان، یک 
می شود، این بار سرخ ها هستند که در باد دو برد پیاپی خوابیده اند 
)شاید هم حواسشان هست که به این بردها مغرور نشوند( و آبی ها با 
پرویز مظلومی در فکر شکستن روند پیروزی های رقیب سنتی هستند.

 پرسپولیس؛ شیر خفته
 پرسپولیسی ها فصل را با هزار امید و آرزو آغاز کردند و می خواستند 
با برانکو ایوانکوویچ تمام تلخی های گذشته را فراموش کنند اما فصل 
پانزدهم هم با طعم تلخ شکست ها و ناکامی ها شروع شد. اشتباه های 
داوری – آنطور که پرسپولیسی ها مدعی هستند – باعث شد این تیم 

در این فصل نتایج خوبی نگیرد.

 پرسپولیس اما رفته رفته خود را پیدا کرد و با کسب نتایج خوب 
در آستانه داربی پایتخت خود را تا رده هفتم جدول بالا آورد. تقریبا 
تمام کارشناسان فوتبال از نحوه بازی پرسپولیس تمجید می کنند اما 
این تیم در چند نقطه از جمله خط دفاع و دروازه با مشکلاتی دست 

به گریبان است.
 پرسپولیس این هفته در حالی پا به میدان شهرآورد می گذارد که 
یک داغ در دلش دارد؛ جای کاپیتان سرخ ها – که حالا سیاه پوش 
شده اند – در زمین آزادی خالی خواهد بود. همین مساله باعث شد که 
بین بازیکنان دو تیم رقیب، فضایی صمیمی شکل بگیرد و این انتظار 
را بالا ببرد که در داربی 81 دیگر شاهد اتفاقات زشت و ناگوار نباشیم.

 تقابل های دیدنی 
سوشا مکانی – مهدی رحمتی؛ 

استقلال تا هفته دهم لیگ برتر 10 گل خورده؛ یعنی به طور 
میانگین 2.5 گل در هر بازی. مهدی رحمتی در تمام بازی های 
استقلال دروازه بان اصلی تیمش بوده و در برخی از گل های خورده 
و  او درون دروازه  ثبات  این حال  با  بوده است.  نیز مقصر  تیمش 

دوری اش از حاشیه ها نکته مثبت کار اوست.

 پرسپولیس تا این جا 14 گل دریافت کرده ولی سهم سوشا مکانی 
از این گل ها تنها 7 گل بوده است. مکانی در چهار بازی تیمش غایب 
بوده و عملکردش در بازی هایی که حضور داشته – میانگین 1.16 گل 
در هر بازی – قابل قبول بوده است. هرچند در نقطه مقابل رحمتی، 
مکانی حاشیه های متعددی داشته و به دلیل همین حواشی چهار بازی 

تیمش را از دست داده است. 
طارمی – رحمتی، ابراهیمی – مکانی؛ 

در هر دو تیم مهاجمان خوبی حضور دارند که امید زیادی به گلزنی 
در این بازی دارند. مهدی طارمی با زدن 6 گل فعلا یکی از سه گلزن 
برتر لیگ است و تقابلش با مهدی رحمتی می تواند بسیار جذاب و 
تماشایی باشد. همچنین امید ابراهیمی با زدن 5 گل نشان داده توانایی 

بالایی در گلزنی دارد.
 كاپیتان ها، مدافع – دروازه بان؛ 

باز هم مهدی رحمتی با تجربه فراوان ملی و باشگاهی یک سوی 
این تقابل است. کاپیتان استقلال تجربه زیادی دارد و با توجه به پست 
کلیدی اش در بازی می تواند به عنوان مرکز ثقل تیمش عمل کند. رضا 
نورمحمدی، مدافع پرسپولیسی ها هم البته در داربی کم تجربه نیست 
اما سایه سنگین هادی نوروزی را در تمام مدت بازی روی سرش 

احساس می کند.
 مظلومی – برانکو؛

 سرمربی معجزه گر آبی ها و کارگردان فیلم "چهارتایی" استقلال در 
داربی 81 فقط به یک چیز می اندیشد؛ تکرار روند بردهای پی درپی و 
خلق شگفتی های نو. با این حال تجربه آن بازی معروف 3-2 و ایمون 
زاید او را حسابی هوشیار کرده تا با تمرکز و دقت بیشتری تیمش را 

مقابل حریف بچیند. 
پروفسور قرمزها تنها یک بار تجربه حضور در داربی را دارد اما همان 
یک بار هم با پیروزی همراه بوده است. برانکو ایوانکوویچ تیمش را 
در دیداری برنده به رختکن فرستاد که تقریبا هیچ کدام از هواداران 
پرسپولیس امیدی به پیروزی نداشتند و در بهترین حالت، به تساوی 
فکر می کردند. داربی برگشت فصل چهاردهم با دومین پیروزی پیاپی 
پرسپولیس برابر استقلال قلعه نویی همراه شد تا مزه شیرین پیروزی در 
داربی از همان ابتدای حضور برانکو در پرسپولیس روی زبانش بنشیند.

 غایب بزرگ؛ هادی نوروزی 
شاید حاضرترین فرد در داربی 81 هادی نوروزی باشد چون تمام 
افراد حاضر در ورزشگاه آزادی در آن روز به یادش هستند و در تک تک 
دقایق بازی یاد و خاطره کاپیتان قرمزها موج می زند. با این حال هادی 
غایب بزرگ میدان شهرآورد خواهد بود. همین غیبت تلخ شاید انگیزه 
پرسپولیسی ها را برای پیروزی در این بازی بیش از هر زمانی کرده 
است. شاید این بار هم هادی به تیمش کمک کند تا سومین پیروزی 

پیاپی را برابر حریف قدرتمند خود کسب کنند.
 شهرآورد 81 پایتخت، فردا هشتم آبان، ساعت 15 در ورزشگاه 

آزادی تهران برگزار می شود. 

 آمارها نشان می دهد تاکنون چهل و یک مربی تجربه 
حضور در شهرآورد پایتخت را در پرونده کاری خود داشته اند 
و پرویز مظلومی با رکورد 4 پیروزی فاتح مربیان در این دیدار 

سنتی بوده است. 
 هشتاد و یکمین دیدار پرطرفدار تیم های پرسپولیس و 
استقلال تهران درحالی جمعه هفته جاری در ورزشگاه آزادی 
برگزار می شود که تاکنون 25 مربی برای سرخ پوشان و 16 
مربی برای آبی پوشان بر روی نیمکت داغ مربیگری این دیدار 

حساس نشسته اند.
بر اساس این گزارش، پرویز مظلومی سرمربی تیم استقلال 
تهران با کسب چهار پیروزی از شش بار حضور در شهرآورد، 
موفق ترین مربی تاریخ 48 ساله دیدار سرخ آبی های پایتخت 

بوده است. 
علی پروین سرمربی اسبق پرسپولیس نیز با 25 بار هدایت 
سرخپوشان، بیشترین حضور را در این دیدار سنتی به خود 
اختصاص داده است و منصور پورحیدری و زدارکو رایکوف 
هر دو از استقلال با 18 و 15 بار مربیگری در رتبه های بعدی 

قرار دارند.
در تیم استقلال امیر قلعه نویی با 14 بار، پرویز مظلومی 
با 6 بار و مرحوم ناصر حجازی با 5 بار در مکان های بعدی 

بیشترین حضور در شهرآورد جای دارند. 
همچنین علی دانایی فر، جگیچ، عباس رضوی، حسن 
عضدی فسا، غلامحسین مظلومی، بیژن ذوالفقارنسب، نصرالله 
عبداللهی، سکو موروخوف، رولند کخ، صمد مرفاوی و فیروز 

کریمی نیز سابقه حضور در نیمکت آبی پوشان در دیدار سنتی 
پایتخت را به نام خود ثبت کرده اند. 

اما در تیم پرسپولیس، آلن راجرز با 7 بار، علی دایی با 5 بار 
و مهراب شاهرخی با 4 بار بعد از پروین در رده های بعدی 

ایستاده اند.
پرویز دهداری، رجبعلی فرامرزی، حسین فکری، همایون 
بهزادی، بیوک وطن خواه، ایوان کونوف، منصور امیر آصفی، 
حمید درخشان، یورگن گده، استانکو، بگوویچ، راینر سوبل، 
آری هان، مصطفی دنیزلی، افشین قطبی، وینگادا، حمید 
استیلی، ژوزه مانوئل، یحیی گل محمدی و برانکو ایوانکوویچ 
در  را  پرسپولیس  هدایت  که  هستند  مربیانی  دیگری 

شهرآوردهای گذشته در اختیار داشته اند. 

هشتاد و یکمین دیدار تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس در حالی برگزار می شود که 
بازیکنان زیادی از هر دو تیم اولین دربی خود را تجربه خواهند کرد.

 تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس روز جمعه این هفته در چارچوب هفته یازدهم 
لیگ برتر و در ورزشگاه آزادی به مصاف هم خواهند رفت. دیداری که هشتاد و یکمین تقابل 
سرخابی های پایتخت است و صرفنظر از جایگاه دو تیم، حساسیت آن بر هیچکس پوشیده 

نیست.
هر دو تیم استقلال و پرسپولیس نسبت به سال گذشته تغییرات زیادی داشته اند و بازیکنان 
جدیدی را در 10 هفته گذشته در ترکیب خود تست کرده اند؛ بازیکنانی که دیدار روز جمعه 
اولین تجربه حضورشان در مقابل رقیب سنتی چه به عنوان بازیکن اصلی و چه به عنوان بازیکن 

نیمکت نشین است و برای شروع این بازی هیجان انگیز لحظه شماری می کنند.

در تیم استقلال بازیکنانی مثل روزبه چشمی، پروپئیچ، جابر انصاری، فرشید اسماعیلی، امین 
حاج محمدی و میثم مجیدی حضور دارند و بازی با پرسپولیس با لباس تیم استقلال اولین 

تجربه زندگی شان خواهد بود.
در تیم پرسپولیس هم بازیکنانی مثل محمد انصاری، جری بنگستون، رامین رضائیان، فرشاد 
احمدزاده، لوکا ماریچ، ایمان صادقی و کمال کامیابی نیا هستند که با این تیم این بازی هیجان 

انگیز را تجربه خواهند کرد.
در کادر فنی دو تیم هم، هر چقدر که پرویز مظلومی سابقه رویارویی با پرسپولیس را دارد، 
برانکو ایوانکوویچ فقط یکبار در مقابل استقلال قرار گرفته است. دیداری که اتفاقا با برد یک 
بر صفر سرخپوشان همراه شد تا خیال هواداران پرسپولیس را از بابت تجربه کادر فنی برای 

دربی راحت کند.

رئیس کمیته حراست فدراسیون فوتبال درباره خرید بلیت 
شهرآورد روز جمعه هشتم آبان ماه گفت: هواداران برای خرید 

بلیت دقت کنند و بهتر است اینترنتی اقدام به خرید کنند.
این  حراست  کمیته  رئیس  حمیسی،  محمدحسین   

فدراسیون در خصوص دیدار دو تیم استقلال و پرسپولیس 
که در روز جمعه 8 آبان 94 برگزار می شود، گفت: از هواداران 
پرشور استقلال و پرسپولیس درخواست داریم برای سهولت 
در رفت و آمد و جلوگیری از بوجود آمدن ازدحام جمعیت 

در زمان خرید بلیت الکترونیک در داخل ورزشگاه، خرید 
اینترنتی را از طریق سایت )footballeticket.ir ( انجام و 
از 25 درصد تخفیف ویژه خرید بلیت اینترنتی از طریق سایت 

برخوردار شوند.
وی افزود: ساعت باز شدن درب های ورزشگاه 10 صبح 
است. بر همین اساس تلاش شده در راستای فرهنگ سازی 
باشگاه استقلال و  و هویت بخشی به هواداران پرشور دو 
پرسپولیس، هماهنگی جهت مشخص شدن صندلی محل 

استقرار آنها با حضور همکاران در استادیوم آزادی فراهم آید.
این عزیزان می  از  پایان گفت: به همین خاطر  وی در 
خواهیم که در زمان خرید بلیط دقت کنند تا جایگاه درست را 
برای خود انتخاب کنند و صندلی مورد نظر خود را خریداری 

و در محل استقرار خودشان قرار گیرند.
و  استقلال  فوتبال  تیم های  دیدار  یکمین  و  هشتاد   
پرسپولیس در چارچوب هفته یازدهم از پانزدهمین دوره 
رقابت های لیگ برتر ساعت 15:30 روز جمعه هشتم آبان 
ماه به قضاوت محسن ترکی در ورزشگاه آزادی تهران برگزار 

خواهد شد.

سرمربی تیم ملی وزنه برداری با تاکید بر اینکه بهداد سلیمی با وجود مصدومیت می تواند به 
المپیک برزیل برسد، گفت: آسیب دیدگی بهداد به خاطر برنامه سنگین تمرینات نبود.

 حسین توکلی با اشاره به مصدومیتی که بهداد سلیمی دچار آن شده و به همین دلیل 
مسابقات جهانی را از دست داد، اظهار داشت: البته این مصدومیت خیلی حاد نیست. مصدومیت 
سلیمی به خاطر فشار تمرینات نبود. همان روز که سلیمی مصدوم شد، ورزشکارانی مثل نصیر 

شلال، مرادی و سایر وزنه برداران هم برنامه سنگین داشتند.
وی در این رابطه ادامه داد: سلیمی وقتی دچار آسیب دیدگی شد که پای او به تخته گیر 
کرد و به همین دلیل نتوانست تعادل خود را حفظ کند و با پارگی رباط صلیبی مواجه شد. 
البته خوشبختانه این پارگی از بهترین شکل ممکن است و خیلی خطرناک نیست، ضمن اینکه 

پارگی رباط صلیبی خیلی راحت پیوند می خورد.
سرمربی تیم ملی وزنه برداری با بیان اینکه بهداد سلیمی می تواند به المپیک برسد و این 
خبر خوبی برای ما خواهد بود، ادامه داد: امیدوارم بهداد بعد از جراحی لازم بتواند شرایط خوبی 
کسب کند و با بهترین آمادگی در المپیک شرکت کند. اینکه بهداد به مسابقات جهانی اعزام 

نمی شود، کار را برای رقبایش راحت کرده چون او در آمادگی بالایی قرار دارد.
 وی که در جریان مجمع انتخاباتی فدراسیون پزشکی ورزشی اعتراضاتی داشت، در این مورد 
اظهار کرد: ورزشکارانی مثل حمید سوریان و شهرام محمودی در مجمع شرکت داشتند، اما 
هیچ یک از کاندیداها در مورد ورزشکاران هیچ صحبتی نکردند. بد نبود کاندیداها برنامه ای برای 

ورزشکاران داشتند و آن را اعلام می کردند.
حسین توکلی در مورد اینکه برای المپیک لندن ورزشکاران از 10 ماه پیش از بازی ها تحت 
کنترل قرار داشتند، اما برای المپیک برزیل این برنامه اجرا نشده و این موضوع باعث آسیب 
بهداد سلیمی و سعید محمدپور شده است، گفت: به هر حال ورزشکاران در آستانه المپیک 
باید مراقبت های بیشتری داشته باشند. وقتی بازیکنی مانند مسی مصدوم می شود پزشک 

تیم وضعیت او را پیگیری می کند، اما در اینجا ما مربیان، مسئول پیگیری آسیب ورزشکاران 
می شویم. به اعتقاد من باید برنامه هایی که کنترل ورزشکاران از خیلی پیش از این شروع می 

شد و تا این اتفاقات رخ نمی داد.

41 مربی روی نیمکت داغ سرخ آبی ها 

پرویز مظلومی فاتح مربیان شهرآورد 

هشتاد و یکمین دربی تهران؛

بازیکنانی که اولین بار دیدار استقلال و پرسپولیس را تجربه می کنند

رئیس حراست فدراسیون فوتبال:

بهتر است هواداران بلیت دربی را اینترنتی خریداری کنند

حسین توکلی تاکید کرد:

مصدومیت بهداد سلیمی به خاطر فشار تمرینات نبود



علمی و سلامت

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبر داد؛

اجرای طرح آهن یاری در مدارس قم
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از اجرای طرح 

آهن یاری در مدارس این استان خبر داد.
هادی هدایتی پور با بیان اینکه برای اجرای طرح آهن یاری بخشنامه  ای به مدارس 
متوسطه اول و دوم ارسال شده است، اظهار کرد: پس از دریافت لیست اسامی مدارس، 
جلسه آموزشی برای رابطان بهداشتی مدارس برگزار می شود و دستورالعمل آهن یاری و 

مکمل ویتامین D در اختیار آنها قرار می گیرد.
 وی خاطرنشان کرد: جامعه مخاطب طرح آهن یاری دانش آموزان متوسطه اول و دوم 
هستند که 14 قرص در هر هفته یک قرص در اختیار دانش آموزان قرار می گیرد، البته در 

استان قم دانش آموزان پایه ششم نیز جامعه هدف این طرح هستند.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به عوارض 
کمبود و فقر آهن گفت: کسانی که دچار کم خونی ناشی از فقر آهن می شوند، عوارضی 
مانند اضطراب، استرس، گوشه نشینی و افت تحصیلی در آنها مشهود است که مدیران 
مدارس این عوارض را در دانش آموزان مشاهده کردند و با مصرف قرص آهن میزان عوارض 

آن کاهش پیدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: تنها در اختیار قرار دادن قرص آهن در مدارس جوابگوی کار نیست، 
بلکه نیاز است که از هر مدرسه رابطی انتخاب شود و استادانی که در زمینه علم تغذیه 

متخصص هستند، اهمیت مصرف مواد غذایی آهن دار را برای دانش آموزان تبیین کنند.
هدایتی پور یادآور شد:  استفاده از قرص آهن نباید همراه چای و شیر باشد،  باید زمانی از 
خوردن این مواد غذایی بگذرد تا از این مواد استفاده کنند، بنابراین جلساتی برگزار می شود 

و در زمینه اصول تغذیه برای رابطان مطالبی بیان می شود.
وی با اشاره به زمان توزیع قرص آهن عنوان کرد: تلاش می کنیم طرح آهن یاری از آبان 

ماه آغاز شود تا دانش آموزان بتوانند این قرص را مصرف کنند.
توزیع قرص ویتامین D در مدارس

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به توزیع 
قرص ویتامین D برای نخستین بار در مدارس استان قم گفت: توزیع این قرص سال 
گذشته در تعدادی از استان ها به صورت پایلوت انجام شد و امسال تمام استان های کشور 

از مکمل ویتامین D به صورت قرص استفاده می کنند.
وی خاطرنشان کرد: یک قرص به صورت ماهانه در اختیار دانش آموزان جامعه هدف 
قرار می گیرد، بنابراین کسانی که قرص آهن دریافت می کنند، قرص ویتامین D نیز در 

اختیارشان قرار داده می شود.
هدایتی پور با اشاره به اهمیت ویتامین D گفت: آخرین تحقیقات نشان داده که افراد به 
بسیاری از سرطان ها به دلیل کمبود ویتامین D مبتلا می شوند و با توجه به اینکه دریافت 

ویتامین D در آنها کم بوده، به این وضعیت گرفتار شدند.
وی خاطرنشان کرد: اکنون آمار افراد مبتلا به سرطان افزایش پیدا کرده و  یکی از مواردی 

که می تواند عوارض این بیماری را تشدید کند، کمبود ویتامین D است.

آیا آنفولانزا خود به خود بهبود می یابد؟ 
واکسن آنفولانزا تا حدی می تواند از شدت این بیماری بکاهد، اما نکته مهم این است که 

فرد بیمار باید استراحت  مطلق داشته باشد.
ایرج خسرو نیا متخصص داخلی با اشاره به آنفولانزای فصلی اظهار داشت: آنفولانزا یک 
بیماری مسری بوده که در اثر پخش شدن ویروس آن  در فضا و محیط کاری و همچنین با 

دست دادن فرد  بیمار با افراد سالم منتشر و شکل می گیرد.
 وی بیان کرد: دوره  آنفولانزا در حدود 4 تا 10 روز است و کسی که واکسن آن را قبل از 
دچار شدن تزریق کند از شدت بیماری کاسته و با مصرف آنتی بیوتیک و استراحت  مطلق، 

سریع تر از فرد عادی سلامتی خود را خود باز می یابد.
 این متخصص با بیان اینکه در سرماخوردگی فرد بیمار  خود به خود بهبود می شود، 
افزود: در آنفولانزا، بیماری فقط با استراحت و طی دوره خوب نمی شود و بلکه باید داروهای 
تجویز شده توسط پزشک را مصرف و در بسیاری از موارد فرد بیمار پرهیز غذایی داشته 

باشد تا دردش التیام یابد.
  خسرونیا ابراز داشت: سوزش چشم، بدن درد، سرفه، عطسه و  در مواردی تب از نشانه های 

آنفولانزا است و گلودرد نیز در مواردی  نادر فرد بیمار دچارش می شود. 
وی ادامه داد: برای بهبود یافتن و رهایی  از این بیماری باید در مرحله اول خوب استراحت 
کنیم تا سیستم ایمنی بدن قوی شود و در کنار این کار خوردن مایعات گرم و میوه های 

حاوی ویتامین c به بهبود سریعتر فرد کمک شایانی می کند. 
خسرونیا  در پایان گفت: فردی که به بیماری آنفولانزا دچار شده باید بهداشت فردی را 

کاملا رعایت کند تا ویروس  به دیگران منتقل نشود.

این نوع بارداری ها پرخطر هستند 
عوارض بارداری   دربرخی سنین باعث شده این نوع حاملگی  دردسته بارداری  های پرخطر 

جای بگیرند.
دکتر فاطمه  ناهیدی دکترای بهداشت باروری و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی افزود: رخ دادن پدیده بلوغ در سنین نوجوانی، همه افراد از جمله زنان را 
در مسیر تغییرات زیادی قرار می دهد. از نظر جسمی، دختر جوان در حال رشد بوده و 
اندام های زنانه آنها از رشد کافی برخوردار نیستند بنابراین مادر شدن  در این سنین مرد را 
 دچار مخاطراتی می کند که از جنبه های گوناگون جسمی، روانی و اجتماعی و اقتصادی 

قابل بحث است. 
وی در خصوص مخاطرات بعد روحی و روانی افزود: در نوجوانی بلوغ کامل فکری اتفاق 
نمی افتد در نتیجه این افراد آمادگی لازم را برای تشکیل خانواده ندارند حال اگر ازدواج 
کرده و پرورش یک کودک به مسئولیت های آنان اضافه شود مشکل چند  برابر خواهد شد 
این افراد در نوجوانی هنوز نیاز به حمایت های خانواده دارند تغییرات خلقی که در نتیجه 
بلوغ رخ می دهد مثل حساس شدن و زودرنجی نشان دهنده آماده نبودن این زنان برای 

پرورش کودک است. 
 دکتر ناهیدی کمبود اطلاعات و خدمات بهداشتی  و کمبود و دسترسی نداشتن به وسایل 
تنظیم خانواده را  از دلایل عمده حاملگی  در نوجوانی ذکر کرد و گفت: سنین باروری زیر 
19سال و بالای 34 سال  بعنوان حاملگی های پرخطر تلقی می شوند و برای حاملگی های 

سنین 15 تا 19 سال اصطلاح )حاملگی نوجوانی( به کار برده می شود. 
 دکتر ناهیدی خاطرنشان کرد: احتمال مرگ ناشی از عوارض بارداری و زایمان در 
مادران نوجوان 15 تا 19 سال دو برابر مادران 20 تا 34 ساله است و در مادران زیر 15 
سال احتمال مرگ 5 برابر زنان بالای 20 سال عنوان می شود بطوری که کودکان مادران 
نوجوان بیشتر در معرض مرگ ومیر هستند بنابراین پیشگیری از این رخدادها از اهداف 

مهم سلامت جامعه است.

این چند ماده زیان بار را استفاده نکنید! 
شناخت مواد سرطان زا و اجتناب از استفاده و در معرض قرار گرفتن آن ها از فاکتورهای 

مهم در پیشگیری از ابتلا به انواع سرطان محسوب می شود.
دکتر حسین روازاده متخصص طب سنتی بیان کرد: بررسی های دقیق روی محصولات 
شوینده و پر کاربرد خانگی نشان می دهد که بسیاری از دهان شویه ها و مواد غذایی از 

فاکتورهای موثر در سرطانی شدن سلول های بدن هستند.
 وی افزود: شیرین کننده های مصنوعی و تمام محصولات حاوی ساخارین سبب سرطانی 
شدن سلول ها می شوند همچنین دهانشویه های حاوی اتانول،  بافت های دهانی را در برابر 
مواد سرطان زا مثل سیگار آسیب پذیر می کنند و اعتقاد بر این است که افراد سیگاری و 
کسانی که سابقه سرطان دهان در خانواده دارند از دهانشویه های بدون اتانول استفاده کنند. 
 این متخصص طب سنتی اظهار داشت: افرادی که از داروهای حاوی استاتین بعنوان 
داروی کاهنده کلسترول و فشار خون در مقادیر بالا استفاده می کنند فاکتورهای ابتلا به 

انواع سرطان مانند سرطان سینه و روده بزرگ در آن ها افزایش پیدا کرده است. 
 وی در خصوص دیگر فاکتورهایی که خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهند، خاطر 
نشان کرد: تلفن همراه به دلیل ساطع شدن امواج مضر آن بر مغز و بافت های بدن، 
آلومینیوم موجود در ضد عرق ها و دئودورانت ها که پارابن نامیده می شود خطر ابتلا به 
سرطان را افزایش می دهند همچنین آمارها حاکی از آن هستند که افرادی که به طور 
مکرر از رنگ مو استفاده می کنند بیشتر در معرض مواد شیمیایی مضر آن قرار می گیرند و 

به همان میزان خطرات ابتلا به انواع سرطان در آن ها را موجب می شود. 

تزریق بوتاکس از چه سنی آغاز می شود؟ 
انجام عمل  بوتاکس در افراد ارتباطی با سن ندارد.

محمد  رضوانی، متخصص پوست و مو با اشاره به زمان مناسب برای انجام  بوتاکس گفت: 
انجام عمل  بوتاکس  در افراد ارتباطی با سن ندارد، بلکه تعیین زمان مناسب این عمل 

بستگی به وضعیت پوست افراد دارد.
وی در ادامه افزود: به طور مثال امکان دارد فردی با 45 سال سن نیازی به  بوتاکس 

نداشته باشد و فردی با 22 سال سن نیاز به انجام این عمل داشته باشد.
به  بوتاکس دارد، گفت: پوست  نیاز  دکتر رضوانی در تشریح وضعیت پوستی که 
صورت هایی که صاف نیستند و خط      دار هستند نیاز به عمل  بوتاکس دارد که به طور مثال: 
گفت: اگر در صورت فردی خطوطی مانند خطوط اخم وجود داشته باشد بدون اینکه اخم 

کرده باشد پوست صورت، این فرد نیاز به عمل  بوتاکس دارد.
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یک شرکت اتریشی-چینی قصد دارد با استفاده از بامبو تا سال 2023 شهری با قابلیت 
اسکان 20 هزار نفر بسازد که در آن از بتون و فولاد استفاده نشده است.

شرکت طراحی penda در ساخت این شهر از سیستم ساخت وساز ماژولار بامبو استفاده 
خواهد کرد که بطور آزادانه در همه جهات مورد نیاز رشد می کنند.

در این ساختار هیچ نوع پیچ و میخی بکار برده نمی شود و بامبوها با طناب به یکدیگر 
متصل خواهند شد. از چوب های شکسته شده بامبو نیز در برخی قسمت های دیگر استفاده 
می شود. تمامی مواد مصرفی در این منطقه بازیافت می شود و کوچک ترین آسیبی به 

محیط زیست نمی رساند.
با توجه به اظهارات penda، این پروژه یک رویکرد زیست محیطی واقعی روبه رشد است 
که به محیط زیست اطراف خود آسیب نمی رساند و تغییری اساسی در برابر روش مرسوم 

معماری خواهد بود.
شهر بامبو تمامی مواد ساختمانی خود را از جنگل های بامبو تامین کرده و این مواد به 
دلیل رشد سریع هیچ وقت تمام نمی شوند چرا که به ازای کندن یک درخت بامبو، دو 

درخت به عمل می آید.
با این روش طی 9 ماه 20 خانه ساخته می شود. این منازل دارای فضای اشتراکی، پل و 

حتی ساختار شناور به هر طرف خواهند بود.

رویکردی جدید برای بهبود مهندسی سلولی

 رباتی که از آب کثیف انرژی می گیرد

کشف 1500 ژن پیری برای درمان های آینده

بررسی سنتز الکترولیت جامد در باتری های جامد

محققان دانشگاه کوئینزلند استرالیا حدود 1500 ژن مرتبط 
با افزایش سن را کشف کرده اند که می تواند به درمان های 

بهداشتی جدید منجر شود.
 به گفته دکتر جوزف پاول از موسسه علوم زیستی مولکولی 
دانشگاه کوئینزلند، این کشف که توسط یک گروه بین المللی 
از دانشمندان انجام شده، می تواند منجر به پیشگیری و بهبود 
درمان بیماری های مرتبط با پیری شود. دکتر پاول افزود: ما 
به بررسی ارتباط میان فعالیت ژن و افزایش سن پرداختیم و 
ژن هایی را که فعالیتشان با افزایش سن، بیشتر یا کمتر می شود 
شناسایی کردیم. از این اطلاعات می توان برای پیش بینی 
افرادی که در معرض خطر بیماری های مرتبط با پیری هستند، 
استفاده کرد و به آن ها اجازه داد تا تغییراتی را در شیوه زندگی 
و محیط زیست خود در جهت کاهش خطر بوجود بیاورند. 
در حالی که درمان ضد پیری هنوز آماده نشده، این تحقیق 

می تواند نقشه راهی را برای توسعه درمان های جدید برای 
بیماری مرتبط با پیری فراهم کند. محققان با بررسی سطوح 
فعالیت ژن در خون بیش از 15 هزار نفر، 1497 ژن وابسته به 
سن را شناسایی کردند که بخش اعظمی از آن ها پیش از این 
نیز ناشناخته بودند و یا با افزایش سن مرتبط نبودند. محققان 
دانشگاه کوئینزلند استرالیا ،از جمله دکتر پاول و پروفسور پیتر 
ویسچر از موسسه مغز کوئینزلند، از این اطلاعات برای ایجاد 
روش جدید پیش بینی سن بیولوژیکی بر اساس مشخصات 
فعالیت ژن استفاده کردند. دکتر پاول گفت: شرکت کنندگان با 
سن بیولوژیکی بالاتر - به این معنی که سم بیولوژیکی آن ها بر 
اساس مشخصات فعالیت ژنی شان از سن واقعی آنها بالاتر بود- 
همچنین در معرض بیماری های خطرناکتری مانند افزایش 

سطح فشار خون و کلسترول قرار داشتند.
بیولوژیکی  سن  شرکت کنندگان  از  تعدادی  مقابل،  در 

کمتری داشتند که نشان می دهد آن ها احتمالا از افراد با سن 
واقعی مشابه سالمتر هستند. این روش در یک سایت اینترنتی 
به ثبت رسیده که در آن، محققان با تجزیه و تحلیل داده های 
فعالیت ژن انسان می توانند سن بیولوژیکی شرکت کنندگان 
خود را پیش بینی کنند و به ارزیابی این امر بپردازند که آیا 

شرکت کنندگان سریع تر یا کندتر از حد انتظار پیر می شوند. 
این مطالعه همچنین مشخص کرد که تغییراتی که با بالا 
رفتن سن در سطوح فعالیت ژن رخ می دهد ، بنظر می رسد با 
تغییرات در مناطق ارتقادهنده دی ان ای در ارتباط هستند که 
می تواند مانند یک سوئیچ دیمر برای تنظیم فعالیت ژن ها عمل 
کند.  دکتر پاول اظهار کرد: این تحقیق، برخی از مکانیسم های 
مولکولی را که با افزایش سن، استعداد ابتلا به بیماری را افزایش 
می دهد آشکار و راه های جدیدی را برای مطالعات آینده باز 

کرده است.

سنتز الکترولیت جامد برپایه ترکیب ناسیکن به منظور کاربرد در باتری های جامد در 
پژوهشگاه مواد و انرژی انجام شد.

زهرا خاکپور عضو هیات علمی پژوهشکده سرامیک و مجری این طرح گفت: استفاده کارآمد 
و افزایش زمینه تجاری سازی انرژی های جایگزین مانند انرژی باد، خورشید و زمین گرمایی 
نیازمند افزایش بهره وری در زمینه ذخیره سازی انرژی و تبدیل انرژی بوده که اهمیت بیشتر 
گزینه باتری های قابل شارژ را نشان می دهد.وی افزود: در حال حاضر بیشتر الکترولیت های 
پلیمری در کاربردهای تجاری استفاده می شود اما، نشت الکترولیت آلی، انجماد در دماهای 
کمتر محیط های کاربردی و سوختن در دماهای بالاتر از عمده مشکلات و محدودیت های این 
نوع الکترولیت ها است.خاکپور بیان داشت: از طرفی مواد سرامیکی به دلیل قابلیت کارکرد در 
دماهای بالاتر، امکان افزایش ذخیره سازی با استفاده از مواد پیشرفته و جدید و به دلیل امکان 

حمل و نقل راحت تر گزینه خوبی در این زمینه بشمار می روند. وی خاطرنشان کرد: در این 
بین باتری های سدیمی به دلیل هزینه کمتر و باتوجه به اینکه از فراوانی و گستردگی توزیع 
سدیم در طبیعت ناشی می شود جذابیت زیادی را در نسل جدید باتری ها دارند.این پژوهشگر 
 Si2PO12 Na3Zr2 گفت: در این پژوهش در مرحله اول ماده ناسیکن با ترکیب شیمیایی
و با جانشینی عناصر کمیاب سریم، گادلنیم و ایتربیم با واکنش حالت جامد مواد اولیه سنتز 
شد و برای بررسی خواص الکتریکی نمونه های آزمایشی ساخته شدند و بررسی های الکتریکی 
صورت گرفت.خاکپور گفت: نتایج بدست آمده نشان داد که افزودن سریم و گادلنیم در ترکیب 
باعث بهبود خواص الکتریکی این الکترولیت ها می شود و بنابراین امیدواریم در مراحل بعدی 
این پروژه تحقیقاتی با تهیه الکترودها و اجزای دیگر باتری خواص باتری اندازه گیری و مورد 

بررسی قرارگیرد.

استخراج برق از فتوسنتز
محققان کانادایی موفق به توسعه فناوری سلول ریز فتوسنتزی شده اند که می تواند برق را از 

طریق فتوسنتز و تنفس جلبک سبز آبی استخراج کند.
هردو فرآیند فتوسنتز و تنفس که در سلول های گیاهان رخ می دهند، در زنجیره های انتقال 

الکترون دخیل هستند.
مفهوم اصلی این فناوری توسط گروهی از محققان دانشگاه کنکوردیا در مونترال کانادا توسعه 

یافته و شامل به دام انداختن این الکترونهاست که توسط جلبک سبز آبی منتشر می شوند.
زنجیره های انتقال الکترونی فتوسنتز و تنفس در استخراج انرژی الکتریکی از جلبک سبز 

آبی سودمند هستند.
این سلول انرژی فتوسنتزی شامل یک آند، یک کاتد و یک غشای تبادل پروتون است.

محفظه آند از سیانوباکتری ها تشکیل شده و از یک عامل ردوکس که در درون کاتد وجود 
دارد، الکترون را به سطح الکترود می فرستد.

سلول ساخته شده می تواند ولتاژ مدار باز 993 میلی ولت و چگالی قدرت 36.23 وات بر دو 
سانتی متر تولید کند.

عملکرد سلول های نیرو می تواند با کاهش فضای بین دو الکترود غشاء تبادل پروتون و طراحی 
کارآمد سلول افزایش یابد.

به گفته محققان، این سلول های نیروی ریز فتوسنتز ی ممکن است کاربردهای نظامی و بی 
سیم قابل توجه را به دنبال داشته باشند. آن ها همچنین می توانند منابع نیروی خوبی برای 

سیستم های زیستی میکروالکترومکانیکی )MEMS( باشند.
البته هنوز هم چالش هایی برای محققان حوزه MEMS به منظور ساخت محفظه های 
مقیاس کوچک آند و کاتد که برای تولید چگالی جریان بالا و چگالی توان بالا از سلول مناسب 

هستند، وجود دارد. 

ساخت یک شهر کامل از بامبو

اگر شب ها کمتر از 8 ساعت بخوابیدچه می شود؟
آیا شما هم شب ها به سختی به خواب می روید؟ آیا زمان خواب تان کوتاه است و هر شب 
کمتر از 8 ساعت می خوابید؟ اگر جواب تان به این سوالات مثبت است، بهتر است بیشتر 
به سلامتی خود فکر کنید، چون بیخوابی در طولانی مدت تاثیرات مضری روی سلامتی 

به جا می گذارد. 
چند سالی هست که محققان بیش از پیش به مقوله ی خواب علاقمند شده و به این 
نتیجه رسیده اند که ارتباط تنگاتنگی بین کیفیت خواب و سلامتی بدن وجود دارد، چون 
خواب باعث احیای بدن می شود. علاوه بر اثرات جسمی بیخوابی که به سرعت خود را بروز 
می دهند، کمبود خواب عوارض روحی روانی نیز به همراه دارد که زندگی فرد را تحت تاثیر 
قرار می دهد.  هر چه کیفیت خواب پایین و مدت زمان آن کوتاه تر باشد، احتمال اینکه 
کیفیت زندگی و سلامت فرد دستخوش تغییرات منفی شود زیاد است.  در این مطلب چند 
تاثیر بیخوابی و بدخوابی را روی سلامت بدن بررسی می کنیم تا شما اهمیت بیشتری به 
آن بدهید. بی خوابی و تاثیر آن در فشار خون: درست است که بدن هر فردی بنا به 
شرایط زندگی، جنسیت، سن و غیره به ساعت خواب متفاوتی نیاز دارد، اما در حالت کلی 
این عقیده وجود دارد که خواب شبانه 8 ساعت برای داشتن بدنی سالم و سرحال لازم است. 
باید بدانید که نخوابیدن، کم خوابی و یا داشتن اختلالات خواب به طور مستقیم روی 
فشار خون تاثیر می گذارد. مدت زمان کمتر از 8 ساعت خواب در شب می تواند فشار 
خون سیستولیک را تا 132 بالا ببرد در حالی که بهتر است روی 120 یا کمتر از آن باشد.

بی خوابی و تاثیر آن روی سلامت پانکراس: کم خوابی و عدم استراحت کافی تاثیر 
زیادی روی قدرت تبدیل گلوکز دارد. این مسئله نیز باعث افزایش میزان قند خون می شود. 
متاسفانه خطر ابتلا به دیابت نوع دو و همچنین اضافه وزن نیز در این شرایط افزایش 
می یابد. بی خوابی و تاثیر آن روی اشتها: کاهش مدت زمان خواب با افزایش شاخص 
توده ی بدنی در ارتباط است. در واقع کم خوابی باعث کاهش میزان هورمون لپتین )هورمون 
کنترل کننده ی اشتها( و افزایش هورمون گرلین )هورمون افزایش دهنده ی اشتها( می شود.  
به همین دلیل نیز کم خوابی و بیخوابی خطر ابتلا به چاقی مفرط را افزایش می دهد، چون 
میل به مصرف کربوهیدرات ها و دریافت کالری بیشتر را بالا می برد و باعث بروز اختلالات 
غذایی می شود. كم خوابی و كاهش كالری سوزی: افرادی که به سختی به خواب می 
روند و کم خواب هستند، معمولا از نظر جسمی نیز کم تحرک اند. همین مسئله نیز باعث 

کاهش انرژی سوزی شده و تجمع کالری های دریافتی به صورت چربی افزایش می یابد. 
کاهش فعالیت جسمی، افزایش اشتها و میل به غذاهای ناسالم از اثرات کم خوابی هستند 
که به سرعت به چاقی و اضافه وزن منتهی می شوند. كم خوابی و تاثیر آن روی مغز: 
مغز یکی از ارگان هایی است که بیشترین تاثیر را از کم خوابی و بدخوابی می گیرد. این 
تاثیر روی مغز بسیار سریع است و هر فردی که شب را به درستی نخوابیده باشد، به سختی 
قادر به تمرکز روی فعالیت های خود خواهد بود.  علاوه بر این در طولانی مدت، قدرت مغز 
در پاکسازی پروتئین های تشکیل دهنده ی پلاک ها کاهش یافته و این مسئله دیر یا زود 
به بروز زوال عقل یا بیماری آلزایمر منتهی می شود. كم خوابی و تاثیر آن در سیستم 
ایمنی بدن: خستگی جسمی ناشی از بیخوابی و کم خوابی باعث کمبود آنتی بادی ها 
شده و خطر ابتلا به بیماری های ویروسی را بالا می برد.  حتما برای شما نیز پیش آمده 
است که بعد از یک یا چند شب بیخوابی دچار سرماخوردگی شده اید. این نتیجه ی تاثیر 
کم خوابی روی تضعیف سیستم ایمنی بدن است. برای استراحت کافی، سربازهای بدن 
نیاز به خوابی با کیفیت و کافی دارید. كم خوابی و تاثیر آن در استرس: اثرات روحی 
بیخوابی با سرعت خود را نشان می دهند. بعد از بیخوابی و کم خوابی شما بیشتر دچار 
مشکلاتی مانند استرس، تحریک پذیری یا افسردگی می شوید.  متاسفانه بیخوابی به طور 
چشمگیری استرس و میزان هورمون کورتیزول را افزایش می دهد. كم خوابی و تاثیر آن 
در احساس درد: به عقیده ی متخصصان داشتن خواب کمتر از 8 ساعت در شب، احتمال 
بروز دردهای عضلانی و سردردهای روزانه را افزایش می دهد. كم خوابی و تاثیر آن در 
پیری زودرس پوست: بیخوابی، مصرف دخانیات و آسیب های نور خورشید بزرگ ترین 
دشمنان پوست محسوب می شوند. در طول خواب بدن از فرصت استفاده کرده و میزان 
هورمون هایی که خاصیت ارتجاعی پوست را تنظیم می کنند افزایش می دهد. در نتیجه 
نقش زیادی در پیشگیری از پیدایش زودهنگام چین و چروک پوستی دارد.  علاوه بر این، 
خواب باعث احیای سلول ها شده و تاثیر رادیکال های آزاد روی بافتهای پوستی را کاهش 
می دهد. بنابراین اگر می خواهید پوستتان جوان و شاداب بماند، شب ها زودتر به رختخواب 
رفته و خواب کافی داشته باشید. كم خوابی و تاثیر آن روی عضلات: اگر در طول شب به 
میزان کافی نخوابید بی فایده است که در طول روز چندین ساعت را برای تقویت عضلاتتان 
وقت صرف کنید، چون در طول شب بدن هورمون هایی آزاد می کند که باعث تنظیم 
عملکردهای اصلی بدن می شود. هورمون محرک رشد نیز از جمله ی این هورمون هاست. 
افرادی که دچار اختلالات خواب هستند، به سختی ماهیچه ها و عضلاتی قوی خواهند 

داشت و بیشتر از افرادی که خواب کافی دارند، احساس فرسودگی جسمی خواهند کرد.

مهندسان زیستی دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو موفق 
زندگی  برای  نیاز  مورد  شرایط  از  مجموعه ای  به  شدند 
سلول های باکتریایی دست یابند که این شرایط برای زنده 

ماندن باکتری ضروری است.
در یک مطالعه جدید، مهندسان زیستی دانشگاه کالیفرنیا 
در سن دیگو موفق شدند به مجموعه ای از شرایط مورد نیاز 

برای زندگی سلول های باکتریایی دست یابند.
محققان می گویند که دسترسی به حداقل شرایط بقای 
سلول های باکتریایی منجر به رویکردی نوین در مهندسی 

سلولی خواهد شد.
برنارد پالسون از محققان این پروژه می گوید: » وجود 
میان  مشترک  ویژگی های  حداقل  ژن ها،  از  دسته ای 
میکروب ها است که آن ها را قادر به زندگی و انجام برخی 
فعالیت ها می سازد. اگر این مجموعه ی ژن ها وجود نداشته 

باشد، سلول ها از کار می افتند و یا دیگر زنده نخواهند ماند.«
به گفته محققان، این یافته ها می تواند راه های جدیدی را 
در کاربرد مهندسی سلول ها باز کند. نمونه ای از این کاربردها، 
مهندسی ژنتیک میکروب ها است که با افزودن مواد شیمیایی 
به آن ها انجام می شود. این فرایند معمولاً با تغییر ساختار 
ژنتیکی یک سلول رخ می دهد. ولی رویکرد جدید بر مبنای 
ایجاد مجموعه ای از ژن ها و اضافه کردن وظایف جدید برای 

سلول ها استوار است.
لورنس یانگ، محقق پسا دکترای گروه تحقیقاتی پالسون، 
می گوید: »با تعریف مجموعه  مورد نیاز ژن ها، قادر خواهیم بود 
تولید محصولات مورد نظرمان را بهینه کنیم، بدون این که 

سلامت سلول در معرض خطر قرار بگیرد.«
پالئوم به مجموعه ای از ژن ها و کارکردهای سلولی گفته 
پروتیین هایی  و  اجدادی  ژن های  شامل  پائوم ها  می شود. 
سلول های  برای  را  زندگی  ادامه ی  اساس  که  هستند 
»راهبردهای  می افزاید:  پالسون  می آورد.  فراهم  میکروبی 
دیگری نیز برای تعریق پالئوم مورد بررسی قرار گرفته است 
که در آنها توالی ژن ها با هم مقایسه شده و ژن های شبیه 
هم شناسایی شده است. ولی این تعریف، فقط ژنوم حداقل 
را در بر می گیرد. تعریف ما از پالئوم، بسیار جامع تر است. 
تعریف ما مبتنی بر سیستم های زیست شناسی است که نه 
تنها حداقل مجموعه ی ژن ها، بلکه حداقل مجموعه ی توابع، 
واکنش ها و فرآیندهای مورد نیاز برای ساخت یک سلول را 

در بر می گیرد.«
روش این تیم تحقیقاتی در تعریف پالئوم بر مبنای یک 
مدل محاسباتی در مقیاس ژنوم بوده که برای رشد سلولی 
باکتری ایکولای مورد استفاده قرار گرفته است. محققان، این 
مدل را برای در نظر گرفتن کلیه فرآیندهای متابولیسمی و 

حالات ژن ها در سلول به کار می برند. با استفاده از این مدل، 
پژوهشگران موفق به شبیه سازی رشد زنجیره ای از ایکولای 

در 333 محیط مختلف رشد شدند.
در هر یک از این شرایط رشد، منبع تغذیه اصلی محیط 
)کربن، نیتروژن، فسفر و یا گوگرد( با دیگری متفاوت بود. 
این تیم تحقیقاتی مجموعه ای از ژن ها را مورد بررسی قرار 
دادند که به طور مداوم در تمام محیط های مختلف رشد بروز 
می کنند و با استفاده از این مجموعه، مفهوم پالئوم را ارائه 
کردند. در مجموع، این تیم تحقیقاتی قادر به شناسایی 356 

ژن شدند که در تمام این شبیه سازی ها مشترک بودند.
یانگ می گوید: »تعریف ما از پالئوم، نه تنها در این پروژه، 
بلکه در نژاد دیگری از ایکولای و سه میکروارگانیسم دیگر، 
امیدوار  تلقی شد.  از عملکرد سلولی  نماینده ای  به عنوان 
برای نسل جدید  ابزاری  به عنوان  پالئوم  این  هستیم که 
مدل های سایر ارگانیسم ها در مقیاس ژنوم مورد استفاده قرار 

بگیرد.«
پالسون می گوید: »ما نشان می دهیم که چگونه مجموعه ای 
بزرگ از داده ها با یک دیگر ادغام شده و تجزیه و تحلیل آن ها 
منجر به تولید علم می شود. در این مورد، مجموعه ای بزرگ 
از اطلاعات تجربی با یک دیگر ادغام شده و مدلی محاسباتی 

را به وجود آوردند.«

مهندسان آزمایشگاه رباتیک دانشگاه بریستول موفق به 
ساخت رباتی شدند که قادر است مانند یک حیوان، انرژی 

مورد نیاز خود را از فعالیت باکتری ها تامین کند.
 دانشمندان با مطالعه بر روی روش های تولید انرژی از مواد 
طبیعی موفق به تولید رباتی شدند که نیازی به تامین انرژی 

و سوختگیری توسط انسان ندارد.
برای  روش  بهترین    ،Row-bot سازندگان  گفته  به 
خودکفایی تامین انرژی و فعالیت مداوم در شرایط سخت، 
استفاده از باتری های اتمی یا انرژی خورشیدی نیست بلکه 
می توان با تامین انرژی از مواد موجود در طبیعت، فعالیت های 

ربات را مانند حیوانات نامحدود کرد.
از  مملو  معده  یک  کمک  به  است  قادر   Row-bot
سلول های انرژی ساز میکروبی، از میکروب های موجود در آب 

برای تامین انرژی در شکم مصنوعی استفاده کند.
تولیدکننده  میکروبی  سلول های  تولید  با  محققان 
مولکول های  تولید  جریان  از   MFC نام  به  الکتریسیته 
پیچیده تر موسوم به آنابولیسم میکروب ها انرژی الکتریسیته 

تولید و ذخیره کردند.
به عبارت ساده تر میکروب ها با دریافت مواد آلی در فاضلاب 
این  با جذب  و  تولید می کنند  الکترون  آلوده  یا آب های 

الکترون ها در شکم مصنوعی ربات انرژی لازم برای فعالیت 
آن در چرخه ای نامحدود تولید می شود.

به گفته محققان، ربات Row-bot مجهز به دو پدال در 
دو طرف است و تجهیزات تولید انرژی زیستی در داخل شکم 
آن قرار دارد. آب آلوده یا مملو از میکروب از دهان ربات وارد 
شکم آن شده و به مدت سه دقیقه در آنجا می ماند تا انرژی 

حاصل از فعالیت های میکروبی جذب شود.
آن ها معتقدند که این ربات علاوه بر تامین انرژی حرکتی 
قادر است تا انرژی مورد نیاز جهت تجهیزات کنترلی و 

حسگرهای نوری را نیز فراهم کند.

دیابت از جمله شایع ترین اختلالات متابولیک است که تغییرات محیطي مي توانند در 
بروز یا شدت گرفتن علائم و عوارض آن تاثیرگذار باشند. یکي از این تغییرات که هم اکنون 
با آن مواجه هستیم آغاز فصل سرما و سال تحصیلي جدید است. در این فصل ساعت 
خواب و بیداري، میزان فعالیت و شیوع بیماري هاي عفوني و ویروسي تغییر پیدا مي کند. 
این موضوع مي تواند کنترل قند خون را براي افراد دیابتي به خصوص کودکان مبتلا به 
دیابت نوع 1 دشوار کند، بنابراین آگاهي از نکات لازم براي تنظیم دوز دارو و انسولین، 
تعداد دفعات کنترل قند خون و همچنین تغییر در عادت هاي روزمره در فصل سرما براي 

این افراد اهمیت ویژه اي دارد.
1. تغییر ساعت خواب و بیداري : یکي از مهم ترین مسائل کودکان دیابتي با شروع فصل 
مدرسه، تغییر در ساعت خواب و بیداري آنهاست. کودکان اغلب در تابستان دیرتر به 
رختخواب مي روند و دیر هم از خواب بیدار مي شوند. بنابراین انسولینشان را هم در ساعات 
دیرتري تزریق مي کنند اما با شروع مدارس، ساعت تزریق انسولین عوض مي شود و این 
موضوع والدین را به کنترل دقیق تر قند خون ملزم مي کند. به این صورت که اگر قبلا 
روزي 3 تا 4 بار قند فرزند خود را اندازه مي گرفتند با شروع ماه مهر، به خصوص در 2 هفته 
اول باید روزي 5 تا 6 بار آن را اندازه گیري کنند تا اگر نوساني مشاهده کردند با مشورت 

پزشک در صورت لزوم دوز انسولین را تغییر دهند.
2. تغییر برنامه غذایي: کودکان دیابتي فصل تابستان را معمولا در خانه و نزد خانواده 
مي گذرانند و در فواصل مرتب و معیني غذا مي خورند اما با شروع مدارس، فقط مي توانند 
در ساعات تفریح یا زنگ ناهار غذا بخورند. این تغییر ممکن است احتمال افت ناگهاني قند 
خون را بالا ببرد، بنابراین همان طور که باید نگران افزایش قند خون کودک باشیم باید به 
علائم افت قند نیز در او توجه کنیم. براي جلوگیري از این حالت اولیاي مدرسه، معلم، ناظم 
و مدیر باید در مورد دیابت اطلاعات کافي داشته باشند. پدر و مادر کودک نیز بهتر است 
در روزهاي اول به معلم یا مربي بهداشت مراجعه و آنها را با علائم افت قند خون و راه هاي 
درمان آن آشنا کنند. همچنین توصیه مي شود دستگاهي براي اندازه گیري قند خون در 
اختیار آنها قرار دهند تا در صورت بروز تغییر در رفتار یا گفتار کودک قند او را اندازه بگیرند.

3. کاهش فعالیت بدني: با شروع مدارس میزان فعالیت بدني کودکان کاهش چشمگیري 
پیدا مي کند. بچه ها در فصل تابستان تحرک و بازي بیشتري دارند و به کلاس هاي ورزشي 
مي روند اما در فصل مدرسه مجبورند ساعت ها در کلاس بنشینند. این موضوع احتمال بالا 
رفتن قند خون را افزایش مي دهد. بنابراین لازم است قندخون با دقت بیشتري کنترل و 
شرایط بازي و ورزش براي کودک فراهم شود. علاوه براین، در چند سال اخیر فصل هاي 
سرد سال همراه با آلودگي هوا بوده اند. در چنین هوایي توصیه مي شود افراد به خصوص 
کودکان و سالمندان از خانه خارج نشوند. کاهش فعالیت بدني به دنبال این شرایط نیز 

خود باعث بالا رفتن قند خون افراد دیابتي مي شود.
4. افزایش استرس: یکي دیگر از مسائل موثر بر افزایش قند خون کودکان، استرس 
جدایي از خانه و والدین و اضطراب دوران امتحانات است. در فصل هاي سرد همچنین با 
کوتاه شدن طول روز و ابري بودن هوا، میزان شیوع افسردگي در همه افراد جامعه افزایش 
پیدا مي کند. مبتلایان به دیابت نیز از این موضوع مصون نیستند و ممکن است با ابتلا به 
افسردگي در کنترل قند خون دچار مشکل شوند. بنابراین در این فصل ها باید بیشتر به 

روحیات خود اهمیت دهند و در صورت لزوم با روان شناس مشورت کنند.

5. افزایش آمار دیابت نوع 1: براساس تحقیقات، میزان شیوع ابتلا به دیابت نوع 1 در 
فصل هاي سرد و همچنین مناطق سردسیر بیشتر از فصل هاي گرم و مناطق گرمسیر 
است. این موضوع در تمام دنیا شایع است و شاید دلیل آن افزایش ابتلا به بیماري هاي 
ویروسي در هواي سرد باشد. در واقع، این عفونت ها مي توانند باعث تحریک سیستم ایمني 
بدن کودک براي حمله به سلول هاي پانکراس شوند، بنابراین والدین حتما باید با علائم 
دیابت نوع 1 آشنایي داشته باشند و هر زمان که فرزندشان دچار پرادراري، پرنوشي و 
پرخوري بیش از حد یا کاهش وزن شد او را سریعا نزد پزشک ببرند. متاسفانه خیلي اوقات 
والدین از این علائم آگاه نیستند و دیابت به موقع تشخیص داده نمي شود. بنابراین کودک 

ممکن است به کماي قند خون بالا برود و بستري شود.
6. افزایش آمار سرماخوردگي و بیماري هاي فصلي: عفونت هاي تنفسي و عفونت هایي 
که باعث گاستروآنتریت )التهاب معده و روده( مي شوند نیز مي توانند در قند خون افراد 
دیابتي نوسان ایجاد کنند. به این ترتیب که اسهال و استفراغ معمولا باعث افت قند و در 
مقابل تب، عفونت و داروهاي آنتي بیوتیک  موجب بالا رفتن قند خون مي شوند. بنابراین 
دیابتي ها باید همواره مسائل بهداشتي را رعایت کنند تا کمتر به این عفونت ها دچار شوند.

7. تاخیر در جذب انسولین: دماي هوا در مناطق خیلي سرد مانند اسکاندیناوي به قدري 
پایین است که باعث مي شود جریان خون پوست کاهش یابد. به طور عادي انسولین رگولار 
بعد از 20 تا 30 دقیقه و انسولین رپید ظرف 5 دقیقه از زیر پوست جذب مي شوند اما 
قرار گرفتن در محیط هاي بسیار سرد سرعت جذب انسولین را کاهش مي دهد. به این 
ترتیب فرد غذا مي خورد اما انسولین با تاخیر جذب مي شود و قند خونش به خوبي کنترل 
نمي شود. بنابراین شاید لازم باشد در این مناطق، فاصله بین تزریق انسولین و مصرف غذا 
تحت نظر پزشک تغییر یابد. البته در تهران کاهش دما معمولا شدید نیست و این مساله 

شاید فقط در نقاط خیلي سرد ایران مطرح باشد.
8. افزایش بروز اختلال در اندازه گیري قند خون: سرد بودن پوست در فصل هاي سرد 
سال باعث مي شود هنگام خون گیري از انگشت با مشکل مواجه شوید. در این حالت خون 
کافي از انگشتان خارج نمي شود و مجبور مي شوید بار دیگر و با عمق بیشتري سوزن را 
در دست خود فرو کنید. بعضي دستگاه هاي قدیمي  نیز سیستم اندازه گیري حجم خون 
ندارند و اگر خون به اندازه کافي روي نوار آنها قرار نگیرد، قند را کمتر از مقدار واقعي 
نشان مي دهند. براي جلوگیري از این حالت توصیه مي شود قبل از اندازه گیري قند خون، 

دست هاي خود را با آب گرم بشویید و بعد اقدام به خون گیري کنید.
9. افزایش احتمال ایجاد زخم پا: حفظ سلامت پا در افراد دیابتي از اهمیت زیادي 
برخوردار است. براي این منظور باید از جوراب هاي مناسب استفاده کنید که در فصل هاي 
گرم، جوراب نخي و در فصل هاي سرد جوراب هاي پشمي مدنظر هستند. هنگام راه رفتن 
در برف و باران نیز باید حتما کفش مناسب بپوشید و به دماي پاي خود توجه کنید. علاوه 
بر اینها، در هواي سرد، خشکي پوست افزایش پیدا مي کند. بنابراین به افراد دیابتي توصیه 

مي شود شب ها قبل از خواب، کف پاي خود را با وازلین مرطوب کنند.
10. افزایش احتمال انجماد انسولین: انسولین پس از باز شدن باید در دماي 8 تا 25 
درجه سانتي گراد نگهداري شود. در صورتي که دماي آن به زیر 4 درجه برسد و یخ بزند، 
فاسد مي شود. بنابراین اگر در مناطق سردسیر زندگي مي کنید باید مراقب باشید انسولین 

دچار انجماد نشود.

10 مشکل پاییزي دیابت
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اجتماعی 6

آیا ازدواج  آرزوها را به باد می دهد؟
هر وقت از کسی بپرسید که چرا می خواهد ازدواج کند، لیستی از نیازها، خواسته ها 
و تمایلاتش را برای شما ردیف می کند. می خواهم کسی را داشته باشم که در کنارش 

احساس آرامش کنم. می خواهم یک نفر باشد که تا آخر عمر در کنار من بماند... 
 حال تصور کنید که دو نفر با کوله باری از نیازها، تمایلات و آرزوهای عموما خودمحورانه، 
تصمیم می گیرند که با هم ازدواج کنند. از زمانی که دوران پر زرق و برق اولیه ازدواج 
بگذرد و زندگی وارد روال اصلی و واقعی خود شود، مشکلات یکی یکی خودشان را نشان 

می دهند.
در واقع از اینجای زندگی است که شما با کسی مواجه می شوید که برای رساندن شما 
به آرامش و ارضای نیازهای تان با شما ازدواج نکرده بلکه او نیز مانند شما برای پر کردن 
بسیاری از خلأهای شخصی خود با شما ازدواج کرده است. شاید یکی از مهمترین تکالیفی 
که در سال های اول ازدواج در مقابل زن و شوهرها وجود دارد، همین باشد که توقعات 

خود از همسر را به شکل واقع بینانه ای مدیریت کنند.
توقعات خود را دسته بندی كنید

آرزوها و رویاهای تان را فراموش کنید. این که زنی داشته باشید که همیشه به فکرتان 
باشد، برای هر وعده غذای مورد علاقه تان را بپزد، روی حرف تان حرفی نزند، هر طور 
شما می خواهید لباس بپوشد یا با هر کس که شما دوست ندارید معاشرت نکند و ... در 

دنیای واقعی امروز منطقی به نظر نمی رسد.
از طرف دیگر مردی که همیشه آرام، رمانتیک و مهربان باشد، نیازهای شما را قبل از آن 
که به زبان بیاورید تامین کند، برای همه خریدهای شما به قدر کافی پول داشته باشد و 

همیشه در کارهای خانه به شما کمک کند هم در دنیای واقعی وجود ندارد. 
 گره كدام یک از مشکلات به دست همسرتان بازمی شود

حالا شما یک لیست واقع بینانه از انتظارات و خواسته هایتان در اختیار دارید اما این 
لیست باز هم نیاز به بازبینی دارد. با توجه به شناختی که از همسرتان پیدا کرده اید، 
بررسی کنید که کدام یک از نیازهای شما فقط باید به واسطه همسرتان تامین شود و 

همسرتان توانایی برآورده کردن آنها را دارد.
به طور خلاصه باید گفت نیازهایی را انتخاب کنید که فرد دیگری به جز همسر قادر به 
تامین آنها نباشد. مثلا نیاز جنسی موردی است که باید توسط همسرتان تامین شود. با 
سبک کردن بار توقعات از دوش همسرتان می توانید به این جور موارد خاص، بهتر و با 

انرژی بیشتری بپردازید.
به او فرصت دهید 

شناخت دقیق یک نفر به عنوان شریک زندگی  کار سختی است که به گذر زمان نیاز 
دارد. حتی زمانی که همسرتان شما را به درستی شناخته باشد به زمان بیشتر و کسب 
مهارت های جدید برای برطرف کردنِ توقعات شما نیاز خواهد داشت. بنابراین یکی از راه 
های مدیریت توقعات این است که سر از لاک انتظارات خود بیرون آورده و تلاش کنید 

نیاز، انتظارات و توقعات همسرتان را بهتر شناسایی کنید.
با این کار به هم نزدیکتر خواهید شد و هم درک بهتری از همسر خود پیدا کرده و از این 
که او را راضی کرده اید، شاد می شوید و هم با قدمی که در راه بهبود رابطه برداشته اید، 

همسرتان را برای تامین انتظارات تان مشتاق تر کرده اید.
با توجه به شناختی که از همسرتان پیدا کرده اید، بررسی کنید که کدام یک از نیازهای 
شما فقط باید به واسطه همسرتان تامین شود و همسرتان توانایی برآورده کردن آنها را 

دارد.
شناخت كافی نیست

شناخت همسر  اگرچه سخت است اما برای رسیدن به یک رابطه رضایت بخش کافی 
نیست. تلاش کنید تا مهارت های لازم برای تامین انتظارات به حق همسرتان را در 
خود ایجاد کنید. مثلا زمانی که همسرتان توقع دارد در مقابل دیگران بر سر او فریاد 
نکشید، باید تلاش کنید تا با کسب مهارت کنترل خشم این نیاز به جا و منطقی او 

را تامین کنید.  
روی خودتان حساب كنید

اصولا در روابط انسانی دست مان به کسی جز خودمان نمی رسد. باید به این موضوع 
باور داش��ته باشید که هیچ کس جز خودتان نمی تواند به درستی دریابد که شما چه 
نیازهای��ی دارید و چگونه می توان این نیازها را ارضا کرد. بنابراین به جای این که یک 
گوشه بنشینید و منتظر باشید دیگران به خصوص همسرتان کاری بکند تا شاد شوید، 
روی توانمندی های خودتان حس��اب کنید و خواسته هایتان را برای همسرتان بازگو 
کنید. او تازه شریک زندگی شما شده است و شناخت کافی از شما ندارد. نکته آخر اینکه 
ازدواج یک رویا نیست بلکه واقعیت است پس به آن منطقی نگاه کنید و انتظارات دست 

نایافتنی نداشته باشید.

توصیه هایی خوب برای خوشبختی 

محبت هایی كه احتکار نمی شوند
اعضای یک خانواده ی خوشبخت خوب می دانند که چگونه محبت خود نشان دهند. آنها 
به جای احتکار حرف های زیبا و محبت آمیز، در نشان دادن عشق شان به یکدیگر ابتکار 
داشته و نمی گذارند دوستت دارم های شان برای روز مبادا باقی بماند. تماس گرفتن و 
نگران یکدیگر شدن، مرسوم است و حتی گفتن اینکه چقدر همدیگر را دوست دارند مثل 
وعده های غذایی لازم الاجراست.علاوه بر اینکه اظهار محبت ، بر آن می افزاید و باعث 
می شود تا فضای خانه گرم تر شود، فرزندان هم از کودکی می آموزند تا با کلام و عمل شان 
چگونه می توانند محبت شان را نشان دهند، پس در آینده همسران بهتری خواهند بود.

 تعمیر به جای تعویض  
اعضای یک خانواده ی خوشبخت بجای تعویض یکدیگر در موقع خطا و اشتباه به تعمیر 
روابط فکر می کنند. آنها خوب می دانند که خطا و اشتباه جزیی از زندگیست و یک دیکته 
ی نوشته نشده، دیکته ی بدون غلط است. در این خانواده هر کدام از اعضا می دانند اگر 
خطایی بکنند می توانند امیدوار باشند که بخشیده می شوند. عشق و پیوند آنها گرانبها 
ترین دارایی شان است. آنها آموخته اند که خرابی هایشان را به گونه ای ترمیم کنند که 
از روز اولش زیبا تر شود و می دانند که عشق واقعی چیست؟ وعشق حقیقی در طول 

زمان ایجاد می شود.
 مشکلات و نحوه کنار آمدن با آنها پیوند شان را محکم تر می کند مثل طنابی که هر 
بار بعد از پاره شدن، گره بخورد و دو سر آن به هم نزدیک تر می شود.در یک خانواده ی 
خوشبخت به خاطر ناتوانی در فرزند آوری همسران جدا نمی شوند. بچه ها با خطاهایشان 
پدیرفته می شوند اما همیشه راه سومی برای چنین خانواده هایی وجود دارد که شرایط 

را بهتر می کند.
حرف هایی برای گفتن

بعد از ازدواج بعضی از ما فکر می کنیم ، همسرمان باید ذهن خوانی بلد باشد و خیلی از 
حرف ها ، علایق ، دوست داشتن ها و نیازهای ما را از چشمانمان بخواند! تعجب نکنید ، 
این جمله برای طنز و شوخی نبود بلکه واقعیتی است که اگر با دقت به زندگی خودتان 
نگاه کنید ، آنرا می بینید.برخی همسران فکر می کنند همین که کنار هم هستند ، برای 
عمیق شدن رابطه شان کافیست اما ما انسان ها نیاز داریم تا از دنیای کلمات کمک بگیریم 

تا ارتباط مان عمیق تر شود. 
در خانواده های خوشبخت هر قدر هم که زن و شوهر سرشان شلوغ باشد و هر قدر هم 
که فرزندان جذب دنیای مجازی شده باشند باز هم زمانی برای گفتگو باهم وجود دارد. 
خانواده های خوشبخت حرف هایشان را بدون سانسور، اکران می کنند و همین حرف 

زدن های ساده نمی گذارد از کنار هم دور شوند.
نمکدان زندگی

نمک برای بدن لازم است اما خیلی کم. اگر کمی بیش از حد از نمک استفاده کنید ، 
انواع بیماری ها به سراغ تان می آید اما مقدار کم آن برای چاشنی غذا لازم است. حتما 
شنیده اید که می گویند دعوا نمک زندگی است . اتفاقا همسرانی که هرگز باهم دعوا نمی 
کنند و در خانواده هایی که هیچ اختلافی وجود ندارد، دلیل بر خوشبختی و آرام بودن 

شرایط شان نیست. 
در چنین خانواده هایی همس��ران دیگر به هم اهمیت نمی دهند و در مورد هم فکر 
نمی کنند. فرزندان هم به گونه ای دیگر در حاش��یه قرار دارند. البته منظور من از این 
حرف خوشبختی در خانه هایی که همیشه از آپارتمانشان صدای داد و فریاد بلند می 

شود، نیست. 
بلکه گاهی هم کمی چاشنی برای روابط لازم است و یک خانواده با وجود جنسیت ها و 
سن های مختلف نمی توانند بدون هیچ اختلافی با هم زندگی کنند اما مهم ترین ویژگی 
خانواده خوشبخت توانایی مدیریت دعواست. یعنی آنها اگر هم بحث و جدلی برای شان رخ 
دهد ، تحقیر نمی کنند ، حرمت نمی شکنند و پل های پشت سرشان را خراب نمی کنند. 

نمک را به میزان لازم و در مواقع ضروری استفاده می کنند نه بیشتر.
مشکلات و نحوه کنار آمدن با آنها پیوند شان را محکم تر می کند مثل طنابی که هر بار 

بعد از پاره شدن، گره بخورد و دو سر آن به هم نزدیک تر می شود
 یک من ، یک تو و یک ما 

زندگی مشترک به معنی به شراکت گذاشتن همه چیز با همسرمان است، اما در این 
بین نمی توان انکار کرد که هر انسانی مستقل از دیگران است، همان طور که کودک از 

والدینش یا حتی خواهر یا برادر دو قلویش مستقل است.
 این استقلال به معنی آن است که هر یک از ما به تنهایی برای خود قلمرویی داریم که 
مخصوص خود ماست.قرار نیست بعد از ازدواج زن و شوهر آنقدر در یکدیگر حل شوند که 
دیگر چیزی از »من« قبل از ازدواج شان باقی نماند. آنها هر کدام یک »من «مستقل دارند 

که البته بعد از ازدواج با »من « قبل از ازدواج فرق می کند.
 آنها علاوه بر صمیمیت و نزدیکی بسیاری که باهم دارند ، دو فرد مجزا هستند و به حریم 
شخصی یکدیگر احترام می گذارند . وقتی فرزندان هم به جمع آنها اضافه می شوند، باز 
هم در عین کنارهم بودن و کنار هم ماندن چند نفره، هر کدام یک »من« مستقل دارند. 
به حریم خصوصی یکدیگر احترام می گذارند. خانواده های خوشبخت کنارهم بودن را 
بهانه ای برای ورود به حریم هم نمی کنند اما این به معنی مخفی کاری و پنهان کاری 
نیست. مدیریت اینگونه رفتار سخت است اما خوشبخت ها می توانند بین صمیمیت و 

دخالت مرز قائل شوند.

به منظور مشارکت کارکنان و ارتقاء خدمات رسانی;

برگزاری زنگ پیشنهادات درشرکت
 آب و فاضلاب روستایی استان قم

اولین جلسه زنگ پیشنهادها جهت ارتقاء توانمندی در مدیریت و افزایش سطح خدمات 
رسانی در شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با حضور مدیرعامل و تمامی کارکنان 

شرکت برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم مهندس علی جان 
صادق پور مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم در گفتگو با واحد خبر 
شرکت آبفار بیان داشت که برای توانمندی در مدیریت و ارتقاء سطح خدمات رسانی نیاز 
به مشارکت تمامی کارکنان و در تمام سطوح می باشد. وی اضهار داشت: نظام پیشنهادها 
از سال 1385 در شرکت آب و فاضلاب روستائی استان قم و با تصویب آئین نامه نظام 
پذیرش و بررسی پیشنهادها استقرار یافت و با تشکیل شورای نظام پیشنهادها متشکل از 
نماینده تام الاختیار مدیرعامل، نماینده مدیران، نماینده کارکنان و دبیر، نظام پذیرش و 
بررسی پیشنهادها فعالیت خود را آغاز نمود.  مهندس صادق پور ادامه داد، هدف از اجرای 
نظام پیشنهادها: اعتلای فرهنگ سازمان و توانمندسازی کارکنان،تحقق اهداف سازمان 
با مشارکت تمامی کارکنان، ایجاد زمینه های افزایش بهره وری مستمر سازمان،کسب 
رضایت و تکریم ارباب رجوع و شفاف سازی و بهبود سیستم اطلاعات مدیریتمی باشد.  
وی گفت: میزان س��رانه ارائه پیشنهادها سال 93 نسبت به س��ال 92از 83 هزارم به 2 
ممیز 37 افزایش یافت که دلیل این ارتقاء را اقداماتی چون: اصلاح و تصویب آئین نامه 
نظام پذیرش و بررس��ی پیشنهادها، اصلاح فرم ارائه پیشنهاد در راستای کیفی نمودن 
پیشنهادها، ایجاد فلوچارت نظام پیشنهادها، درج آیتم نظام پیشنهادها در وب سایت 
شرکت، سازماندهی کمیته نظام پیشنهادها با تشکیل کارگروه های تخصصی در هر حوزه 
، قدردانی از پیشنهاد دهندگان برتر، جاری سازی پیشنهادهای منتخب به حوزه های 

مربوطه و استقرار دبیرخانه نظام پیشنهادها برشمرد. 
مدیرعامل ش��رکت آبفا روستایی در ادامه افزود: حاصل تلاش کارکنان شرکت،کسب 
عناوین »بالاترین رشد موثر حوزه نظام پیشنهادات درشرکت های آب و فاضلاب روستایی 
وکسب رتبه برتر میزان رشد موثر در زمینه استقرار نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها 
در دومین جش��نواره نظام پیش��نهادهای صنعت آب و فاضلاب کشور« در سال 1393 
می باش��د.  وی در پایان نمونه ای از رویکردهای خلاقانه س��ال 1394را شامل:برگزاری 
رویکرد هفتگی زنگ ارائه پیشنهاد، برگزاری دوره های آموزشی نظام پیشنهادها جهت 
کلیه پرسنل ش��رکت به منظور آشنایی عوامل انسانی با نظام پیشنهادها و قدردانی از 

پیشنهاددهندگان برتر اعلام داشت. 

مهدکودک دوزبانه؛ آش خورده و دهن نسوخته!

 چند دلیل برای این که کودکمان را به مهد دوزبانه نفرستیم 

گزارش / زهرا مهاجری 

با این که مدیرکل دفتر امور کودکان سازمان بهزیستی اعلام کرده 
که مجوزی برای مهدهای کودک دوزبانه صادر نمی شود و آن هایی 
هم که از قبل مجوز گرفته اند حق گرفتن مبلغ بیشتر به خاطر این 
ویژگی را ندارند، اما باز هم شاهد فعالیت مهدکودک هایی با این عنوان 

و البته گرفتن مبالغ هنگفت توسط آن ها هستیم.
زیاد شدن تعداد مهدهای کودک در پایتخت و کلانشهرها موجب 
شده تا این مراکز برای جذب بیشتر کودکان و البته گرفتن مبالغ 
کلان تر نسبت به مهدهای معمولی گزینه هایی را به خدماتشان 
اضافه کنند. یکی از این گزینه ها که بیشتر در مهدکودک های 
خصوصی دیده می شود، آموزش زبان خارجی به کودکان، آن هم 

نه فقط در قالب کلاس آموزشی است.
در مهدكودک های دوزبانه چه می گذرد؟

اگر گذارتان به مهدکودک های دوزبانه افتاده باشد، متوجه شده اید 
که چیزی که از بیرون با شنیدن عنوان "دوزبانه" به ذهن می آید، 
منطبق با چیزی نیست که در عمل اتفاق می افتد. یکی از اهداف 
تشکیل مدرسه و یا مهدهای دوزبانه این است که در کنار زبان مادری، 
کودک به زبان دیگری تسلط پیدا کند و از همان اول هر دو زبان را 

بتواند مثل هم بفهمد و حرف بزند.
اما در حال حاضر، در نود درصد مهدهای کودک که نام دو زبانه را 
یدک می کشند این اتفاق نمی افتد. این را مادرانی می گویند که به 
هیچ وجه از نحوه تدریس زبان در مهدکودک ها راضی نیستند. ساره 
بابایی، مادر جوانی است که هر دو فرزند خردسالش را با رقم های 

کلان به مهد فرستاده. 
او می گوید همیشه از این که هیچ وقت نتوانسته به یک زبان 
خارجی خصوصا انگلیسی که زبان بین المللی است مسلط شود 
ناراحت بوده و نمی خواسته فرزندانش عاقبت خودش را داشته باشند 
و به خاطر همین پسرهای دو و پنج ساله اش را از همین کودکی می 

خواهد با زبان انگلیسی آشنا کند.
خانم بابایی می گوید: قبلا کلاس های بیرون ثبت نام کردم اما 
چون چند ساعت در هفته بیشتر نبود، نتیجه چندانی نگرفتم. با 
مشورت یکی از دوستانم و این که می گفت زبان در این سن باید به 
صورت مستمر تدریس و تکرار شود این مهد دو زبانه را انتخاب کردم 
اما عملا آموزش زبان در حد کلاس های بیرون است و باز هم چند 
ساعت در هفته، آن هم توسط یک مربی غیر از مربی های همیشگی 

مهد زبان تدریس می شود.
این روال اکثر مهدهای کودک دوزبانه است و در بهترین حالت، 
علاوه بر کلاسی که برای آموزش زبان گذاشته می شود، یک مربی 
چند روز در هفته در مهد حضور دارد که فقط و فقط انگلیسی حرف 
می زند و تنها به خواسته ها و حرفهایی که به این زبان یا زبان دیگری 
که تدریس شد، زده می شود، جواب می دهد. که طبق گفته مادرانی 
که از این متد نتیجه نگرفته اند، این شیوه به جای این که رغبت بچه 
ها به حرف زدن به زبان خارجه را افزایش دهد، موجب شده تا بچه 

ترجیح دهد سکوت کند و اصلا حرف نزند!
حتی در مواردی از حساسیت خانواده های جوان به زبان آموزی 
فرزند سوءاستفاده هم می شود و بعد از گذشت چند ماه از شروع زبان 
آموزی، به آن هایی که دلشان پیشرفت بیشتر می خواهد توصیه می 
شود تا ساعاتی را به صورت خصوصی با همان مربی زبان مهد کلاس 
داشته باشند که البته هزینه ی این کلاس های خصوصی مبحثی 

است که بررسی جداگانه می طلبد!
در هر حال برآوردهای کلی نشان می دهد بیش از نود درصد 
مهدهای کودک دوزبانه، آن هدفی که از این گونه مهدها انتظار است 
دنبال نمی شود و جز بیشتر کردن تعداد ساعت های آموزش زبان 
خارجه، تفاوت دیگری با سایر مهدها که آموزش انگلیسی دارند ندارد.

مجبوریم بگوییم دو زبانه ایم!
تا چند سال پیش تعداد مهدها و مدرسه های دو یا چند زبانه 
انگشت شمار بود و در تبلیغات کمتر مهدی می شد به آپشن دوزبانه 

بودن برخورد کرد. اما چندسالیست که انگار این مزیت رقابتی توسط 
مدیران مهدهای کودک کشف شده و متوجه تمایل و علاقه والدین 
و اصرار آن ها برای یادگیری زبانی غیر از زبان مادری شده اند و به 

همین دلیل "دوزبانه" بودن شده جزئی از تبلیغات آن ها.
صالحه امینی مربی یکی از مهدکودک های شمال شهر تهران 
است. او که سالهاست به کودکان دو تا چهارسال آموزش می دهد و 
از آن ها نگهداری می کند، درباره زیادشدن تعداد مهدکودک های دو 
زبانه می گوید: در منطقه ای که ما هستیم، تقریبا هر مادری که برای 
ثبت نام فرزندش می آید، تمایل دارد که کودکش زبان یاد بگیرد. 
یعنی زبان انگلیسی و یا بعضا زبان های دیگر مثل فرانسه و آلمانی، از 
آموزش های دیگر و مهارت هایی که کودک در این سن احتیاج دارد 
برایش مهمتر است. وقتی مدیر مهد می بیند که مراجعه کننده ها 
این تقاضا را دارند و به خاطر نداشتن این ویژگی، در مهد ما ثبت نام 

نمی کنند، مجبورند بگویند دوزبانه ایم!
او که پیش از این در مهدی معمولی کار می کرده می گوید: 
در محل کار قبلی ام، ساعت کوتاهی را در هفته به آموزش زبان 
انگلیسی اختصاص می دادند و بر اساس یک متد شناخته شده، 
تعلیم کلمه های زبان را منطبق با سن و سال کودک داشتند. تنها 
تفاوتی که مهد قبل با مهد دوزبانه فعلی داشت این است که تعداد 
ساعات آموزش بیشتر شده و بچه ها در مدت کوتاه، مفاهیم انگلیسی 

بیشتری یاد می گیرند.
كارایی ندارد

پیدا کردن خانواده ای که کودکشان را به مهدی دو زبانه فرستاده 
باشند و راضی بوده باشند، کار مشکلی است. این نارضایتی دلایل 
بودن  ناکارآمد  مورد  در  مهدکودک  مربی  امینی،  دارد.  زیادی 
مهدکودک های دوزبانه می گوید: به عقیده من حتی اگر مهد دو 
زبانه فعالیت اصلی خودش را انجام دهد و در طول روز از همه جهت 
با کودک به دو زبان مادری و خارجه برخورد کند، باز هم این شیوه 
کارایی لازم را ندارد. چون کودک چند ساعت کوتاه در اختیار مهد 

است و وقتی منزل می رود، باز همانی می شود که بود. در خانه کسی 
او را مجبور نمی کند به زبان دیگری حرف بزند و همین موجب 

می شود محیط دو زبانه مهد تاثیر لازم را نداشته باشد.
او به نکته دیگری در مورد تدریس زبان اشاره می کند و می گوید: 
در علم روانشناسی کودک، بهترین نوع آموزش آموزشی است که با 
بازی باشد و بهترین مهد کودک مهدی است که خوب بازی کردن را 
بلد باشد و یاد بدهد. شیوه تدریس زبان در اکثر مهدکودک های ما به 
همان شیوه سنتی است که بچه پشت میز می نشیند و مربی با نشان 
دادن شکل به او کلمه و رنگ و غیره یاد می دهد و تنها حافظه کودک 
را درگیر می کند.این شیوه در سنین پایین به هیچ عنوان جواب نمی 

دهد و به درد بخور نیست.
به این مورد کیایی نژاد، روانشناس کودک هم به آن اشاره می کند. 
او می گوید: پیش از هفت سال ما هیچ گونه آموزش رسمی در هیچ 
حیطه ای برای کودک توصیه نمی کنیم؛ چه هنر، چه موسیقی و چه 
خواندن و نوشتن. هر چه قرار است به بچه گفته شود تنها می بایست 
در حد آشنایی باشد. پس این مهدکودک هایی که ادعا می کنند به 
بچه ها زبان خارجه یاد می دهند، کاملا کار غلطی است. تنها می 
بایست در این سنین بچه ها را با زبان دیگری آشنا کرد که گوششان 

با یک سری واژه ها و تلفظ ها آشنا باشد.
او ادامه می دهد: این آشنایی می تواند در حد شنیدن شعر و دیدن 
کارتون هایی به زبان خارجه باشد و نه بیشتر. اما اگر به صورت آموزش 
باشد یعنی کودک در شرایطی قرار گیرد که مجبور شود بخواند و یا 
کلمه هایی را حفظ و تکرار کند، متدی اشتباه از نظر روانشناسی 

است و ضرر هم دارد.
این روانشناس کودک می گوید: بعضی از مهدها این قانون را رعایت 
می کنند و از طریق بازی بچه را آشنا می کنند که البته در این جا 
خروجی آن چنانی نخواهیم داشت و سال ها بعد خروجی این را می 
بینیم. اما برخی مهدها این قوانین را رعایت نمی کنند و آموزش جدی 

تری را آغاز کرده اند. 
خانواده ها آگاه نیستند

کیایی نژاد، کارشناس تربیت کودک به نا آگاهی خانواده ها اشاره 
می کند و می گوید: متاسفانه عدم آگاهی خانواده ها از این که در هر 
سنی باید چه نوع و چه شکل آموزشی به کودک داده شود باعث می 
شود مبالغ هنگفتی را صرف این گونه مسائل کنند و از مهد انتظار 
داشته باشند وقتی مبلغ به این بالایی می دهند،خروجی کار بهتر و 
بیشتر از این حرف ها باشد و ظرف یکی دو سال کودک بتواند به 
زبانی غیر از زبان مادری حرف بزند. در حالی که این گونه مهدها 
تنها در صورتی می توانند خوب عمل کنند که بستری در ذهن بچه 
فراهم کنند که بعد از هفت سال آمادگی بچه برای آموزش آن زبان 

بیشتر باشد.
او ادامه می دهد: خانواده ها بدانند اگر کودکشان در سن زیر هفت 
سال به اندازه کافی بازی نکند و اموزش از آن سنین آغاز شود، بعد 
از هفت سال که می بایست آموزش هایی ببیند، تازه بازیگوشی اش 
گل می کند و از درس و یادگیری زده خواهد شد و کناره گیری می 
کند. در بسیاری از خانواده ها دیدیم که خود خانواده آموزش هایی 
را به کودک دارد و مثلا خواندن و نوشتن به او یاد می دهد تا وقتی 
به کلاس اول رفت از بچه های دیگر جلو بیفتد و ما می بینیم که 
این آموزش زودتر از موعد موجب می شود که بچه با کلاس همکاری 

نکند و کلاس برایش کسل کننده باشد.
کیایی نژاد به نکته دیگری هم تاکید می کند و می گوید: بعضی از 
بچه ها که تعدادشان کم هم نیست این ها دیر زبان مادری باز کرده 
اند و در یادگیری زبان فارسی مشکل دارند و قواعدی را رعایت نمی 
کنند. متاسفانه در مهدها به این نکته هم دقت نمی شود و کودکی که 
از کودکی که هنوز زبان مادری را درست حرف نمی زند انتظاری را 
دارند که از کودکان دیگر دارند. برای کودکانی که تاخیر کلامی دارند 
هم این دوزبانه بودن مهد بسیار مضر است و باعث بروز مشکلات 
زیای خواهد شد. با این تفاسیر به نظر می رسد اگر خانواده ها سودای 
خارجی حرف زدن کودکانشان را از سر بیرون کنند و اجازه بدهند 
این مورد آموزشی روندی مشابه آن چه کارشناسان به آن معتقند 
داشته باشد، هم نتیجه بهتری در رشد ذهنی و روانی کودک خواهیم 

دید و هم سودجویی ها در این زمینه کمتر خواهد شد.

به همت دولت تدبیر و امید؛ 
10 پروژه عمرانی در بخش خلجستان قم اجرا شد

 بخشدار خلجستان قم گفت: به همت دولت تدبیر و امید 
در شش ماه نخست امسال 10 پروژه عمرانی با اعتبار شش 

میلیارد و 100 میلیون تومان در این بخش اجرا شده است. 
س��ید داود حاج حس��ینی افزود: روکش آس��فالت محور 
روس��تای نورآباد با یک میلی��ارد و 800 میلی��ون تومان، 
روکش آس��فالت جاده روستای باغ یک به تفرش با هزینه 
یک میلیارد و 200 تومان، اجرای طرح هادی چهار روس��تا 
با هزینه 800 میلیون تومان و بازسازی گنبد امامزاده هادی 
روستای جمیزقان با هزینه 250 میلیون تومان از جمله این 

طرح هاست.
وی ادامه داد: احداث باغ گل محمدی در روستای کندرود با 
هزینه 100 میلیون تومان، اصلاح شبکه برق در 10 روستا به 
طول 10 کیلومتر با 200 میلیون تومان، گازرسانی به مجتمع 
توریستی تفریحی صبا 500 میلیون تومان، اصلاح و رفع نقاط 
حادثه خیز جاده های بخش خلجستان با اعتبار یک میلیارد 
تومان و آبرسانی به روستای جمیزقان با هزینه 200 میلیون 

تومان از طرح های اجرا شده دراین مدت است.
حاج حس��ینی گفت: بازس��ازی مس��یر مواصلاتی بین دو 
دهس��تان قاهان و دس��تجرد و همچنین پروژه آبرسانی از 

سرشاخه های دز به بخش 
لجستان و اصلاح شبکه های برق و احداث پست 63 کیلو 
ولت از دیگر طرح های مهم و در دست اقدام است که به زودی 

کلنگ زنی می شود.
وی با بیان اینکه امسال با مدیریت صحیح مردم ، کمبود آب 
نداشتیم، افزود: با اجرایی شدن این طرح، کل روستاهای بخش 

خلجستان و شهر دستجرد آبرسانی می شود.
وی یادآور ش��د: در ابتدای تصدی بنده به عنوان بخش��دار 
خلجس��تان در اواخر آذرماه پارسال، مشکلات، نارسایی ها و 
ظرفیت های این بخش توسط کارشناسان بررسی و در قالب 

10 طرح تعریف کردیم.
حاج حسینی افزود: مشکل برق، آب و گاز بخش خلجستان 
از جمله این مشکلات بودند که تاکنون حدود 30 درصد این 
طرح ها اجرایی ش��ده و مابقی نیز در حال طراحی و برنامه 

ریزی جهت اجراست.
  33 روستای بخش خلجستان گازرسانی نشده است

وی با اشاره به اینکه بخش خلجستان دارای 53 روستا است و 
در حال حاضر 20 روستای آن از نعمت گاز برخوردار هستند، 
گفت : با پیگیریهای صورت گرفته از سوی استاندار و فرماندار 
وقت، طرح گازرسانی به 33 روستای این بخش نیز با همت 
شرکت ملی گاز ایران در دهه مبارک فجر امسال کلنگ زنی 

می شود.
 * پنج روحانی در بخش خلجستان مستقر هستند

 حاج حسینی دربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
جمعیت فصلی بخش خلجستان بین 30 تا 35 هزار نفر است، 
گفت: در 53 روس��تای این بخش، تنها پنج روحانی مستقر 

هستند که باید با تمهیداتی این تعداد افزایش یابد.
وی گف��ت: درم��اه رمضان س��ال گذش��ته 25 روحانی به 
روس��تاهای بخش اعزام شدند که امس��ال این تعداد به 34 

روحانی افزایش یافت.
وی ادامه داد: در ماه محرم س��ال گذشته کمتر از 35 مبلغ 
در این بخش مستقر بودند که امسال با پیگیری های صورت 

گرفته، 44 روحانی در روستاهای خلجستان مستقر شدند.
حاج حس��ینی همچنین به راه اندازی ح��وزه علمیه امام 
س��جاد)ع( دراین بخش درسال جاری اشاره کرد و گفت: در 

حال حاضر 15 طلبه در این حوزه مشغول تدریس هستند.
وی درقس��مت دیگری از سخنان خود افزود: امسال میزان 
زکات پرداخت شده توسط مردم 120 برابر سال های گذشته 
و به مبلغ 40 میلیون تومان بوده است و همچنین تعداد 380 
س��بد کالا توسط خیران این بخش در ماه مبارک رمضان به 
خانواده های تحت پوش��ش کمیته ام��داد امام خمینی)ره( 

پرداخت شد.
 * بخش خلجستان 324 شهید تقدیم انقلاب 

اسلامی كرده است
وی دی��دار ب��ا خانواده ش��هدا را از برنامه های بخش��داری 
خلجستان عنوان و بیان کرد: این بخش 324 شهید تقدیم 

انقلاب اسلامی کرده است.
حاج حسینی افزود: 10 روستای این بخش گلزار شهدا دارد، 
چهار گنبد شهدا نیز در چهار روستای این بخش احداث شده 

است. 
حضور پزشکان متخصص در مناطق روستایی 

وی در قس��مت دیگری از سخنان خود گفت: طرح ویزیت 
رایگان مردم محروم بخش خلجس��تان توس��ط پزش��کان 
متخصص به همت خیران و معتمدان این بخش اجرا می شود 
و تاکن��ون طی 10 مرحله از اجرای این طرح، س��ه هزار نفر 

ویزیت رایگان شده اند.
وی افزود: اگر بیماری نیازمند انتقال به بیمارستان های سطح 
شهر قم و یا عمل جراحی باشد نیز هزینه وی توسط خیران 

این طرح پرداخت می شود.
بخش��دار خلجس��تان ازاحداث خوابگاه پزش��کان در شهر 
دستجرد خبر داد و گفت: با پیگیری های انجام شده و با همت 

مرکز بهداشت قم ، این خوابگاه با اعتبار 400 میلیون تومان 
در کنار درمانگاه احداث می شود تا هنگام مراجعه بیماران در 
هر ساعت از شبانه روز مشکلی از لحاظ پزشک نداشته باشیم.

 * مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز
وی با اش��اره به نظارت مستمر بر س��اخت و سازها و حفر 
چاه های غیرمجاز بخش خلجستان، گفت: پیرو فرمان رهبر 
معظم انقلاب و تاکیدات استاندار و فرماندار قم مبنی بر مقابله 
با ساخت و سازهای غیرمجاز متخلفان، در بخش خلجستان 
کمیته ای با حضور اعضای دستگاه های ذیربط برای رسیدگی 

به این مساله تشکیل شد.
وی افزود: تاکنون بیش از هفت جلسه این کمیته برگزار شده 
اس��ت و با هماهنگی دستگاه های ذیربط ساخت و سازهای 

غیرمجاز درحال تخریب می باشد.
حاج حس��ینی درادامه با اشاره به اینکه مردم این بخش در 
حوزه های کشاورزی و دامداری اشتغال دارند ، اظهار داشت: 
بیشتر  محصولات کشاورزی بخش خلجستان توت، گردو، 
فندق، گیلاس و انگور اس��ت، این بخ��ش دارای دو مجتمع 

گلخانه ای با حدود 100 واحد گلخانه می باشد.
وی افزود: یک ناحیه صنعتی نیز در شهر دستجرد تعریف 
شده که به دلیل مشکلاتی از جمله رکود اقتصادی تنها 10 

درصد کارخانه های آن فعال است.
 * بخش خلجستان ظرفیت ویژه ای برای احداث 

مجتمع های گردشگری دارد
بخشدار خلجستان با اش��اره به ظرفیت های گردشگری و 
توریستی این بخش، اضافه کرد: بخش خلجستان دارای آب 
و هوایی سردسیری اس��ت که همین عامل این بخش را به 
محلی برای گذراندن تعطیلات گردشگران و شهروندان قمی 

تبدیل کرده است.
وی افزود: دو منطقه گردشگری دهکده صبا و نایه و همچنین 
دو ناحیه گردشگری قاهان و دستجرد در این بخش قرار دارد.

وی ادامه داد: بخش خلجستان دارای ظرفیت ویژه ای برای 
احداث مجتمع های گردشگری و جذب گردشگر است.

حاج حسینی گفت: باید با فرهنگ سازی و تغییر نگرش مردم 
این منطقه نسبت به توریسم، تعداد مناطق گردشگری این 
بخش را با سرمایه گذاری بخش خصوصی افزایش دهیم تا 
جمعیت ساکن در خلجستان نیز از مزایای آن بهره مند شوند.

وی همچنین برگزاری نمایشگاه اقتصاد مقاومتی، جشنواره 
فرهنگی ورزشی دا، جشنواره بازی ها و غذاهای سنتی و بومی 
روستایی ومسابقه رالی خانوادگی جانبازان را از جمله برنامه 
های فرهنگی ذکر کرد که در طول یک سال گذشته در این 

بخش برگزار شده است.
وی با اشاره به حضور مسئولان و مدیران دستگاه های استان 
در این بخش گفت: در یک سال گذشته حدود 50 مدیرکل 
و همچنین مسئولان کشوری از جمله رئیس مجلس شورای 
اسلامی، معاون رئیس جمهوری و مدیرعامل شرکت توانیر 
کشور جهت بازدید و یا پیگیری اجرای طرح های عمرانی به 

این بخش سفر کرده اند.
بخشدار خلجستان با بیان اینکه در همین مدت استاندار و 
فرماندار قم نیز پنج بار در این بخش حضور یافته اند، از تلاش 
تمام مسئولان در پیگیری، تصویب و اجرای طرح های بخش 

خلجستان و رفع مشکلات بخش قدردانی کرد.
بخش خلجستان با وسعت یک هزار و 100 کیلومتر دارای 
حدود 10 هزار جمعیت ثابت در دو دهستان قاهان و دستجرد 
اس��ت؛ این بخش دارای 53 روس��تا، 27 دهیاری و 33 شورا 

است.
ابتدایی ترین روستای این بخش 60 کیلومتر و انتهایی ترین 

روستا 85 کیلومتر از استان قم فاصله دارد.
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زینب صفری: 
از روزی که آخرین سخنرانی احمدی نژاد در سازمان ملل پایانی 
انتخاباتی داشت و از تریبون سازمان ملل برای 70 میلیون ایرانی 
پیام "زنده باد بهار" فرستاد و یا آن روز که در کسوت رییس دولت 
دهم، دست مشایی را در وزارت کشور بالا برد  و گفت" مشایی یعنی 
احمدی نژاد و احمدی نژاد یعنی مشایی" تا بلکه صندلی اش در پاستور 
را به اسفندیار تحویل بدهد . احمدی نژادی ها فراز و فرودهای زیادی 
داشته اند. در این مدت دو معاون او به دلیل پرونده های مالی راهی 
اوین شده اند و  خودش هم پرونده هایی مفتوحی در قوه قضاییه دارد 
که شکات آن برخی نمایندگان و اشخصاص حقیقی و حقوقی را شامل 
می شود. با اوضاع پیش آمده هر وقت از احمدی نژاد درباره بازگشتش 
به سیاست سوال شد او سکوت کرد و لبخند زد. اما این تنها یک سوی 
ماجرای فعالیت های تشکیلاتی احمدی نژاد و یارانش است. در سوی 
دیگر این فعالیت ها دست کم سه تشکیلات مجزا تا این لحظه تشکیل 
شده اند که با توجه به نزدیکی به انتخابات مجلس بعید به نظر می رسد 

اهداف سیاسی و انتخاباتی نداشته باشند.

  نخست، جبهه یکتا
اولین تشکیلات رسمی نزدیک به احمدی نژاد که رسما در 25 
خردادماه امسال اعلام موجودیت کرد، تشکیلات "جهه یکتا" بود.  
نشست سراسری یاران کارآمدی و تحول ایران اسلامی )یکتا( با 
عنوان گفتمان انقلاب و به منظور تلاش برای تحقق گفتمان رهبری 
و کارآمدی و اهداف اقتصادی و اجتماعی کشور خردادماه برگزار شد. 
از جمله افراد حاضر در این تشکیلات چهره هایی همچون سیدمحمد 
حسینی، ناظمی اردکانی، مهدی زاهدی، کامران دانشجو، محمد 
عباسی، طریقت منفرد، مسعود زریبافان، سیدمهدی هاشمی، مصطفی 
محمدنجار، حمیدرضا حاجی بابایی، محمد شیخان، اسدالله عباسی، 

مهرداد بذرپاش و حجت الاسلام و المسلمین شریعتی بودند. 
دو روز بعد هم عباسی عضو هیأت موسس این جبهه با اینکه گفته 
بود »هدف جبهه یکتا فعلا برنامه ریزی و انسجام برای انتخابات نیست« 
اما این را هم گفت که »وزرای دولت نهم و دهم و خیلی از افراد دیگر 
ممکن است ظرفیت هایشان برای حضور در مجلس مورد توجه قرار 
گیرد«. عباسی این را هم گفت که این تشکیلات مقدمه ای برای شکل 
گیری تشکل های بعدی است. آنجا که گفت: "یکتا در حقیقت یک 
جبهه گفتمانی است و اساسا جبهه های گفتمانی مقدمه ای برای 
شکل گیری تشکل هایی که می خواهند بعدا سازمان بگیرند، هستند." 
عباسی همچنین گفت که مدیران و وزرای احمدی نژاد جمع شده اند 

تا "با نقد عالمانه و منسجم  راه را جدی تر بروند، نیروها را منسجم و 
متشکل کنند". چندی بعد کامران دانشجو دیگر موسس جبهه یکتا 
و عضو کابینه دولت دهم تأکید کرد: نخستین هدف ما از تأسیس 
این جبهه این است که شعارهای انقلاب را سر دست بگیریم و با نگاه 
به شعارهای انقلاب هدف گذاری اقتصادی، فرهنگی، آموزش عالی و 
فناوری هسته ای داشته باشیم.  به گفته او هدف دیگر آنها از تأسیس 

جبهه یکتا این است که اجازه ندهند شعارهای انقلاب تحریف شود.
اما در شرایطی که از همان ابتدا تشکیل دهندگان این جبهه بر 
جدایی مشی و روششان از احمدی نژاد تاکید می کردند اما خبر رسید 
محمود احمدی نژاد، روز 1۳ تیرماه مراسم افطاری در ساختمان ولنجک 
ترتیب داده و برخی وزرای دولت های نهم و دهم را به این ضیافت دعوت 
کرده است. هرچند اسامی حاضران در این مراسم رسانه ای نشد اما 
خبرها حاکی از آن بود که برخی چهره ها از جمله محمد عباسی وزیر 
ورزش دولت دهم و محمدرضا میرتاج الدینی که هر دو از اعضای جبهه 

یکتا هستند، در این مهمانی حضور داشتند.
کمی بعد از این دیدار  سیدمحمد حسینی، عضو شورای موسس 
جبهه یکتا از گسترش فعالیت این جبهه در استان ها خبر داد. او اوایل 

مردادماه گفت که "جبهه یکتا بعد از ماه رمضان فعالیت های استانی خود 
را ساماندهی می کند تا در استانها هم افرادی که علاقه مند به همکاری 
با این مجموعه هستند مشخص و جذب شوند و فعلا این مسئله در 
اولویت کاری خواهد بود".  این در حالی است که حسینعلی امیری 
سخنگوی وزارت کشور با بیان اینکه تاکنون هیچ مجوزی برای تاسیس 
حزب یکتا صادر نشده است، گفت: بر اساس قانون انجام هرگونه فعالیت 

حزبی، نیاز به اخذ مجوز از کمیسیون ماده 10 احزاب دارد. 

دوم، اتاق فکر تشکیلات خیابان فلسطین
اما گذشته از جبهه یکتا، بخشی دیگر از وزرا  و اطرافیان احمدی 
نژاد در ساختمان خیابان فلسطین دور هم جمع شده اند و از قضا 
فعالیت های موثری هم در مقابله با دولت دارند. هفته نامه صدا در 
شماره 5۶ خود از تشکیل موسسه ای به نام »موسسه سیاست پژوهی 
تمدن اسلامی« خبر داد که از مدتی پیش فعالیت خود را به ریاست 
"حیدر مصلحی" وزیر سابق اطلاعات آغاز کرده است. به نوشته این 
هفته نامه اعضای این موسسه مدیران دولت احمدی نژاد و برخی از 
اعضای تیم سابق هسته ای هستند. آنها تقریبا هر هفته یک جلسه و 

گاه بیشتر از یک جلسه دور هم جمع می شوند و  دستور کار مشخصی 
را دنبال می کنند.

جالب آنکه بنا به گزارش هفته نامه صدا در ماجرای تصویب برجام 
نیز این موسسه مورد مشورت قرار گرفت و در تهیه گزارش کمیسیون 
ویژه برجام کمک کرد. به جز حیدر مصلحی، پرویز داودی، محمد 
سلیمانی، علی نیکزاد، علی اصغر زارعی، فواد ایزدی، حسین صمصامی و 

... از اعضای دیگر این موسسه هستند.

سوم، تشکیلات سراسری »شورای تبیین گفتمان«
اما دیگر تشکیلاتی که مشاور رسانه ای احمدی نژاد از آن رونمایی 
کرده است، "شوراهای تبیین گفتمان" در تهران و استان ها است. 
او در گفت و گویی که با خبرآنلاین داشت گفت که تبیین گفتمان 
انقلاب اسلامی و مقابله با نفوذ آمریکا دو وظیفه ای است که این شوراها 
پیگیری می کنند. آن طور که داوری گفته است 7 هزار مدیر ارشدی 
که در دوره احمدی نژاد با تصمیمات او وارد چرخه اداری کشور شدند و 
بعد با تغییر دولت از این مجموعه خارج شده اند، حالا به عنوان بازوهای 
اجرایی احمدی نژاد در سراسر کشور عمل خواهند کرد. داوری البته بر 
این نکته هم تاکید می کند که اهداف این مجموعه انتخاباتی نیست. 
موضوعی که با توجه به فعال شدن این تشکیلات در کمتر از ۶ ماه مانده 

به انتخابات به سختی قابل قبول است.
آنها البته دو هفته پیش همایشی را هم با عنوان "تبیین مبانی و 
آرمان های انقلاب اسلامی و امام" برگزار کردند. همایشی که در شرایط 
کنترل شده و پشت درهای بسته برگزار شد، اما گمانه زنی ها حاکی 
از آن بود که این گردهمایی سراسری »بهاری«ها یکی از گام های 
جدی شان برای فتح بهارستان بود. اما در حالی همایش های تشکیلاتی 
احمدی نژادی ها پشت درهای بسته برگزار می شود که حضور خود 
احمدی نژاد در مناسبت هایی که برای سخنرانی های گاه و بیگاهش 
ترتیب داده می شود چندان با استقبال همراه نیست. از جمله آخرین 
حضور او در امام زاده چیذر که قرار بود برای سخنرانی حاضر شود اما به 
دلیل کم شمار بودن جمعیت از حضور و سخنرانی منصرف شد. کمی 
بعد اما اطرافیان او سفری به بیرجند برایش ترتیب دادند تا این بار شانس 
خودش را در یک استان نیمه محروم آزمایش کند. او در میان مردم 
بیرجند اظهارات جالبی داشت از جمله گفته بود: سنت تاریخ است که 

یاران پیامبر را انحرافی بخوانند. 
هر چه هست به نظر می رسد تحرکات این روزهای احمدی نژاد 
و یارانش بیانگر برنامه های جدی آنها برای بازگشت و حضور در عرصه 

سیاست باشد. 

روایت آیت ا... غرویان از واقعیت های توبه نامه خود

ماجرای زیرزمین تفتیش  عقاید
آیت الله محسن غرویان در واکنش به برخی گزارش های منتشر شده در سایت های 
نزدیک به حلقه پرتو و آیت الله مصباح گفت: اگر لازم بدانم پرده از تهدیداتی که این گروه 

علیه من انجام دادند، برمی دارم.
غرویان در گفتگو با »انتخاب« اظهار داشت: تحلیلی که این سایت ها منتشر کرده اند، 

پیرو مصاحبه اجباری از بنده در سال 8۳ بود که در نشریه پرتو منتشر شد.
وی افزود: مصاحبه ای که در آن سال از بنده گرفته شد، تحت فشار تهدید های 
مهندسی شده ای بود که نسبت به من روا گردید و بدیهی است که در آن مصاحبه حقایق 
عنوان نگردیده است، لذا اگر بخواهم واقعیت پشت پرده آن توبه نامه را بیان کنم حرف ها و 
افشاگری های زیادی برای گفتن دارم و هویت خیلی از آن افراد و دست اندرکارانی که در 
آن زیر زمین تفتیش عقاید در موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( در قم حرف 
های بسیار خلاف قانون و شرع  می زدند را افشا می کنم. استاد حوزه و دانشگاه افزود: این 
افراد باید محاکمه شوند، لذا بنده به خاطر ملاحظاتی که در آن زمان داشتم و الان هم تا 
حدی دارم همه زوایای آن مصاحبه اجباری و زیر فشار تهدید را بیان نکرده و نمی کنم. 
وی اضافه کرد: اما اکنون صرفا از باب روشنگری برای خوانندگان و ثبت در تاریخ، زوایایی از 
آن ماجرا را بیان می کنم. استاد حوزه و دانشگاه تاکید کرد: اینها باید بدانند که من ریز آن 
اتفاقات را هنوز افشا نکردم ولی اگر لازم باشد حرفها و الفاظ رکیک و تهدید های مجموعه 
پرتو به من  را به جهت روشنگری ملت ایران افشا خواهم کرد. غرویان با بیان آنکه ماجرای 
زیرزمین تفتیش عقاید موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی اسفناک است، گفت: این 

افراد توبه نامه اجباری و تحمیلی از جانب بنده را تنظیم کرده و منتشر کردند. .
استاد حوزه و دانشگاه در تشریح اتاق تفتیش عقاید در موسسه مصباح یزدی گفت: در 
زیر زمین موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی، اتاقی بود که روی آن نوشته شده بود؛ 
ورود مطلقا ممنوع. وی افزود: این اتاق کاملا به اتاق هایی که ساواک در آن اقدام با بازجویی 
می کرد شباهت داشت . در این اتاق به هر فردی از اساتید و طلاب که مانند آنان فکر نمی 
کرد، فحاشی می شد و الفاظ رکیک به آن ها نسبت داده می شد. تمامی این مسائل در 
زمان دولت آقای احمدی نژاد صورت می گرفت. غرویان در ادامه در تشریح این تهدیدات 
اظهار داشت: این آقایان می گفتند به قصد لطمه زدن به آبروی بنده، با همسر بنده تماس 
می گیرند و به دروغ عنوان می کنند که بنده با خانم اجنبیه ای ارتباط داشته ام و یا تهدید 
به آتش زدن ماشین و یا بی احترامی به لباس و عمامه من  و بی آبرو کردن بنده در مقابل 
مدرسه فیضه می کردند. همه این تهدیدات بدین منظور انجام می شد که من دست از 
مواضع سیاسی و فکری خود بردارم. وی در توضیح هویت تهدید کنندگان گفت: این تهدید 
ها از طرف حلقه پرتو صورت می گرفت و کاملا مشخص بود که با حمایت هایی که می 

شدند می توانند این تهدیدات را عملی کنند.

منتجب نیا: 

افراطیون به دنبال انتقام گرفتن از امام)ره( 
و بیت ایشان هستند

قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی گفت: افراطیون از امام)ره( ضربه خوردند و الان 
نیز به دنبال انتقام گرفتن از ایشان و بیت ایشان هستند و تا تسویه حساب نکنند دست 

برنمی دارند.
حجت الاسلام رسول منتجب نیا سه شنبه شب در جلسه شورای هماهنگی تشکل ها 
و فعالان خط امام)ره( شهرستان ری، افزود: افراطیون دم از ایمان، دین، عاشورا و انقلابی 
بودن می زنند اما حاضر نیستند که مردم یک آب گوارا بنوشند و یا لبخندی بر لبشان 
نقش ببندد. وی افزود: افراطیون کار را به جایی رسانده اند که در حرم امام)ره( به نوه ایشان 

جسارت و توهین می کنند و عده ای جاهل هم دنباله رو آنان شده اند.
منتجب نیا با بیان این که مهمترین هدف امام حسین)ع( از قیام عاشورا جهل زدایی 
بود، تعصب، خرافه گرایی، انحرافات اخلاقی، افراط و تفریط، غلو و اغراق و چاپلوسی و تملق 
را از مظاهر جهل و نادانی ذکر کرد. به گفته وی، وقتی عزاداری برای امام حسین)ع( توام 
با بصیرت نباشد انواع مفاسد بروز می کند و عده ای شیاد و سودجو نیز از جهل مردم و 
عامه استفاده کرده و منافع خود را با ظاهر فریبنده و دینی پی جویی می کنند. منتجب نیا 
گفت: حضرت امام خمینی)ره( بیشترین گلایه را از تعصب خشک داشتند و امروز همه می 
بینیم که این تعصب بزرگترین خطر است و نتیجه آن اسلام طالبانی و داعشی شده است 
که ناشی از افراط، تفریط و جهل مذهبی است. وی گفت: مکتب امام حسین)ع( مکتب 
بصیرت و بینش بود و ایشان هدف اصلی خود را افزایش آگاهی آحاد جامعه عنوان کرد 
و اگر بصیرت و بینش خود را افزایش ندهیم و به عزاداری صرف اکتفا کنیم دچار تحریف 

هایی از دین می شویم که فرسنگ ها با دین اصیل فاصله دارد.
منتجب نیا گفت: اگر دینداری توام با آگاهی و شناخت نباشد یک شگرد منافقانه افراد 
را فریب داده و از مسیر اصلی دور می کند همانطور که بارها این اتفاق در تاریخ اسلام افتاد 
و لطمه های جبران ناپذیری به دین اسلام و مذهب شیعه زد. وی گفت: امام حسین)ع( 
در قیام خود از همه ابزارهای ممکن و در اختیار از جمله خطابه، نامه نگاری، وصیت نامه 
نویسی، برگزاری جلسات حضوری و سخنرانی برای افزایش بینش، آگاهی و معرفت مردم 
استفاده کرد و تلاش کرد با ارائه مباحث منطقی و مستدل دلهای خفته را بیدار کرده و 
تکان دهد. منتجب نیا با بیان اینکه منطق امام حسین)ع( مبتنی بر قرآن بود افزود: ایشان 
پس از ناامید شدن از پذیرش منطق قرآن از سوی ظالمان تلاش کرد با طفل شیرخوار 
خود وجدان خفته یزیدیان را تحریک کند و تا مرحله شهادت عزیزترین فرزندان، یاران و 

اصحابش نیز پیش رفت تا شاید شخصی را هدایت کرده و نجات دهد. 
وی گفت: اگر مردم جامعه آگاهی داشته باشند و به افق علم، آگاهی و بصیرت دست 
یابند زیر بار ظلم نرفته و فساد و تباهی آنان را تهدید نمی کند و از احکام عادلانه اسلامی 

نیز رویگردان نمی شوند.

حجت الاسلام فاضل میبدی:

دولت مقابل رفتارهای افراطی بایستد
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: رفتاری که برخی در اصفهان 
در واکنش به سفر یک فرد انگلیسی انجام دادند، نه تنها مغایر با فرهنگ ایرانی بلکه مغایر 

با اخلاق اسلامی هم بود.
حجت الاسلام محمد تقی فاضل میبدی با اشاره به استمرار مخالفت تندروها با سند 
قانونی شده برجام و سوء استفاده آن ها از مراسم عزاداری ایام محرم، اظهار داشت: رفتار و 
سلوک این روزهای افراطیون وتندروها، یادآور اقدامات خوارج در دوران امام علی)ع(است.

با مطالعه ومداقه در تاریخ درمی یابیم که همواره گروهی قلیل و تندرو بوده اند که در مقابل 
خواست و اراده مردم ایستاده اند و علیه مصالح ومنافع ملی وجمعی اقدام کرده اند.   

عضو مجمع محققین ومدرسین حوزه علمیه قم با انتقاد از افرادی که تریبون های 
مذهبی دایرشده در ایام محرم را به محفلی برای ابراز اغراض جناحی شان تبدیل کردند، 
گفت: مخالفان برجام باید دلایل مخالفت خود را به صورت منطقی و علمی در روزنامه ها و 
نشریات متکثر تحت مدیریتشان بیان می کردند نه اینکه از مراسم عزاداری امام حسین)ع( 
سوءاستفاده کنند و این مراسم مذهبی را به محفل ومحملی برای پیشبر اغراض جناحی 
شان تبدیل کنند. فاضل میبدی طرح موضوعاتی نظیر دست ندادن حضرت عباس با 
دشمن و ربط دادن آن به رویدادهای سیاسی روز را نشان از عدم آگاهی گویندگان دانست 
و بیان داشت: با مطالعه تاریخ و سیره ائمه معصومین علیهم السلام متوجه می شویم که ائمه 

بزرگوار ما در مواقع ضروری با خلفای وقت گفت وگو و بعضا تعامل می کردند.  
وی در ادامه به اتفاقات رخ داده در اصفهان در واکنش به سفر یک مقام سابق انگلیسی 
اشاره کرد و با انتقاد از رفتار این افراد در قبال این اتفاق اظهار داشت: رفتاری که برخی در 
اصفهان در واکنش به سفر یک فرد انگلیسی انجام دادند، نه تنها مغایر با فرهنگ ایرانی 
بلکه مغایر با اخلاق اسلامی هم  بود. فاضل میبدی با اشاره به ضرورت کوتاه نیامدن دولت 
در قبال رفتارهای افراطی یک گروه قلیل، خاطرنشان کرد: با توجه به نزدیک شدن به ایام 
انتخابات، طیف تندرو یک جناح خاص قصد دارد با زور حرف خود را به کرسی بنشاند و 
شرایط را برای پیروزی خود در انتخابات مجلس فراهم آورد که دولت در این زمینه موظف 

به ایستادگی و کوتاه نیامدن در برابر خواست تندروهاست.

سخنگوی وزارت کشور:

با تجمع های غیرقانونی برخورد می کنیم
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: هرگونه رفتارخلاف قانون با هیات های خارجی 
که مجوز ورود دارند نه تنها از لحاظ اخلاقی پسندیده نیست بلکه از لحاظ حقوقی نیز ما 
نسبت به آنها مسئولیت هایی داریم که این رفتارها در انجام وظایف ما اختلال ایجاد می کند

حسینعلی امیری در خصوص حضور هیات های بلندپایه خارجی در کشور در  دوره 
پساتحریم و ابراز دلواپسی برخی نسبت به این رفت و آمدها گفت: وزارت کشور متولی این 

موضوع نیست اما این وزارتخانه مسئول تامین امنیت داخلی کشور است.
وی افزود: هر کسی که از دولت جمهوری اسلامی ایران ویزای ورود به کشور را 
می گیرد و به شکل قانونی در کشورما حضور پیدا می کند، ما براساس قانون و مقررات ملی 
و بین المللی عهده دار تامین نظم و امنیت او هستیم بنابراین وقتی جمهوری اسلامی ایران 
به کسی اجازه ورود می دهد، همه دستگاه های ذیربط باید به این تصمیم احترام بگذارند و 
خلاف قانون با آن برخورد نکنند. سخنگوی وزارت کشور گفت: هرگونه رفتارخلاف قانون 
با هیات های خارجی که مجوز ورود دارند نه تنها از لحاظ اخلاقی پسندیده نیست بلکه از 
لحاظ حقوقی نیز ما نسبت به آنها مسئولیت هایی داریم که این رفتارها در انجام وظایف ما 
اختلال ایجاد می کند. وی ادامه داد: هم اکنون که در دوره پساتحریم قرار داریم ملاک و 
معیار ما باید قانون باشد. برای همه باید فرمایشات رهبری فصل الخطاب قرار گیرد توصیه 
ما این است که اگر فرد یا جریان سیاسی راجع موضوعی نقد، نگرانی و یا دلواپسی دارند 
باید آن را از کانال های قانونی پیگیری کنند. به گزارش ایلنا، وی با تاکید بر اینکه تجمع های 
غیرقانونی به هیچ وجه از جانب وزارت کشور قابل قبول نیست، گفت: وزارت کشور موظف 
است با این تجمع ها برخورد کند. امیری در پاسخ به این سوال که آیا تجمع اعتراضی 
نسبت به حضور جک استروا در اصفهان مجوز قانونی داشت، گفت: صدور مجوز تجمع ها به 

استانداری ها و فرمانداری ها واگذار شده و باید این مطلب را از استاندار مربوطه سوال کرد.

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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سه سال از خیز انتخاباتی نافرجام احمدی نژاد و یارانش گذشت؛نامحرمانه

سه گام احمدی نژادی ها به سوی مجلس دهم

مشاور رهبر معظم انقلاب در امور بین الملل گفت: همه دنیا 
بزرگی حسن بن هیثم و اهمیت وی در پیشرفت علم را شناخته 
بطوریکه بخشی از کره ماه برای بزرگداشت وی به عنوان الهازن 

نامگذاری شده است.
علی اکبر ولایتی پیش از ظهر روز چهارشنبه ششم آبان ماه 
۹۴ در حاشیه برگزاری همایش بین المللی ابن هیثم و نور که در 
دانشگاه شهید باهنر کرمان برگزار شد اظهار کرد: یونسکو امسال را 
سال نور و به نام دانشمند بزرگ فقید اسلام و ایران یعنی ابن هیثم 

بصری اعلام کرده است.
وی افزود: ماهم باید قدر این نعمات را باید بدانیم و در حد 
خود در بزرگداشت چنین دانشمندانی کاری بکنیم، به همین دلیل 
در کمیته فرهنگ و تمدن اسلام و ایران شورای انقلاب فرهنگی 
برگزاری این همایش تصویب شد و دانشگاه شهید باهنر کرمان هم 

اجرای آن را به عهده گرفت.
ولایتی بیان کرد: امیدواریم این مراسم و بزرگداشت باعث شود 
مردم ما، جهان اسلام و همچنین دنیای امروز بهتر و بیشتر ابن 
هیثم را بشناسند و بدانند که دانشمندان اسلامی چه نقش عظیمی 

در پیشرفت دانش جهان داشته اند.
بیشترین  شد:  یادآور  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضور 

تخصص ابن هیثم به عنوان یک حکیم در حوزه نور، فیزیک و 
ریاضی بوده و درعین حال در ریاضی، پزشکی، فقه، فلسفه و... تبحر 
داشته است که بیش از 100 کتاب و رساله از وی نام برده اند که 

متاسفانه تعدادی از آنها از بین رفته و تعدادی باقی مانده است.
ولایتی با اشاره به اینکه همه دنیا بزرگی ابن هیثم و اهمیت وی 
در پیشرفت علم را شناخته بطوریکه بخشی از کره ماه به نام وی 
نامگذاری شده است گفت: وی در زمان آل بویه در بصره بود و در 
آن زمان بصره جز قلمرو ایران به شمار می رفت، همچنین در دوره 

رنسانس در اروپا کتاب های وی برای اندیشمندان الگو بوده است.
مشاور رهبر معظم انقلاب در امور بین الملل در حاشیه این 
همایش در رابطه با اجرای برجام به خبرنگار ایسنا گفت: برجام 
که  مقابل  و طرف  ما  کنندگان  مذاکره  توسط  که  است  کاری 
کشورهای 1+5 هستند انجام شد و آنچه که مهم است طبق 
فرمایشات مقام معظم رهبری و هدایت های ایشان باید حتما در 
ادامه کار و اجرای برجام دقت لازم صورت گیرد تا منافع مردم 
ایران حفظ شود. ولایتی خاطرنشان کرد: بایستی با دقت تیم ما، 
طرف مقابل و به خصوص آمریکایی ها در اجرای برجام مشکل 
ایجاد نکرده، انحرافاتی به وجود نیاورند و منطبق با آنچه که رهبری 

فرموده اند کار پیش برود. 

 نماینده مردم اردکان در مجلس گفت: اگر رسانه ملی، خطبای نماز جمعه، وعاظ 
تریبون ها و میکروفون های  از طریق  را  مذهبی و مداحان بخواهند سلیقه خودشان 
به  نسبت  بی اعتمادی  نوعی  و  را مخدوش کرده  بیان کنند، وحدت جامعه  عمومی 
صاحبان تریبون ها و خود آن رسانه ها به وجود می آورند که به منافع ملی و وحدت جامعه 

لطمه می زند.
محمدرضا تابش با انتقاد از اهانت به مسئولان نظام و سوءاستفاده از تریبون های عمومی 
و مذهبی، اظهار داشت: تریبون دارها اعم از این که یک فرد باشند یا مقام مسئولی باشند 
که از طرف حاکمیت انجام وظیفه می کنند و یا در چارچوب یک رسانه فعالیت دارند، باید 
متوجه باشند که تریبون متعلق به خودشان نیست؛ بلکه تریبونی است که نظام برای تبیین 
دیدگاه های مختلف و بازتاب نظرات و حرف های همه مردم فارغ از این که چه فکر و سلیقه 

سیاسی داشته باشند، در اختیارشان قرار داده است.
وی افزود: اگر رسانه ملی، خطبای نماز جمعه، وعاظ مذهبی و مداحان بخواهند سلیقه 
خودشان را از طریق تریبون ها و میکروفون های عمومی بیان کنند، وحدت جامعه را مخدوش 
نموده و نوعی بی اعتمادی نسبت به صاحبان تریبون ها و خود آن رسانه ها به وجود می آورند که 

به منافع ملی و وحدت جامعه لطمه می زند.
نماینده مردم اردکان در مجلس با اشاره به لزوم برخورد با این سوءاستفاده های رسانه ای، 
اضافه کرد: آسیب و مشکلی که در پی بروز این اتفاق دامن متخلفان را می گیرد، به دو صورت 

است. یکی همین برخورد رسمی و قانونی است و دیگری برگشتن نظر افکار عمومی که حتی 
اگر برخورد قانونی انجام نشود، مورد دوم خود به خود اتفاق می افتد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس اضافه کرد: این که هر روز صداوسیمای 
ما با افت مخاطب روبرو می شود و مخاطبان به سمت شبکه های ماهواره ای معاند نظام سوق 
می یابند و این که محافل و مجالس مذهبی کم رونق می شود، ناشی از عملکرد این رسانه ها 

و تریبون هاست.
وی افزود: به هر حال همه ما دوست داریم، مساجدمان مملو از حضور جوانان باشد و 
صداوسیما نیز به منزله دانشگاه عمل کند و کسانی که منجر به بروز چنین مشکلاتی می شوند، 

باید خودشان پاسخگو باشند. 
نماینده مردم اردکان در مجلس خاطرنشان کرد: آن چه مسلم است، افکار عمومی با 
واکنش منطقی نسبت به سوءاستفاده از تریبون ها، کار خود را انجام می دهد و این که چرا 

نهادهای نظارتی درست عمل نمی کنند، بحث دیگری است.
تابش در پایان تصریح کرد: در هر صورت، یک شورای نظارتی بر عملکرد صداوسیما 
نظارت دارد و شورای سیاست گذاری ائمه جمعه نیز مسئول نظارت بر خطبه های نماز جمعه 
در سراسر کشور است و حتی خطبا و وعاظ هم باید زیرنظر سازمان تبلیغات اسلامی و دیگر 
تشکیلات مربوطه فعالیت کنند و سوال اینجاست که چرا این نظارت ها به درستی انجام 

نمی شود؟!

علی اکبر ولایتی :

اجرای برجام منطبق با خواسته های رهبری باشد 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس:

چرا بر عملکرد صداوسیما و تریبون های مذهبی نظارت نمی شود؟! 

دلواپسان دست بردار نیستند 

طرح جدید جبهه پایداری علیه توافق هسته ای چیست؟
 پس از تصویب جنجالی و با حاشیه برجام در مجلس، تایید آن 
در شورای عالی امنیت ملی کشور و نامه مقام معظم رهبری دیگر 
هیچ مانع قانونی بر سر راه اجرای این توافق هسته ای وجود ندارد 
و حتی دولت های غربی- آمریکایی اجرایی شدن برجام را از سوی 

ایران پذیرفتند و تحریم های خود را لغو کردند.
با این وجود در حالی که پیش بینی می شد که طیف تندرو 
دیگر مشکلی بر سر راه اجرای این توافقنامه ایجاد نخواهد کرد اما 
این روزها زمزمه هایی از طرحی جدید از سوی جبهه پایداری در 
لابی مجلس شنیده می شود که اسم آن را طرح نظارت بر برجام 

گذاشته اند.

طرح کمیسیون
منصور حقیقت پور، نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با اشاره به طرح کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس برای نظارت بر اجرای برجام گفت: ما نمایندگان 
برابر قانون موظف هستیم بر اجرای برجام نظارت داشته باشیم 
تا مشخص شود طرف مقابل تا چه میزان به توافق پایبند است. 
وی ادامه داد: بر همین اساس طرحی در کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس تهیه و تدوین شده و هفته آینده نهایی 
می شود و ماه آینده اولین جلسه اعضای کمیسیون با دستگاه های 
اجرایی کشور برای شروع امر نظارت برگزار خواهد شد. نماینده 
مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: در مسیر 
اجرای برجام چنانچه هرگونه خطایی از 1+5 و عهدشکنی از سوی 
آنان مشاهده شود با توجه به مکانیسمی که در این باره در نظر گرفته 
شده، فعالیت های قبلی خود را پیش خواهیم گرفت و اگر 5+1 
تحریم جدیدی را در روند اجرای برجام وضع کند، فعالیت هسته ای 

خود را برای رسیدن به 1۹0 هزار سو در پیش خواهیم گرفت.

ساز و کار نظارت
حقیقت پور خاطرنشان کرد: این طرح یک طرح برای برنامه 
کاری کمیسیون است و اعضای کمیسیون امنیت ملی موظف شدند 
تا بر امر اجرای برجام نظارت داشته باشند و این طرح در راستای 

تعیین ساز و کار برای انجام این نظارت است. 
وی در پایان گفت: در این طرح وظایف وزارتخانه های نفت، دفاع ، 
سازمان انرژی اتمی، بانک مرکزی و... مشخص شده است و البته 
تاکنون پیش نویس طرح نظارت بر اجرای برجام در کمیسیون تهیه 

شده و ممکن است در متن آنها تغییراتی اعمال شود.

 اما نکته جالب اینجاست که با اینکه هنوز متن این طرح 
نهایی نشده، یکی از اعضای جبهه پایداری روز گذشته متن 
پیشنهادی خود را در این زمینه، در اختیار خبرنگاران پارلمانی 
قرار داد که بر اساس این پیشنهاد، هیات نظارت بر برجام باید 
حداقل از هفت نفر تشکیل شده باشد؛ دو نفر بر روند اقتصادی، 
یک نفر بر روند سیاسی امنیتی، یک نفر بر روند امور حقوقی، 
یک نفر بر روند فنی، یک نفر بر روند امور آژانس و یک نفر نیز 

بر روند امور دفاعی.

وظایف گروه
در توضیح این ترکیب هفت نفره هم آمده که این افراد باید 
ناظر بر تمام دستگاه ها و وزارتخانه هایی باشند که با این امر درگیر 
است:  شرح  این  به  نیز  گروه  این  پیشنهادی  وظایف  هستند. 
1- نظارت دقیق بر اجرای فرمان ۹ ماده ای مقام معظم رهبری 
و موارد ۹ گانه مجلس شورای اسلامی و 10 گانه شورای عالی 
امنیت ملی 2- نظارت هوشمندانه و دقیق بر اجرای مفاد برجام 
در چارچوب حفظ منافع ملی و سلب هرگونه سوءاستفاده از سوی 
دشمن ۳- نظارت دقیق بر اجرای تعهدات طرف های مقابل و سد 

نمودن راه های نفوذ سیاسی، امنیتی و اقتصادی دشمن در برجام 
۴- اقدامات پیشدستانه درخصوص منع سوءاستفاده دشمن از نکات 
قابل تفسیر و ضعف های ساختاری در برجام در راستای حفظ منافع 
ملی و امنیت کشور 5- اقدامات متقابل و پیشدستانه در جهت 
خنثی سازی راه های نفوذ هدفمند و مدیریت شده طرف های مقابل 
در عرصه های مختلف سیاسی و اقتصادی و امنیتی با محوریت برجام 
۶- برنامه ریزی هوشمندانه و قوی درون سرزمینی در رابطه با منع 
سوءاستفاده سیاسی، امنیتی و اقتصادی طرف های مقابل در اجرای 

برجام 7- ارایه راهبردهای هوشمندانه برای مقابله و خنثی سازی 
فضاسازی بین المللی علیه جمهوری اسلامی ایران با محوریت برجام 
8- رصد اقدامات برنامه ریزی شده سرویس های جاسوسی به ویژه 
آمریکا و رژیم صهیونیستی علیه جمهوری اسلامی ایران در اجرای 
برجام ۹- نظارت دقیق و هوشمندانه بر اجرای تعهدات طرف های 
مقابل و اتخاذ تصمیم قاطع و شجاعانه در صورت عدم پایبندی 
جزیی و کلی در اجرای تعهدات 10- شناسایی مواردی از برجام که 
عدم مراقبت دقیق و لحظه به لحظه از آنها خسارت های بزرگی را بر 

حال و آینده کشور وارد می سازد.

گزارش نهایی
بنا بر متن این طرح پیشنهادی و اولیه، مجلس می تواند بر تمامی 
امور نظارت کند و برجام به عنوان یک معاهده بین المللی یکی از 
همین امور است اما اینکه کیفیت نظارت چگونه باشد و نگاه سیاسی 
چقدر بر نگاه کارشناسی اولویت داشته باشد، جای سوال دارد. در 
کمیسیون ویژه که اکثریت آنها از فراکسیون اصولگرایان بودند، 
بارها از سوی رییس این کمیسیون و سخنگوی آن این اطمینان 
به مردم داده شد که نگاه سیاسی در این کمیسیون جای ندارد و 
فقط براساس نگاه کارشناسی گزارش نهایی داده خواهد شد اما در 
آخر این گزارش چنان بود که رییس مجلس خود وارد عمل شد 
و با دفاع تمام قد از برجام و ارجاع آن به کمیسیون امنیت ملی و 
بازبینی مجدد پس از حاشیه های فراوان، آن را به تصویب مجلس 
رساند. در حالی که ماه های پایانی مجلس نهم در حال گذار است و 
تندرو ها می دانند که اقبالی از سوی مردم به سمت آنها نیست، تمام 
توان خود را بر این عرصه گذاشتند که تا آخرین روزهای نمایندگی 
از تمام ظرفیت های خود خلاف روند امور در دولت منتخب مردم از 

استیضاح گرفته تا ارایه طرح های سیاسی، استفاده کنند.

 در حالی که ماه های پایانی مجلس نهم در حال گذار است
 و تندرو ها می دانند که اقبالی از سوی مردم به سمت آنها نیست، تمام توان خود 

را بر این عرصه گذاشتند که تا آخرین روزهای نمایندگی از تمام ظرفیت های 
خود خلاف روند امور در دولت منتخب مردم از استیضاح گرفته تا ارایه 

طرح های سیاسی، استفاده کنند
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نه بخشش، دنیاى پیش آمده را 
از میان مى برََد و نه بخل، دنیاى پشت کرده 

را باقى مى گذارد.

پنجشنبه - هفتم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3853 روزنامه

مذاکره ظریف و کری با موضوع »بشار اسد«
گفته می شود: نیویورک تایمز نوشت از ایران برای پیوستن به مذاکرات آمریکا، روسیه و اروپا درباره 
آینده سوریه دعوت به عمل آمده است.  از ایران برای حضور در مذاکرات این هفته در وین اتریش با 
مشارکت روسیه، آمریکا و کشورهای اروپایی درباره این که آیا امکان دست یابی به یک راه حل سیاسی 
برای جنگ داخلی سوریه وجود دارد یا خیر، دعوت شده است. اگر ایران این دعوت را بپذیرد، این نخستین 
باری خواهد بود که جان کری وزیر امور خارجه آمریکا وارد مذاکرات رسمی با تهران درباره موضوعاتی 
فراتر از توافق هسته ای حاصل شده در ماه ژوئیه خواهد شد. روسیه دیگر کشورها را برای حضور ایران در 
مذاکرات سوریه تحت فشار قرار داده بود. ایران تنها قدرت مهم دیگری است که از تلاش های بشار اسد 

رئیس جمهور سوریه برای باقی ماندن بر سر قدرت حمایت نظامی می کند.

پژو به دنبال افشای چه اسنادی درباره ایران خودروست؟
گفته می شود: همان گونه که تصور می شد و از مدتها پیش انتظار آن می رفت، اکنون ماجرای 
درگیری های خودروساز فرانسوی و ایران خودرو به اوج و نقطه های حساس خود نزدیک می شود. دو 
خودروسازی که طی سالیان دراز با هماهنگی و زد و بند کاسبی خوبی در بازار خودروی ایران دست و پا 
کرده بودند، اکنون مدتی است، میانه ایشان شکرآب شده و کار به جایی می رسد که سخن از افشاگری 
به میان آمده و دو طرف در حال شاخ و شانه کشیدن برای هم هستند. آنچه پژو به دنبال افشاسازی آن 
است، احتمالا به همین مورد بازمی گردد. تهدید مدیر عامل پژو به این معناست که می خواهد رسانه ها 
و افکار عمومی ایران را در جریان این موضوع قرار دهد که ایران خودرو طی چند سال گذشته به نام پژو 
خودروهای بی کیفیت و با قطعات چینی را به دست مشتریان سپرده است. احتمالا هدف تهدید پژو افشا 

کردن این مورد با جزئیات دقیق و جالب توجه است.

نامه سرگشاده خوانندگان پاپ به رئیس جمهور
گفته می شود: خبر ممنوع الکاری چندین هنرمند موسیقی هفته گذشته به طور غیر رسمی اعلام 
شد که این خبر با واکنش های ضد و نقیض مسئولین وزارت ارشاد همراه بود، از تایید تلویحی رئیس دفتر 
موسیقی ارشاد و سخنگوی ارشاد گرفته تا تکذیب سفت و سخت معاون هنری ارشاد و وزیر ارشاد، حال 
در این میان برخی هنرمندان هم نسبت به این خبر واکنش نشان دادند. در همین راستا فریدون آسرایی، 
حمید حامی، زانیار خسروى، سیروان خسروى، احسان خواجه امیرى، گروه سون، شهرام شکوهی، رضا 
صادقی، بهنام صفوى، حمید عسگری، محمد علیزاده، فرزاد فرزین، مازیار فلاحی، علی لهراسبی، مهدى 
مدرس، رضا یزدانی، محسن یگانه در نامه ای سرگشاده خطاب به رئیس جمهور مواضع خود را اعلام 

کردند.

خنثی سازی حمله داعش به حرمین عسکریین
گفته می شود: داوطلبان مردمی از نابودی کامل موشک اندازهای گروه تروریستی داعش در غرب 
سامراء که برای بمباران حرمین عسکریین استفاده می شد، خبر دادند. به گزارش ایسکانیوز به نقل از 
پایگاه خبری سومریه نیوز عراق، داوطلبان مردمی عراق در بیانیه ای اعلام کردند، موشک اندازهای داعش 
در غرب صحرای سامراء را که قصد داشتند از آنها برای بمباران بارگاه مطهر امامین عسکریین )ع( استفاده 
کنند، منهدم کردند. طبق این بیانیه، نیروهای گردان های اسلام موفق شدند این موشک اندازها را که در 
غرب صحرای سامراء قرار داشت، منهدم سازند. یک منبع امنیتی در استان صلاح الدین نیز گزارش داد، 
روز سه شنبه 12 نیروی پلیس این استان و داوطلبان مردمی در اثر انفجار یک تانکر بمب گذاری شده در 

جنوب سامراء کشته و زخمی شدند.

پرونده تعرض 4 افغانی در مرحله دادرسی
گفته می شود: رئیس کل دادگستری تهران درباره آخرین وضعیت پرونده تعرض ۴ افغانی به 
توریست زن در فرحزاد گفت: تمام متهمین پرونده بازداشت هستند، هنوز حکمی صادر نشده و فعلا در 
مرحله دادرسی است. روز شنبه 2۹ شهریور ماه بود که ماجرای آزار و اذیت یک توریست زن در فرحزاد 
تهران اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که در مسیر کوهستانی مناطق شمال تهران ۴ افغانی غیرمجاز 
یک زن توریست فرانسوی را مورد آزار و اذیت قرار دادند. بعد از رهایی این زن خود را به کلانتری رساند 
و طرح شکایت کرد. عوامل کلانتری بلافاصله با شناسایی متعرضین یک نفر از متهمان را که در یکی از 
نقاط کوهستانی مخفی شده بود دستگیر و طی یک سلسله عملیات پلیسی سه نفر دیگر از متجاوزین را 
در مرز افغانستان دستگیر و در نهایت هر چهار نفر متهم به همراه پرونده به مرجع قضایی معرفی شدند. 
در جریان تحقیقات از توریست 2۳ ساله تبعه فرانسه، مشخص شد وی از کوهنوردان حرفه ای بوده که 
1۴ شهریور امسال از طریق مرز ارمنستان وارد ایران شده بود. شاکی به ماموران گفت: کوه های ایران را 
در اینترنت دیده بودم و علاقه زیادی به کوهنوردی در تهران داشتم. در حال کوهنوردی در منطقه فرحزاد 
بودم که چهار مرد جوان سد راهم شده و با تهدید مرا مورد آزار و اذیت قرار دادند.  به گفته علی اسماعیلی 
رئیس کل دادگستری تهران ۳1 شهریور ماه هم پرونده این اتفاق به دادگاه کیفری یک فرستاده شد. اینکه 
آیا تجاوز رخ داده است یا خیر، به نظریه پزشکی قانونی بستگی دارد و دادگاه این موضوع را رسیدگی و 

حکم قطعی را اعلام می کند.

مناسک حج با تکنولوژی همراه می شود
گفته می شود: طبق برآوردهای صورت گرفته، در جریان زیارت حجاج، هر یک متر مربع فضا توسط 
شش نفر اشغال می شود که این امر خطرات و پیامدهای خطرناکی را به لحاظ ایمنی و امنیت برای آنها 
به بار می آورد. همین مساله اما کارشناسان و مهندسان بین المللی را بر آن داشت تا آستین ها را بالا بزنند 
و فکری به حال تراکم جمعیت بالای مکه کنند. یکی از دستگاه های ساخته شده برای این منظور حج 
گایدر نام دارد؛ نوعی دستبند هوشمند که دارای اپلیکیشن اختصاصی است و به زائران امکان می دهد 
که از طریق ارتباط صوتی دو سویه با یکدیگر تماس برقرار کنند، یکدیگر را رهگیری کنند و راهنمایی 
یا اطلاعات مورد نیاز در مورد مسیرها را در اختیار هم قرار دهند. این دستگاه هم اکنون توسط گروهی 
از مهندسان و توسعه دهندگان پاکستانی ساخته می شود که سابقه همکاری طولانی مدتی را در زمینه 
توسعه نرم افزار و پلتفرم های تحت وب با نام های مطرحی چون سونی و سگا دارند. این گروه که ایده 
خود را در جریان رویداد استارتاپ استانبول در ترکیه مطرح کرد، اعلام نمود که ایده اصلی شان »ایجاد 
یک اپلیکیشن موبایلی بوده است تا به لطف آن حاجی ها بتوانند یکدیگر را دنبال نمایند و مسیرهای مورد 

نیازشان را در جریان حج تمتع و عمره پیدا کنند.«

کنترل امنیت زائران اربعین با پهپاد و بالن
گفته می شود: جانشین یگان های ویژه ناجا با حضور و بازدید از پایانه مرزی مهران از به 
کارگیری پهپاد وبالن برای کنترل ترافیک وامنیت زوار اربعین حسینی در مرز مهران خبرداد.  سردار 
حبیب الله جان نثاری در بازدید از پایانه مرزی مهران باتاکید برآمادگی یگان ویژه جهت خدمت به 
زائرین اباعبدالله الحسین)ع( درمراسم اربعین اظهار داشت: با برنامه ریزی های صورت گرفته توسط 
قرارگاه ظفر امنیت زائران حسینی با استفاده از پهپاد و بالن در اربعین حسینی، تامین و کنترل 
می شود تا مشکلی برای این عزیزان به وجود نیاید. وی ادامه داد: یگان های ویژه برای پذیرایی و 
ساماندهی بیش از دو میلیون زائر در پایانه مرزی مهران آماده است که در این ماموریت بزرگ، عظیم 
و حماسه ساز، مسئولیت یگان ویژه در قالب قرارگاه ظفر برقراری نظم و امنیت زائرین و عملیات 

بزرگ مردم یاری در مرز است.

افشای نام تاجر فروش تویوتا به داعش
گفته می شود: به گزارش پایگاه اینترنتی خبری پانورامای الشرق الاوسط لبنان ، استوارت جونز به 
حیدر العبادی نخست وزیر  عراق نام تاجر عراقی را که جدیدترین مدلهای خودروهای تویوتا را در اختیار 
داعش قرار می دهد اعلام کرده است.  یک منبع عراقی به روزنامه عکاظ چاپ عربستان گفت یکی از 
فرماندهان داعش که پنجشنبه گذشته در عملیات هلی برن هوایی آمریکا در منطقه حویجه دستگیر 
شده به نام طرفی که خودروهای تویوتا را برای داعش تأمین می کند اعتراف کرده است.گزارشهای اولیه 
حاکی است این تاجر که اصلیتش کردی است صدها دستگاه تویوتای جدید دو دیفرانسیله و شاسی بلند و 
خودروهای پیک آپ در اختیار داعش قرار داده و این کار را در قبال دریافت مقادیر زیادی نفت قاچاق شده 
انجام داده است.گفتنی است داعش حمله خود را به موصل مرکز استان نینوای عراق با استفاده از صدها 
دستگاه خودروی تویوتای مجهز به تیربارهای سنگین انجام داد . این خودروهای دو دیفرانسیل و شاسی 

بلند  به ویژه در مناطق بیابانی مانند عراق و مناطق صعب العبور استفاده می شوند.

11پیکر حادثه منا شناسایی نشده است
گفته می شود: مدیرکل حوزه ریاست سازمان پزشکی قانونی گفت: هویت 11 پیکر از پیکرهای 
مطهر حجاج جان باخته در منا که به کشورمان منتقل شده اند هنوز شناسایی نشده است. دکتر محمدرضا 
قدیرزاده با اشاره به اینکه آمار 21 جسد شناسایی نشده که به نقل از وزیر  فرهنگ و ارشاد اسلامی ساعتی 
پیش از بخش خبری 20 و ۳0 پخش شد مربوط به سه روز پیش است افزود: با تهیه نمونه های ژنتیکی 
که از خانواده های مفقودشدگان فاجعه منا گرفتیم هویت 10 پیکر از این 21 پیکر را شناسایی کردیم. 
وی تاکید کرد: اکنون فقط 11 پیکر شناسایی نشده از جان باختگان فاجعه منا در مرکز پزشکی قانونی 
کهریزک وجود دارد که امیدواریم تا چند روز آینده شناسایی شوند. قدیرزاده افزود: درباره بقیه پیکرهایی 
که جزو مفقودان هستند و هنوز پیکر آنها از عربستان به کشور منتقل نشده است نمونه های ژنتیکی از 
بستگان آنها را تهیه کردیم و منتظر صدور ویزا از سوی عربستان برای اعزام تیم پزشکی قانونی ایران به این 

کشور  برای شناسایی مفقودان هستیم.

رسوایی جدید در لیگ برتر ایران
گفته می شود: در روزهایی که همه از موفقیت استقلال خوزستان حرف می زدند، برخی افراد ادعا 
می کردند عبدالله ویسی با یک جادوگر همکاری دارد. البته ویسی به باشگاه اعلام کرده این شخص دعا 
نویس است و بدشانسی را از تیم دور می کند.تا این که در جریان بازی دیروز استقلال خوزستان و همنام 
اهوازی اش یکی از بازیکنان استقلال اهواز کاغذی را از درون دروازه خسوس، دروازه بان برزیلی استقلال 

خوزستان در آورد که روی آن ورد نوشته شده بود!

رفتار جالب عضو هیات مدیره یک بانک دولتی!
گفته می شود: شنیده شده است یکی از اعضای هیات مدیره یکی از قدیمی ترین بانک هاى دولتی 
از دو روز پیش برغم پایان خدمت و صدور حکم بازنشستگی و تسویه مالی و برغم فقدان هرگونه رابطه 
کارمندى با بانک مربوطه، با این استناد که بنده با حکم وزیر اقتصاد و دارایی بر این مسند نشسته ام و 
تا زمان صدور حکم برکنارى توسط وزیر ، پست و امکانات و اتاق عضو هیات مدیره را تحویل نمیدهم از 
ترک محل کار سابق خود خوددارى می نماید! به گزارش پارسینه، در همین رابطه گفته می شود نقل 
قول هایی منتسب به وزیر مربوطه نیز وجود دارد که حاکی از توصیه هایی از برخی دستگاههاى نظارتی 
خارج از حوزه دولت دایر بر چاره اندیشی براى حفظ وی در هیات مدیره این بانک صددرصد دولتی است.

وی که از همشهریان رییس جمهور سابق و فعلی است در ابتداى دولت اول محمود احمدى نژاد بسرعت 
پله های ترقی را ظرف دو سال ابتدایی آن دولت پیمود و در سال 1۳8۶ بعنوان عضو هیات مدیره این 

بانک معظم منصوب گردید.

درآمد اکبر عبدی از کار با ده نمکی چقدر بود؟
گفته می شود: اکبر عبدی، یکی از بازیگرانی است که در تمام پروژه های چند سال گذشته مسعود 
ده نمکی حضور پررنگی داشته است.به گزارش »عصر ایران«، عبدی در گفت وگو با برنامه »دید در شب« از 
رقم های دستمزدش با این کارگردان جنجالی پرده برداشت و گفت: در سال 1۳8۶ برای فیلم »اخراجی ها 
1« 20 میلیون تومان دستمزد گرفتم. همچنین قراردادم برای اخراجی های  2 و ۳ به ترتیب ۳0 و 110 
میلیون تومان بود.عبدی برای فیلم معراجی ها 100 میلیون، رسوایی 1، 110 میلیون و رسوایی 2، 200 
میلیون تومان دستمزد گرفته است.با این حساب می توان گفت در مجموع درآمد اکبر عبدی از همکاری 

با مسعود ده نمکی در سال های گذشته 570 میلیون تومان بوده است.

نامحرمانه

اشاره:  
قانون بیمه همگانی خدمات درمانی در سوم 
اسلامی  شورای  مجلس  در   1373 سال  آبان 
تصویب و براساس آن دولت مکلف به اجرای 
بیمه همگانی خدمات درمانی در کشور در جهت 
تحقق عدالت اجتماعی و رشد پایدار در حوزه 
درمان شد و به طبع آن اداره کل بیمه خدمات 
درمانی در سال1375در استان قم ایجاد گردید.

براساس ماده 38 برنامه پنجم توسعه کشور 
با تجمیع سازمان های بیمه کشور، سازمان بیمه 
سلامت با اهداف تجمیع منابع مالی سلامت،  
برقراری  درمانی،  های  بیمه  همپوشانی  رفع 
عدالت اجتماعی در حوزه درمان در مهر ماه سال 
91 تشکیل و سازمان بیمه خدمات درمانی به 

سازمان بیمه سلامت ایران تغییر نام داد.
با روی کار آمدن دولت تدبیر و امید سازمان 
بیمه سلامت با رویکرد جدید و با همت مضاعف 
در امر بیمه سلامت فعالیت خود را گسترش داد 
و  دراولین گام در راستای سیاست های دولت 
دهم اقدام به اجرای طرح بیمه سلامت همگانی 
درکشور نمودو تاکنون بیش از 10 میلیون نفر در 
کشور و 270 هزار نفر در استان قم بدون پرداخت 

هیچ هزینه ای بیمه شده اند.
برای آشنایی بیشتر خوانندگان با فعالیت این 
سازمان در استان قم خبرنگار ما به سراغ دکتر 
محمد رضا فخاریان قمی مدیر کل بیمه سلامت 
از جانبازان دوران 8 سال دفاع  استان قم که 
مقدس و از مدیران بومی و پر تلاش استان می 
باشد که از سال 89 تاکنون در این سمت مشغول 
به خدمت است رفته و باوی به گفت وگو نشسته 

که ما حصل آن از حضورتان می گذرد.

270 هزار نفر در قالب طرح بیمه سلامت 
همگانی بیمه شدند

مدیر کل بیمه سلامت استان قم به خبرنگار ما 
گفت: در حال حاضر ۴۶0 هزار نفر در قم تحت پوشش 
بیمه سلامت هستند که از این تعداد 270 هزار نفر در 
دولت تدبیر و امید و درقالب طرح بیمه سلامت همگانی 

بدون پرداخت هیچ هزینه ای بیمه شده اند.
دکتر محمد رضا فخاریان قمی اظهار داشت: استان 
قم با وجود حرم مطهر حضرت معصومه )س( ، مسجد 
ویژگی  از  علمیه،  مقدسه  ، حوزه  مقدس جمکران 
های خاص فرهنگی ، اجتماعی ، اقتصادی و سیاسی 
برخوردار گردیده است که در جهت رسیدن به توسعه 
پایدار و دانایی محور نیازمند برنامه ریزی و حمایت 
همه جانبه مسئولان عالی رتبه کشوری است . وی 
ادامه داد: اداره کل بیمه سلامت استان قم در جهت 
تحقق فرمایش مقام معظم رهبری که فرموده اند بیمار 
و خانواده اش نباید دغدغه و رنجی، جز رنج بیماری 

داشته باشند نهایت تلاش خود را به کار بسته است .
فخاریان قمی اضافه کرد: اداره کل خدمات درمانی 
استان قم )بیمه سلامت فعلی( در سال 1۳57 در 
حالی که فقط 15 درصد جمعیت استان تحت پوشش 
بیمه بودند آغاز به کار کرد وامروز با گذشت 1۹ سال 
۴۶2 هزار نفر از جمعیت استان شامل کارکنان دولت 
، روستائیان و عشایر و خانواده های معظم شهدا ، 
جانبازان و طلاب و ... و تمامی افراد فاقد پوشش بیمه 

ای را تحت پوشش قرار داده است.
مدیر کل بیمه سلامت استان با اشاره به اینکه ۶5 
نفر کارمند در این اداره کل مشغول خدمت هستند 
از  با 7۶0 مرکز درمانی  اداره کل  این  تصریح کرد: 
جمله ۴25 پزشک عمومی، متخصص و فوق تخصص، 
1۳8 داروخانه، 10 بیمارستان، ۴۳ درمانگاه، 70 مرکز 
پاراکلینک، 12 مرکز روستایی و ۴ مرکز ترک اعتیاد 

طرف قرارداد می باشد. 
وی ادامه داد: 1۴ ناظر بیمارستانی این اداره کل 
در همه بیمارستان های استان حضور دارند و به امر 
رسیدگی به اسناد بیمارستانی، تائید نسخ بیماران و بر 

روند درمانی بیمه شدگان نظارت دارند. 
وی در بخشی دیگر از سخنان خود گفت: کل هزینه 
های درمانی پرداختی در سال ۹2 ، 70 میلیارد تومان 
بوده است که این رقم در سال ۹۳ با اجرای طرح بیمه 
سلامت همگانی و همزمانی با طرح تحول نظام سلامت 
با افزایش 70 درصدی به 120 میلیارد تومان رسید. 
فخاریان قمی افزود: در سال ۹۳ همچنین 270 میلیون 
تومان بعنوان خارج شمول درمان به افرادی که توان 
پرداخت سهم اندک خود از هزینه درمان نداشتند تا 
سقف ۴ میلیون تومان به ازای هر نفر پرداخت نموده 
ایم . وی ادامه داد : در سال ۹۳ سه میلیون و ۶00 
سند پزشکی که بطول متوسط هر ماه ۳00 هزار سند 
پزشکی در این اداره کل مورد رسیدگی قرار گرفته 
است که این خود بیانگر میزان مراجعه بیمه شدگان به  

مراکز درمانی طرف قرار داد می باشد . 
فخاریان بیان داشت : ۹۳۴ نفر بیمار خاص شامل 
بیماران هموفیلی ،تالاسمی ، ام اس ، پیوند کلیه و 
دیالیز در استان تحت پوشش بیمه سلامت هستند که 
کلیه خدمات درمانی و دارویی آنها رایگان است و تنها 

تعدادی دارو با فرانشیز ۹0 تا ۹5 به بیماران داده می 
شود. 

مدیرکل بیمه سلامت استان خاطر نشان کرد: در 
شش ماهه نخست امسال بیمه شدگان یک میلیون و 
سیصد و هشتاد و پنج هزاربار مراجعه به مراکز درمانی 
طرف قرارداد ما در سطح استان داشته اند که بطور 
میانگین در هر ماه 2۳1 هزار بار به مراکز طرف قرارداد 

ما مراجعه نموده اند .
به  مراجعه  در  بیمه شدگان شهری   : افزود  وی 
خدمات  از  استفاده  جهت  دولتی  های  بیمارستان 

بستری تنها ۶ درصد هزینه پرداخت می کنند بیمه 
شدگان روستایی نیز تنها ۳ درصد و مابقی را ۹0 درصد 
سهم دولت را بیمه گذار و مابقی را نیز توسط دانشگاه 
علوم پزشکی از محل اعتبارات طرح تحول نظام سلامت 

پرداخت می نماید.

افزایش4/5 برابری سرانه درمانی 
روستاییان  در استان قم

این مقام مسئول در بخشی دیگر از سخنان خود با 
بیان اینکه 52 هزار نفر و 500 نفر بیمه شده روستایی 
شامل روستائیان و شهرهای تابعه در استان قم وجود 

دارد و گفت : با تشکیل سازمان بیمه سلامت از سال 
۹۳ سرانه درمانی روستایی در استان قم ۴/5 برابر شده 

است .

افراد فاقد بیمه جهت بیمه شدن اقدام کنند 
دیگر  بخشی  در  استان  بیمه سلامت  مدیر کل 
از سخنان خود با اشاره به اینکه طرح بیمه سلامت 
همگانی ) رایگان  ( همچنان ادامه دارد، اظهار داشت: 
افراد فاقد بیمه می توانند با مراجعه به سایت این 
اداره کل به آدرس www.bimehsalamat.it یا دفاتر 

پیشخوان دولت طرف قرارداد درسطح استان ، دفاتر 
نمایندگی این اداره کل در سطح شهر نسبت به تکمیل 
فرم اقدام تا نسبت به صدور دفترچه برای آنها اقدام 
شود. وی تاکید کرد: این اداره با هیچ شرکت و موسسه 
ای در سطح استان برای اجرای بیمه سلامت همگانی 
)رایگان( طرف قرارداد نیست و فقط از طریق سایت 
بیمه سلامت استان ثبت نام به صورت رایگان انجام 
می شود، لذا به شهروندان توصیه می کنیم فریب افراد 

سودجو را نخورند. 
وی ادامه داد: سیاست دولت و سازمان بیمه سلامت 
بر این است که تا پایان امسال هیچ فرد فاقد بیمه ای در 

سطح استان قم وجود نداشته باشد .
دکترفخاریان با بیان اینکه این اداره کل ۶ دفتر 
نمایندگی در سطح شهر قم دارد گفت:دفتر شماره یک 
بلوارامین،20 متری گلستان نبش کوچه 1۳ – دفتر 
شماره دو خیابان هفت تیر نبش کوچه 1۳ – دفتر 
شماره ۳ نیروگاه ، خیابان جواد الائمه نبش جمهوری 
پلاک 2- دفتر شماره ۴ خیابان 1۹ دی)باجک( بین 
کوچه 1۹ و 21 روبروی کوچه دادگستری – دفتر 
شماره 5 بلوار شهید دل آذر )خیابان آذر( تقاطع زاویه 
جنب مخابرات فیض کاشانی – دفتر شماره ۶ خیابان 
امامزاده ابراهیم بعد ازامامزاده جعفر شهید)ع( خیابان 

سوم خرداد شمالی بین کوچه ۳ و 5 می باشد.
صدور  شامل  خدماتی  دفاتر  این  در   : افزود  وی 
برای کلیه  تعویض دفترچه، صدورالمثنی  دفترچه، 
صندوق های تحت پوشش بیمه سلامت ارائه می شود.

دکتر فخاریان در ادامه به بیان برخی اقدامات انجام 
شده توسط این اداره کل در سال گذشته پرداخت و 
گفت: راه اندازی سیستم حذف ارائه دفترچه بیمه شده 
در دو بیمارستان و استفاده از کد ملی بیمه شده جهت 
استفاده از خدمات درمانی و بزودی این  سیستم  در ۴ 
بیمارستان دولتی دیگر استان نیز راه اندازی می شود 
، دریافت اینترنتی اسناد پزشکی مراکز طرف قرارداد 
، تایید اینترنتی دارو بویژه بیماران خاص در برخی 
داروخانه ها ، صدور دفترچه ۳۶ برگی برای بیماران 
خاص ، تعویض و صدور دفترچه المثنی برای بیمه 

شدگان سایر استان ها و غیره می باشد.
وی اضافه کرد: این اداره کل بخاطر عملکرد موفق 
در ارائه خدمات به بیمه شدگان موفق به دریافت لوح 
سپاس از استانداران وقت بعنوان دستگاه تلاش گر ، لوح 
تقدیر از رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بعلت عملکرد 
مطلوب در اجرای طرح تحول در نظام سلامت، لوح 
سپاس از مدیر عامل سازمان به لحاظ برقراری ارتباط 

مناسب سازمان با مراجع و علما و غیره شده است .

40 هزار طلبه غیر ایرانی 
تحت پوشش بیمه سلامت

وی در بخشی دیگر از سخنان خود گفت: ۴0 هزار 
نفر از طلاب غیر ایرانی از بیش از 100 کشور جهان 
توسط مرکز خدمات حوزه علمیه تحت پوشش بیمه 

سلامت قرار گرفته اند.
فخاریان ادامه داد : یک باجه ویژه این اداره کل جهت 
ارائه کلیه خدمات بیمه ای در مرکز مدیریت حوزه 

علمیه قم مستقر می باشد .
مدیر کل بیمه سلامت استان قم در ادامه از اخذ 
مجوز راه اندازی ۴ دفتر پیشخوان دولت جهت ارائه 
خدمات بیمه ای در سطح بخش های استان خبر داد 
و گفت: در صورت وجود متقاضی در بخش های استان 
این دفاتر راه اندازی خواهد شد. وی افزود: همچنین در 
راستای تکریم ارباب رجوع و بیمه شدگان میز خدمت 
در طبقه همکف اداره کل واقع در ابتدای بلوار غدیر 
کوچه جنب هتل پارسیا راه اندازی  و کلیه خدمات 

بیمه ای در هیمن طبقه انجام می شود.
فخاریان اضافه کرد: سه شنبه هر هفته ملاقات 
عمومی با شهروندان و بیمه شدگان داریم و عزیزان 
بیمه شده که با مشکل  مواجه هستند می توانند 
مشکلات خود را مستقیما با بنده مطرح و در جهت 

رفع آن اقدام لازم را انجام خواهد شد.
وی افزود: بیمه شدگان و مراکز طرف قرارداد می 
http:// توانند با مراجعه به سایت این اداره کل به آدرس

gm.ihio.gov.ir به روز ترین اطلاعات مورد نیاز خود را 
دریافت نمایند. 

مدیرکل بیمه سلامت استان در پایان از همکاری و 
تعامل بسیار خوب استانداری ، دانشگاه علوم پزشکی ، 
سازمان نظام پزشکی نهادهای بیمه ای ومراکز درمانی 
طرف قرارداد ، مدیریت شعب بانک رفاه استان ، اداره 
کل تعاون و کار و رفاه اجتماعی استان قم و رسانه های 

استان بویژه روزنامه ایمان تقدیر و تشکر کرد .

مدیر کل بیمه سلامت استان در گفت و گو با ایمان : 

462 هزار نفر در قم تحت پوشش بیمه سلامت هستند


